
شورای دیپلماسی اقتصادی با محوریت مناطق آزاد تشکیل شد

خریدار  دبیر شــورای عالی مناطق آزاد گفت: مناطق 
آزاد باید نقش مؤثرتــر و فراملی در اقتصاد کشــور ایفا 
کنند، برهمین اســاس تشــکیل شــورای دیپلماسی 
اقتصادی گامی در جهت جذب سرمایه گذاری و تقویت 

صادرات است.
 رضا مســرور دبیــر شــورای عالی مناطــق آزاد و ویژه 
اقتصادی در نشســت شــورای دیپلماســی اقتصادی 
مناطــق آزاد ایران با بیــان اینکه منطقــه آزاد انزلی از 
حوزه ایفای نقش توســعه محلی عبور کرده و به دنبال 
خلق ثروت و اشــتغالزایی و درآمدهای صــادرات برای 
کشور است، اظهار کرد: منطقه آزاد انزلی به عنوان یکی 
از استراتژیک ترین مناطق آزاد ایران باید به دنبال ایفای 
نقشی همچون »جبل علی« برای کشورهای حوزه قفقاز 

و آســیای میانه در قالب صادرات مجدد کالاهای دیگر 
کشــورها به مقصد بازارهای حوزه اوراسیا و حاشیه دریا 

کاسپین، عمل کند.

ترانزیت کالا میان چین، هند و روسیه از مسیر 
انزلی تقویت می شود

در ادامه، مصطفــی طاعتی مقدم مدیرعامل ســازمان 
منطقه آزاد انزلی با ارائه گزارشــی از اقدامات توسعه ای 
در زمینه افزایش محدوده این منطقه و برنامه های اعمال 
شده از سوی ســازمان متبوع خود جهت بهره برداری از 
مدل های حمل و نقلی ایجاد شــده در نخستین منطقه 
آزاد شــمال کشــور، تصریح کرد: تقویت دیپلماســی 
ترانزیتــی جهت جــذب توانمندی هــای ترانزیت کالا 
میان روسیه و هند و برعکس در دستور کار این سازمان 
قرار دارد که میزبانی از این شــورا را باید در همین راستا 

ارزیابی کرد.
وی با ارائــه تحلیلی از فرصت هــا و چالش های پیش 
روی حمــل و نقل کالا میــان هند، چین و روســیه با 
محوریت منطقه آزاد انزلی، به ســمت اوراسیا، غرب 
و جنوب آســیا، ادامه داد: مذاکرات خوبی با معاونت 
علمی رئیس جمهــور در حــوزه همــکاری در زمینه 
اســتارتاپ ها، شــرکت های های تک و نخبگان صورت 
گرفتــه و توافقــات اولیه بــرای ســرمایه گذاری چند 
شرکت خارجی برای احداث زیرســاخت های بندری و 

لجستیکی نیز انجام شده است.

ظریف: انزلی دروازه ترانزیت به آسیای میانه 
و قفقاز است

همچنین در ادامه، محمد جواد ظریف وزیر پیشین امور 
خارجه ایران با تاکید بر اینکه منطقــه آزاد انزلی دارای 
مزیت های نسبی فراوانی اســت، افزود: مزیت ترانزیتی 
برای کشــورهای حوزه آســیای میانه و قفقــاز در کنار 
موقعیت ویــژه در کریدورهــای بین المللی به خصوص 
راهگذر شــمال جنوب از مهمترین مزایای نخســتین 

منطقه آزاد شمال کشور محسوب می شود.
وی ظرفیت های متنوع در حوزه گردشــگری را دومین 
مزیت منطقه آزاد انزلی برشــمرد و گفــت: باید جذب 
گردشــگران کشــورهای اســامی و عربی را در قالب 

گردشگری حال در اولویت کاری قرار داد.

صالحی: نیروی انسانی در مناطق آزاد نیازمند 
ارتقاست

علی اکبر صالحی، وزیر ســابق امور خارجــه نیز در این 
نشســت خواســتار تقویت های آینده پژوهی مبتنی بر 
بهترین تا بدترین حالت در حوزه دیپلماســی اقتصادی 
کشور از ســوی ســازمان های عامل مناطق آزاد شد و 
اضافه کــرد: مدیریت مناطق آزاد یک علم و هنر اســت 
که باید بــرای ارتقای کمــی و کیفی نیروی انســانی و 
مدیریتی به دنبال اجرای دوره های آموزشی و یا بازدید 
از مناطق آزاد موفق کشــورهای دیگر بود تا از فرصت ها 
و چالش های پیش روی به بهترین شــکل جهت منافع 

ملی بهره برد.وی خواســتار معرفی و تبلیغ ظرفیت ها و 
مزیت های متنوع منطقه آزاد انزلی در میان کشورهای 
همســایه به ویژه عربی جهت جذب گردشــگران شد 
و تأکید کرد کــه باید با تبیین مســائل مناطق آزاد، این 
مناطق را به جایگاه اولویت های اصلی و نخســت کشور 

و دولت ارتقا داد.
در ادامه الیاس حضرتی، رئیس شــورای اطاع رسانی 
دولت با بیــان اینکــه محدودیت های قانونــی اعمال 
شــده در مناطق آزاد، فلســفه وجودی این مناطق آزاد 
را از حیز انتفاع ســاقط کرده، افزود: در اکثر کشورهای 
توسعه یافته، نقش مناطق آزاد در این مسیر قالب توجه 
است و این مهم زمانی اهمیت بیشتری پیدا می کند که 
توجه داشته باشــیم، اغلب مناطق آزاد ایران در سواحل 
دو دریای شمالی - جنوبی ایران واقع شده و برای تحقق 
برنامه هایی چون شــعار ســال جاری از ظرفیت بالایی 

برخوردار هستند.
گفتنی است که شورای دیپلماســی اقتصادی با ابتکار 
رضا مســرور، دبیر شــورای عالی مناطــق آزاد و ویژه 
اقتصادی با هدف استفاده از ظرفیت های اعضا در خارج 
از کشور در جهت ارتقای جایگاه مناطق آزاد در منطقه، 
جذب ســرمایه گذاری خارجی و افزایش صــادرات با 
حضور محمد جواد ظریــف، علی اکبر صالحی، ســید 
عباس موســوی، رامیــن مهمان پرســت، داوود دانش 
جعفری، مهدی دوستی، شمس الدین حسینی، محمد 

خزاعی و سیدرسول مهاجر تشکیل شده است.

مشکلات ساختاری اقتصاد

موریانه ای به نام تورم؛ تهدیدی برای معیشت و ثبات اقتصادی

 تغییـر پارادایم تغییـر پارادایم

آیا آیا ۱۴۰۴۱۴۰۴ سال بورس  سال بورس 
خواهد بود؟خواهد بود؟

صفحه 5

ما را دنبال کنید شنبه      20   اردیبهشت 1404     سال دهم     شماره 1863      8 صفحه     3000 تومان

اقتصادی
        سیاسـی

                اجتماعی
                       فرهنگـی

                               ورزشــی

W W W . K H A R I D A A R  O N L I N E . I R وزنامـــه   ر

K  H  A  R  I  D  A  A  R     D  A  I  L Y

عارف مطرح کرد
 مبنای کار دولت اجرای برنامه هفتم 

و اصلاح ساختار اقتصادی

اگر گره هسته ای باز شود، اغلب شاخص ها به طور ناگهانی مثبت خواهند شد
پیش بینی یک اقتصاددان از آینده اقتصاد 

با توافق و بی توافق

دبیرکل انجمن تولیدکنندگان لوازم خانگی ایران:
در حادثه بندر شهید رجایی به دنبال اصلاح ساختاری باشیم

 با تحقق اکتشاف در دریای خزر
احتمال افزایش حدود ۶۰۰ میلیون متر مکعب 

نفت خام درجا
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وج از وابستگی   نگاه باکو به تهران به قصد خر
به آنکارا و تل آویو

عماد نجار، تحلیلگر مســائل بین الملل  تنها چند روز پس از سفر دکتر پزشکیان 
به باکو و دیدار هیئت ایرانی با مقامات جمهوری آذربایجانی رسانه های منطقه ای 
خبر دادند که »بنیامین نتانیاهو« نخســت وزیر رژیم صهیونیســتی قصد سفر به 
باکو را دارد و پر واضح است که هدف از این سفر تداوم روند سیاست موازنه حضور و 

تقویت جایگاه مهم صهیونیست ها در نزدیکی مرزی با ایران است.

یادداشت

چرا عراق تعرفه واردات را افزایش داد؟

صفحه 3

 شركت بهره برداري نفت و گاز كارون)سهامي خاص(در نظر دارد فراخوان ارزیابی 
کيفی جهت انجام مناقصه عمومی برای تامين )الکتروپمپ کِلوزدِرِین( مورد نياز خود را 
مطابق شرح درخواست در گزارش شناخت از طریق مناقصه عمومی با شماره فراخوان 

2004092544000012  برگزار نماید.
 به همين منظور کليه مراحل برگزاری فراخوان ارزیابی کيفی از دریافت و تحویل استعلام 
ارزیابی کيفی تا ارسال دعوت نامه جهت سایر مراحل مناقصه ، از طریق درگاه  سامانه 
تدارکات الکترونيکی دولت – ستاد- به آدرس   www.setadiran.ir   انجام خواهد شد. 
در همين راستا لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت در سامانه ستاد، مراحل 
ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونيکی راجهت شرکت در مناقصه 

محقق نمایند.تاریخ انتشار مناقصه درسامانه ستاد  1404/02/27 است.
اطلاعات و اسناد مناقصه عمومی پس از برگزاری فرآیند ارزیابی کيفی و ارسال دعوت نامه 

از طریق سامانه ستاد به مناقصه گران ارسال خواهد شد .
 تاریخ مهلت دریافت اسناد استعلام ارزیابی کیفی  1404/03/10 تا ساعت 18

تاریخ مهلت ارسال پاسخ ارزیابی کیفی   1404/03/24 تا ساعت 18
))از ارسال اسناد ارزیابی کیفی به صورت فیزیکی جدا خودداری نمایید((

آدرس دستگاه مناقصه گزار:  اهواز - ناحيه صنعتي كارون – شركت بهره برداري نفت 
و گاز كارون – ساختمان والفجر تداركات و امور كالا - واحد خرید و بررسي منابع كالا 

فاکس:   32249806-061   تایيد فكس: 061-341-67610   
تلفن : 061-32262478  

اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه :
دفتر مرکز تماس : 021-41934

تاریخ انتشار نوبت اول: 1404/02/17 تاریخ انتشار نوبت دوم: 1404/02/20

آگهي فراخوان ارزیابی کیفیآگهي فراخوان ارزیابی کیفی
جهت برگزاری مناقصه عمومي دومرحله  اي م ک ک جهت برگزاری مناقصه عمومي دومرحله  اي م ک ک 0808//14041404  

تقاضاي شماره تقاضاي شماره 01014040101404 -  - 4848 )الکتروپمپ کِلوزدِرِین(                                                                                                                )الکتروپمپ کِلوزدِرِین(                                                                                                               

 روابط عمومی شرکت بهره برداری نفت و گاز کارون

شناسه آگهی: 1925150

نوبت دوم
شرکت ملی نفت ایران

شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب
شرکت بهره برداری نفت و گاز کارون »سهامی خاص«

آگهی مزایده عمومی آگهی مزایده عمومی 
شهرداری بسطامشهرداری بسطام

 شهرداری بسطام در نظر دارد بر اساس مجوز شماره 470 مورخ 1403/10/30 شورای اسلامی شهر بسطام 
نسبت به اجاره کافه پارک سرآسياب بسطام از طریق مزایده عمومی به بالاترین قيمت پيشنهادی اقدام نماید.

لذا متقاضيان می توانند جهت اطلاع از شرایط مزایده، دریافت اسناد و شرکت در مزایده به سامانه تدارکات 
الکترونيک دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir مراجعه نمایند.

عنوان مزایده: اجاره کافه پارک سرآسياب شهرداری بسطام طبق اسناد مزایده و بر اساس قيمت پایه کارشناسی.
نحوه و زمان دریافت اسناد مزایده: از روز دوشنبه 1404/02/15 الی روز یکشنبه 1404/02/21 در سامانه 

ستادایران
آخرین مهلت بارگذاری مدارک و پیشنهاد قیمت: تا روز چهارشنبه 1404/02/31 

میزان و نوع تضمین شرکت در مزایده: برابر 5 درصد مبلغ مجموع اجاره پایه سالانه بر اساس قيمت 
کارشناسی در قالب فيش واریزی به حساب سپرده شماره 3100000152005 نزد بانک ملی بسطام و یا 

ضمانت نامه بانکی با سه ماه اعتبار به نام شهرداری بسطام واریز ودر سامانه ستاد ایران بارگذاری نمایند.
زمان گشایش پاکت ها و محل تشکيل کميسيون مزایده: روز پنجشنبه مورخ 1404/03/01 راس ساعت 8 

در محل شهرداری بسطام
حداقل صلاحيت شرکت کنندگان: کليه اشخاص حقيقی و حقوقی

متقاضيان جهت کسب اطلاعات بيشتر می توانند به واحد درآمد شهرداری بسطام مراجعه و یا به شماره تلفن 
32525020-023 تماس حاصل فرمایند.

تاریخ انتشار نوبت اول: 1404/02/15   تاریخ انتشار نوبت دوم: 1404/02/20

 سید محمد جعفر حسینی شهردار بسطام

نوبت دوم

w w w . K H A R I D A A R O N L I N E . i r

فراتر از کاغذ
پایگاه خبری

آنلاین

شعبه

ساعت کاری کارکنان شعب و واحدهای ســتادی بانک ها از امروز شنبه )۲۰ 
اردیبهشت(، از ساعت ۶ الی ۱۳ خواهد بود.

به استناد تصویب نامه هیئت وزیران و با عنایت به هماهنگی های به عمل آمده 
با سازمان اداری و استخدامی کشور، ساعت کاری کارکنان شعب و واحدهای 

ستادی بانک ها از امروز شنبه )۲۰ اردیبهشت(، از ساعت ۶ الی ۱۳ خواهد بود.
بر این اساس، ســاعت خدمت رسانی به مشتریان شــعب بانک ها در تمام ایام 
هفته، از ساعت ۶:۳۰ الی ۱۳ است، همچنین زمان فعالیت بانک ها در استان ها 
و نحوه فعالیت بانک ها در روزهای پنجشــنبه، بنا به تصمیم اســتانداری های 
متبوع است.با توجه به ضرورت صرفه جویی در مصرف برق، از مشتریان محترم 
بانک ها انتظار می رود امور بانکی خــود را حتی المقدور به صورت غیر حضوری 
و با استفاده از سامانه ها و ســکوهای برخط بانک ها انجام دهند و از حضور غیر 

ضروری در بانک ها پرهیز کنند.

ساعت کاری جدید بانک ها اعلام شد



مذاکره با ایران؛ تنها اقدام امیدوار کننده ترامپ در منطقه

عارف مطرح کرد

مبنای کار دولت اجرای برنامه هفتم و اصلاح ساختار اقتصادی

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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وج از وابستگی  نگاه باکو به تهران به قصد خر
 به آنکارا و تل آویو

عماد نجار، تحلیلگر مسائل بین الملل  تنها چند روز پس از سفر دکتر 
پزشکیان به باکو و دیدار هیئت ایرانی با مقامات جمهوری آذربایجانی 
رســانه های منطقه ای خبر دادند که »بنیامین نتانیاهو« نخست وزیر 
رژیم صهیونیستی قصد ســفر به باکو را دارد و پر واضح است که هدف 
از این ســفر تداوم روند سیاســت موازنه حضور و تقویت جایگاه مهم 

صهیونیست ها در نزدیکی مرزی با ایران است.
سفری پنج روزه )نسبتاً طولانی( نتانیاهو با برنامه ای پرتراکم که شامل 
دیدار و گفتگوهایی در زمینه هــای نظامی، انرژی، تجــارت و امنیت 
منطقه ای می شــود و برنامه های فرعی دیگری نیز دارد که از آن جمله 
می توان به حضور در مقبره »آلبــرت آقارونوف« یهودی تبار در خیابان 
شهدای باکو که در نبرد شوشــا و در ســال ۱۹۹۲ طی جنگ اول قره 
باغ کشته شده بود و اجرای مراسم شبات )شــنبه یهودیان( و دیدار با 
رهبران جامعه یهودیــان جمهوری آذربایجان، بازدید از کنیســه ها و 
محل سکونت یهودیان کوهســتانی که جزو مناطق تاریخی محسوب 

می شود نیز گنجانده شده است.
اما مناســب اســت بدانیم که خانواده »علی اف« در دوران بحران زده 
آذربایجان در اوایل دهه ۱۹۹۰ به مسند قدرت تکیه زدند و این حضور 
در راس حاکمیت تاکنون ادامه داشــته اســت. نکته مهــم این مقال 
درخصوص سیاست خارجی باکو خواهد بود که براساس سیاست توازن 
با نگاهی همه جانبه و همچنین براســاس منفعــت طلبی پایه گذاری 
کردند و راهبردهای مختلفی را بعنوان ریز راهبرد در برنامه های لحاظ 
داشته اند، از جمله ســعی در بازپس گیری بخش هایی از مناطق اشغال 
شــده )قره باغ( و ایجاد تمامیت ارضی متمرکز بــا اقتدار تحت حمایت 
توان نظامی که البته این مهم امکان پذیر نخواهد بود مگر با بهره گیری 

از انواع مساعدت های کشورهای دیگر.
اعمال انواع فشارها و ایجاد و ســاخت بحران ها برای کشورهای منطقه 
و مخصوصاً همســایه به منظور خوش خدمتی برای برخی همپیمانان 
)ترکیه و رژیم صهیونیستی( و همچنین برای کاهش قدرت کشورهای 
مهم و تاثیر گذار که موجبات ایجاد فضای باز و امنی برای باکو و مهمانان 
ناخوانده حاضر در آن خواهد شــد. از جمله این اقدامــات می توان به 

بحران سازی ها در روسیه و ایران اشاره کرد.
اتصال و بهره بــرداری به منابع انــرژی مهم منطقه ای با اســتفاده 
از پیوســتن به تفکرات پان ترکیســم و حتی همراهی در پروژه های 
اروپایی کــه موجبات فراهم آمدن ایــن امکان را بــرای باکو ایجاد 

کرده است.
اعمال فشــار بر اکثریت جامعه کشــور جمهوری آذربایجان که همانا 
شیعیان این ســرزمین باشند و در همین راســتا تصرف آداب و سنن و 
فرهنگ غنی ایران زمین به منظور ایجاد یک پیشینه هویتی و تاریخی 
و همچنین بسط و تبلیغ اسام سیاسی با مدلی که دیگر همپیمانان وی 
در حال انتشار آن هستند از جمله کشور ترکیه و تاکید فراوان بر خوی 

ملی گرایی بدون عقانیت.
همچنین نیز تاش های حاکمیت را بــرای تداوم حکمفرمایی خاندان 
علی اف و سرکوب مخالفان در همه ابعاد و ســطوح را نمی توان نادیده 
گرفت. حکومتی که بالغ بر ۳۵ ســال بر این ســرزمین حکومت کرده 

است.
اما نباید فراموش کرد که تئوریســین های جمهــوری آذربایجانی در 
پایان جنگ دوم قره باغ تاش داشــتند تا با ایجاد تغییراتی در سیاست 
خارجی بر میزان نفوذ و قدرت خود در منطقه و در بین همسایگان خود 
بیفزایند اما اقداماتی از قبیل: ایفای نقشــی همراه برای غرب و شــرق 
بمنظور بهره بردن در منافع و ایجاد ثبات در تــداوم حاکمیت خاندان 
علی اف. این روش را ما پیشتر توســط ترکیه شاهد بودیم که با استفاده 
از راهبرد همراهی همزمان با شــرق و غرب ســعی در حل بحران های 

متعدد اقتصادی و سیاسی داخلی داشتند.
در همین راستاســت که ما شــاهد ایجاد تغییراتی در سیاســت های 
منطقه ای باکو هســتیم و برقراری روابط و دیدارها بــا مقامات ایرانی و 
همچنین کاهش اندکی در روابط با تل آویــو و آنکارا را نیز در چارچوب 

همین تغییرات می تواان بررسی کرد. 
باکو با ســنجش توان بالای جمهوری اســامی ایران چه در تقابات با 
دشمنان خود و چه در همراهی با همپیمانان خود به این نتیجه رسیده 
اســت که همراهی با قدرت برتر منطقه ای منافع بیشــتری را می تواند 

برای آنها ایجاد کند.
از سوی دیگر باکو به خوبی شرایط نابسامان رژیم اشغالگر را سنجیده و 
می داند شرط بندی بر روی اسب بازنده اقدامی خطاست و نمی تواند بر 
رژیمی اتکا کند که سرتاسر آن را بحران فرا گرفته است. رژیمی بحران 
زده که تاب تحمل سفر ریاســت جمهور ایران به باکو را نداشته و سریعاً 
تدارک ســفری چند روزه را برای احیای روابط تل آویــو و آنکارا دیده 

است.
 اینگونه اقدامات عجولانه و منفعانــه حاکی از ضعف در بخش های 
مختلف حاکمیت هاست، زیرا کشــور مقتدر بدون هراس از دیدارها 
و تعامات دیگر کشــورها سعی در پیاده ســازی دکترین کلی نظام 
خود را دارند و همچنین راهبردهای جنبــی خارجی و داخلی خود 
را نیز با انجام تغییراتی با شــرایط موجود همســان سازی خواهند 

کرد.

 جدیدترین تحرکات ترامپ درباره ایران
 و موعد مذاکرات

منابع آمریکایی از جدیدترین تحرکات دونالــد ترامپ رئیس جمهور 
آمریکا درباره ایران خبر دادند.

 به نقل از الجزیره، منابع آمریکایی از جدیدترین تحرکات دونالد ترامپ 
رئیس جمهور آمریکا درباره ایران خبر دادند.

آکسیوس به نقل از دو منبع گزارش داد که ترامپ با وزیر امور راهبردی 
رژیم صهیونیستی مذاکرات هســته ای با ایران و جنگ در غزه را مورد 

رایزنی قرار داده است.

این رســانه به نقل از یک مقام صهیونیســتی اعام کــرد: ما از تصمیم 
ترامپ درباره حوثی ها شوکه شــدیم. دولت آمریکا ما در جریان اوضاع 

قرار نداد و ما از طریق رسانه ها متوجه شدیم.
آکســیوس به نقل از یک منبع بیان کرد: درمر روز چهارشنبه با مارکو 
روبیو وزیر خارجه آمریکا دیدار و نگرانی های اسرائیل را درباره مذاکرات 

هسته ای با ایران به اطاع وی رسانده است.
این رسانه به نقل از دو منبع آورده اســت: احتمال می رود که ویتکاف و 
تیمش دور دیگری از مذاکرات هســته ای با ایران را در روز یکشنبه در 

عمان انجام دهند.

یادداشت

تریبون

وبسایت آمریکایی آکسیوس گزارش داد که دور جدید 
مذاکرات ایران و آمریکا روز یکشــنبه در عمان برگزار 
می شــود و امروز نیز ترامپ با وزیر راهبردی اسرائیل 

گفت و گو کرده است.
 وبگاه آکسیوس به گزارش منابع مطلع گزارش داد که 
دور چهارم مذاکرات هسته ای میان ایران و آمریکا قرار 
اســت روز یک شنبه در شهر مســقط، پایتخت عمان، 

برگزار شود.
طبق این گزارش »ایــن گفت وگوهــا در حالی انجام 
می شود که تنش ها میان دو طرف همچنان ادامه دارد 
و هم زمان، اختافات میان واشــنگتن و تل آویو بر سر 
نحوه مواجهه با ایران و تحولات منطقه تشــدید شده 

است«.
آکسیوس نوشت که قرار اســت عباس عراقچی، وزیر 

امور خارجــه جمهــوری اســامی ایران، 
سرپرســتی هیأت ایرانی را در این مذاکرات 
برعهده داشته باشــد. در طرف مقابل، استیو 
ویتکوف، نماینده ویژه کاخ ســفید، ریاست 

هیأت آمریکایی را به عهده دارد.
در ادامــه گزارش آکســیوس آمده اســت: 
»این مذاکرات در حالی برگزار می شــود که 

دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا، روز پنج شــنبه در 
کاخ ســفید به صورت غیرعلنی با ران درمر، وزیر امور 
راهبردی اسرائیل و از افراد نزدیک به بنیامین نتانیاهو، 
دیدار و درباره موضوع ایران گفت وگو کرده اســت. به 
گفته منابع آگاه، این دیدار به نگرانی تل آویو از رویکرد 
دیپلماتیــک ترامپ در قبال تهران اختصاص داشــته 

است«.

ایــن وبســایت آمریکایی در ادامه نوشــت: 
»ترامپ در ایــن دیدار تأکید کــرده که در 
تاش است بدون توسل به نیروی نظامی، به 
توافقی با ایران دســت یابد. این موضع با نگاه 
نتانیاهو که خواهان بررســی گزینه نظامی 

است، مغایرت دارد«.
آکسیوس افزود: »اختاف میان واشنگتن و 
تل آویو پس از آن شــدت گرفت که دولت ترامپ هفته 
گذشــته به طور ناگهانی از توافــق آتش بس با جنبش 
انصارالله یمن خبر داد، در حالی که مقامات اســرائیلی 
پیشــاپیش در جریان این تصمیم قرار نگرفته بودند. 
این آتش بس ســاعاتی پس از آن اعام شد که اسرائیل 
به دنبال حمله پهپادی به فرودگاه بین المللی تل آویو، 

چند بندر و فرودگاه در یمن را هدف قرار داده بود«.

از ســوی دیگر، گفت وگوها درباره آتش بس در غزه نیز 
هم زمان در جریان است. اسرائیل اعام کرده که پایان 
سفر ترامپ به منطقه را ضرب الاجل برای دستیابی به 
توافقی در غــزه تعیین کرده و در صــورت عدم توافق، 
تهدید به انجام عملیاتی گســترده برای اشغال کامل 

نوار غزه کرده است. 
در همین راستا، نمایندگان آمریکا با میانجی گری قطر 
و مصر، تاش دارند حماس را برای آزادی شــماری از 
گروگان ها در برابر آتش بس موقــت متقاعد کنند. اما 
حماس همچنان بر شــرط پایان کامــل جنگ برای 

آزادی تمامی اسرا تأکید دارد.
گفتنی است ترامپ از روز دوشنبه سفر خود به منطقه 
را با بازدید از عربســتان ســعودی، قطر و امارات آغاز 

خواهد کرد.

مذاکره

خریدار   نشــریه »شــیکاگو تریبیون« 
در گزارشــی می نویســد: تنهــا نقطــه 
امیدوارکننده، مذاکرات جاری هسته ای با 
ایران است؛ تاکنون ســه دور مذاکره انجام 
شده و بسته به میزان انعطاف پذیری ترامپ 
و اعتمــاد ایران بــه تضمین هــای آمریکا، 
ترامپ یا می تواند با یک دســتاورد ملموس 
دیپلماتیک از این روند خارج شود یا دست 

خالی بماند.
دونالد ترامپ رئیس جمهور آمریکا در ســه 
ماه نخست دور دوم ریاســت جمهوری اش 
به جز ســفری کوتاه به واتیکان برای شرکت 
در مراسم خاکســپاری پاپ »فرانسیس«، از 
کشور خارج نشده است. این روند اما از ۱۳ مه 
تغییر خواهد کرد، زمانــی که رئیس جمهور 
سفر ســه روزه ای به خاورمیانه آغاز می کند 
تا در مجموعه ای از نشســت ها بــا رهبران 
کشــورهای عربی حاشــیه خلیــج فارس 
شــرکت کرده و احتمالاً در اجاس شورای 

همکاری خلیج فارس نیز حضور یابد.
با اینکه تنها یــک هفته به این ســفر باقی 
مانده، هنوز نمی دانیم دســتور کار ترامپ 
چیســت یا چه هدفی را دنبــال می کند. با 
این وجود می تــوان حــدس زد که دولت 
آمریــکا تاش خواهــد کرد چنــد معامله 
بزرگ با کشــورهای عربی خلیــج فارس 
نهایی کند؛ چه به شــکل سرمایه گذاری در 
بخش های خاصی از اقتصــاد آمریکا و چه 
فروش تسلیحات دفاعی که رؤسای جمهور 
پیشین آمریکا عاقه زیادی به آن داشته اند.

بخش دوم این معامات همین حالا هم در 
جریان اســت. وزارت خارجه آمریکا اخیراً 
کنگــره را از معامله ۵/۳ میلیــارد دلاری 
برای فروش هزار فروند موشــک هوا به هوا 
به عربســتان ســعودی مطلع کرده است. 

گزارش هــا حاکی از آن اســت کــه دولت 
ترامپ همچنیــن در تاش اســت فروش 
بســته تســلیحاتی عظیــم ۱۰۰ میلیارد 
دلاری به عربســتان را نهایی کند. اگر این 
آشنا به نظر می رســد، دلیلش واضح است؛ 
ترامپ در دور نخست ریاست جمهوری اش 
بســته تســلیحاتی ۱۱۰ میلیــارد دلاری 
به ریاض پیشــنهاد داد کــه بخش هایی از 
آن پس از مشــخص شــدن نقــش محمد 
بــن ســلمان ولیعهــد ســعودی، در قتل 
»جمال خاشقجی«، ســتون نویس روزنامه 

واشنگتن پست در سال ۲۰۱۸ متوقف شد.
با این حال، فراتر از این موضوع، به ســختی 
می توان تصــور کرد ترامــپ در جریان این 
سفر دستاورد بزرگی داشته باشد. بسیاری 
از تحولات خاورمیانه خــارج از توان کنترل 
واشــنگتن هســتند و مســائلی که ایالات 
متحــده می تواند روی آن هــا تأثیر بگذارد 
مانند جنــگ در غــزه تقریباً رها شــده و 
به عنوان پرونده های شکســت خورده تلقی 
می شوند. صراحتاً باید گفت کارنامه دولت 
ترامــپ در خاورمیانه تاکنــون قابل قبول 
نبوده و نتایج قابل توجهی دیده نمی شــود. 
هرچنــد برخــی اســتدلال می کنند که 
قضاوت پس از گذشــت ســه ماه منصفانه 
نیست، اما باید یادآور شــد که خود ترامپ 

سطح انتظارات را بسیار بالا برده است.
در موضــوع غزه، بــه نظر می رســد ایالات 
متحــده دیگر عاقه ای به تحــولات ندارد؛ 
همیشه چنین نبوده اســت. حتی پیش از 
مراســم تحلیف ترامپ، او فرســتاده مورد 
اعتمادش، اســتیو ویتــکاف، را اعزام کرد 
تا به دولت در حال خــروج جو بایدن کمک 
کند توافــق ســه مرحله ای آتش بس بین 
اســرائیل و حماس را نهایی کند و مداخله 

ترامپ نقــش کلیــدی داشــت.بنیامین 
نتانیاهو، نخست وزیر اســرائیل، که نگران 
بــود در همــان ابتــدای کار بــا ترامپ به 
مشــکل بخورد، با آتش بســی که ماه ها در 
برابــرش مقاومت کرده بــود موافقت کرد. 
جنگ برای بیش از شــش هفتــه متوقف 
شــد، چندین اسیر اســرائیلی آزاد شدند و 
سازمان های امدادرســانی از این وقفه برای 
رســاندن کمک های بشردوســتانه به غزه 
اســتفاده کردند.اما در خاورمیانه هیچ چیز 
دوام زیــادی نــدارد. نتانیاهو، کــه ائتاف 
سیاسی اش وابسته به وزرای فوق ملی گرایی 
است که تهدید به ســقوط دولت در صورت 
نابودی نشدن کامل حماس کرده اند، هرگز 
قصد نداشت به مفاد توافق عمل کند. دولت 
اســرائیل از ورود به مرحله دوم که شــامل 
مذاکره بــرای پایان دائم جنگ بود ســر باز 
زد. در عوض، نتانیاهو جنگ را از سر گرفت، 
دامنه آن را گســترش داد و اکنون در حال 
آماده سازی برای اعزام گســترده نیروها به 
غزه و اســتقرار دائمی آن هاست. ترامپ به 
نظر نمی رســد هیچ اعتراضی بــه این روند 
داشته باشد، حتی با اینکه اقدامات نتانیاهو 
نقض همان طرح صلحی اســت که ترامپ 

برای تحققش تاش کرد.
در زمینه جنگ ها، دولت ترامپ دامنه یکی 
از جنگ ها را در یمن گســترش داده است. 
از زمان آغاز جنــگ در غزه در اکتبر ۲۰۲۳، 
نیروهــای یمــن پهپادها و موشــک های 
بالستیک به دریای سرخ شلیک کرده اند تا 
اســرائیل را برای توقف جنگ علیه حماس 
تحت فشــار بگذارند. دولت بایدن یک سال 
تمام اهداف نظامی یمنی ها را بمباران کرد 
به این امید که حمات بیشــتر متوقف شود 
اما موشــک ها و پهپادها همچنــان پرتاب 

می شــدند.ترامپ حمات هوایــی بایدن 
را تشــدید کرده و بر این باور است که اقدام 
نظامی قاطعانه تر علیه اهداف گســترده تر، 
یمنــی را به بازنگــری در استراتژی شــان 
وامی دارد. از اواســط مارس و آغاز کمپین 
هوایی دولــت ترامپ، بیــش از هزار هدف 
یمنی نابود شــده و پنتاگون با نمایش پرواز 
جنگنده هــای آمریکایی در شــبکه های 

اجتماعی این حمات را تبلیغ می کند.
با این حال، یمنی ها عقب نشینی نکرده اند. 
آخر همین هفته گذشــته، یک موشــک 
بالســتیک یمنی از پدافند هوایی اسرائیل 
عبور کــرد و بــه فــرودگاه »بن گوریون« 
اصابت کرد و باعث تعطیلی موقت آن شــد. 
ترامپ عماً خــود را وارد یک بازی بی پایان 
ضربــه متقابل با یــک گروه شــبه نظامی 
ضدآمریکایی کرده که جایگاه داخلی اش هر 

روز با ادامه جنگ تقویت می شود.
تنها نقطه امیدوارکننــده، مذاکرات جاری 
هسته ای با ایران اســت البته این در حالی 
اســت که تهران همچنان از خروج ترامپ 

در ســال ۲۰۱۸ از توافــق هســته ای که 
تحریم های ســنگین آمریــکا و اروپا علیه 
اقتصــاد ایــران را در ازای محدودیت های 
شــدید و قابل راســتی آزمایی بــر برنامه 
هســته ای ایران لغو می کرد ناراحت است. 
ترامپ اکنون دستور آغاز مذاکرات جدید با 
ایران را داده تا فعالیت های هسته ای تهران 
دوباره مورد بررســی قرار گیرد. تاکنون سه 
دور مذاکره انجام شده است. بسته به میزان 
انعطاف پذیــری ترامپ و اعتمــاد ایران به 
تضمین های آمریکا، ترامپ یــا می تواند با 
یک دســتاورد ملموس دیپلماتیک از این 

روند خارج شود یا دست خالی بماند.
هنوز برای قضاوت نهایــی درباره دوره دوم 
ترامپ زود است، بنابراین نمی توان سیاست 
خارجــی اش را فاجعه بار توصیــف کرد. اما 
همان طور که او آماده ســفر بــه خاورمیانه 
می شــود، رئیس جمهــور بــا واقعیــت 
دیپلماسی بین المللی روبرو شده است. این 
عرصه ای دشوار اســت و صرفاً حرف زدن از 

موفقیت کافی نیست.

آکسیوس: مذاکرات ایران و آمریکا یک شنبه برگزار می شود

خریدار  معاون اول رئیس جمهور مبنای 
کار دولــت چهاردهــم را توجــه به بخش 
خصوصی، اجــرای برنامه هفتم و اصاحات 
ســاختاری اقتصادی عنوان کــرد و گفت: 
برنامه ای دقیق، راهبــردی و عملیاتی برای 
توسعه همه جانبه کشــور آماده و مهیا شده 

است.
به گزارش پایگاه اطاع رســانی معاون اول 
رئیس جمهور، محمدرضا عــارف در دیدار 
با جمعــی از اعضای دفتر سیاســی حزب 
کارگــزاران ســازندگی ایران، با اشــاره به 
اقدامات و برنامه های دولت وفاق ملی برای 
حل مشکات مردم و دهک های پایینی به 
ویژه حل مشکات معیشتی و ناترازی های 
کشــور گفت: دولت از تمامــی جناح ها و 
تفکرات سیاســی برای کمک و بهره گیری 
از نظرات کارشناســانه و دلسوزانه استقبال 

می کند.
معاون اول رئیس جمهور با اشاره به فرصت 
کوتاه و چهــل روزه رئیس جمهــور پس از 
شهادت آیت الله رئیسی برای تشکیل دولت 
و همچنیــن ویژگی ها و منش شــخصیتی 
رئیس جمهور تاکید کرد: دکتر پزشــکیان 
بر اجــرای تمامــی وعده ها و شــعارهای 
انتخاباتی خود اعتقاد و عزمی قلبی و راسخ 

دارد.
عارف درباره وضعیت کشــور در زمان روی 
کار آمدن دولت چهاردهم و ناترازی ها بویژه 
در بخش  انرژی گفت: دولــت تمام تاش و 
همت خود را برای حــل پایدار ناترازی ها در 
کشور به کار بسته اســت که در این مسیر از 
تمام نظرات دلســوزان، نخبگان و خبرگان 
سیاســی و اقتصــادی و اجتماعــی بهره 

می گیریم.
معــاون اول رئیس جمهور بــا قدردانی از 
رهنمودهای رهبر معظم انقاب برای کمک 
به دولت چهاردهم گفت: رابطه بسیار خوب 
دولت با رهبــر معظم انقــاب و تاکیدات و 
منویات ایشان ســرمایه ای برای دولت در 

حل مشکات اساسی کشور است.
وی در خصــوص اقدامــات و برنامه هــای 

دولت برای حل مشــکات اقتصادی کشور 
افزود: مبنای کار دولت اجرای برنامه هفتم 
پیشرفت و اصاحات ســاختاری اقتصادی 

است.
عارف همچنیــن با اشــاره بــه مذاکرات 
غیرمســتقیم ایــران و آمریکا ادامــه داد: 
خوشــبختانه تیم مذاکره کننــده ایران با 
کارشناسانی زبده و برجسته توانسته با روند 
خوب منافع کشــور و مردم را به پیش ببرد 
اما نگاه دولت تنها محــدود به این مذاکرات 
نیســت و در طول هشــت ماه گذشــته با 
توسعه و گســترش روابط سیاست خارجی 
با کشــورهای منطقه و همسایه و همچنین 
عضویــت و فعــال شــدن در پیمان هــا و 
ســازمان های منطقه ای، رشد صادرات غیر 
نفتی کشــور افزایش قابل توجهی داشــته 

است.
وی با اشــاره بــه تاکیــدات دولــت و نیز 
دســتورات رئیس جمهور بــرای تقویت و 
پررنگ شدن نقش بخش خصوصی در اداره 
امور اقتصادی کشــور تاکیدکرد: نشســت 

و دیدار رئیس جمهور با فعــالان اقتصادی 
و بخش خصوصــی از اولین نشســت های 
دکتر پزشکیان بود که نشــانگر عزم و اراده 
جدی و راسخ دولت برای حمایت و تکیه بر 
کارآفرینان و بخش خصوصی اســت و این 
پیام را متبادر می کنــد که دولت چهاردهم 

در خدمت بخش خصوصی است.

مرحوم آیت الله هاشمی رفسنجانی 
همواره به دنبال رساندن ایران به 

جایگاه واقعی بود
معــاون اول رئیس جمهــور همچنین در 
بخش دیگری از ســخنان خود با اشــاره به 
منش و نگاه راهبــردی، عمیق و دراز مدت 
آیت الله هاشمی رفسنجانی در مسائل کان 
و راهبردی کشــور در راســتای سازندگی 
و توسعه کشــور به ویژه پس از هشت سال 
دفاع مقــدس تاکید کــرد: مرحوم آیت الله 
هاشــمی رفســنجانی همواره با منشــی 
اعتدالی به دنبال همگرایی و رساندن مردم 
و جمهوری اسامی ایران به جایگاه واقعی و 

در شأن ملت ایران بود.وی با بیان اینکه راه 
نجات کشــور در تفکر اصاح طلبی و بهبود 
اوضاع است، بر لزوم گفتمان سازی و نگاهی 
درازمدت برای پشــبرد طرح های سیاسی، 
اقتصادی و اجتماعی کشور و آسیب شناسی 
عملکرد همــه جریانات سیاســی از جمله 
جریــان اصاحات تاکیــد کــرد و گفت: 
تفکــر و گفتمان ها در کشــور وابســته به 
یک شــخصیت خاص نیســت بلکه هدف 
برنامه ریزی دراز مدت، راهبردی و منطقی 

برای حل شکات و آسیب های کشور است.
عــارف همچنیــن از تاش هــای حــزب 
کارگزاران ســازندگی ایران در امر توسعه 
و آبادانی کشــور در طول دهه های گذشته 

قدردانی کرد.
معــاون اول رئیــس جمهــور همچنیــن 
در ابتدای ســخنان خــود بــا تبریک روز 
جهانی تالاســمی و بیماری هــای خاص و 
صعب العاج بــه تاش هــا و حمایت های 
آیت الله هاشمی رفســنجانی برای تاسیس 
بنیــاد امــور بیماری هــای خاص اشــاره 

کرد و گفــت: مرحــوم آیت الله هاشــمی 
رفسنجانی نقشی بزرگ و بی بدیل در ایجاد 
زیرساخت های بهداشتی و درمانی، ساخت 
بیمارســتان ها و همچنیــن مراکز درمانی 
در روســتاها و مناطق محــروم و افزایش 
تخت های بیمارستانی در دولت سازندگی 

بویژه پس از ۸ سال جنگ تحمیلی داشت.

اعضای حزب کارگزاران سازندگی 
ایران از دستاوردهای دولت در هشت 

ماه گذشته قدردانی کردند
در این نشســت اعضای حــزب کارگزاران 
ســازندگی ایران از تاش ها و دستاوردهای 
دولــت در طــول هشــت ماه گذشــته در 
حوزه های مختلــف داخلــی و خارجی از 
جمله رفــع فیلترینگ، تــاش برای حل 
مشــکات معیشــتی مردم و بویژه اقشار 
آســیب پذیر، گســترش روابط سیاســت 
خارجــی جمهــوری اســامی ایــران با 
کشورهای جهان بویژه همسایگان، منطقه 
و دولت ها و ملت های همسو با ایران، حرکت 
در مسیر حل پرونده هســته ای ایران و رفع 
تحریم های ظالمانه، برهم زدن نقشــه های 
و توطئه های دشــمنان و بدخواهان ایران 

قدردانی کردند.
در این دیــدار تعــدادی از اعضــای دفتر 
سیاســی حزب پیشــنهادات، راهکارها و 
برنامه های خود بــرای کمک به دولت وفاق 
ملی برای حل مشــکات معیشــتی، رفع 
ناترازی ها و سیاســت خارجــی و داخلی، 
تقویت بدنه اجتماعی دولت، افزایش و ارتقا 
جایگاه زنان در بخش های بالای مدیریتی، 
چگونگی ارتبــاط با مجلــس، بهره گیری 
از تمام نیروهای دلســوز، متدین، ملی و با 
سوابق و تجربیات بالای مدیریتی در سطح 
کان کشور، تقویت بخش خصوصی، لزوم 
گفتمان ســازی و ایجاد و ارتقای رابطه بین 
دولت و بخش های نخبگانــی جامعه و نیز 
نقش معاون اول رئیس جمهــور به عنوان 
نماد جریــان اصاحــات در دولــت برای 

گفتمان سازی ارائه کردند.
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همکاری ایران و امارات در حوزه های 
ناوبری و مدیریت ترافیک هوایی افزایش 

می یابد
نشست مشترک ســازمان هواپیمایی کشــوری ایران و امارات متحده 
عربی در حاشــیه بیســت و دومین اجاس ناوبری منطقه خاورمیانه 
برگزار و مقرر شــد همکاری های دو کشــور در حوزه هــای ناوبری و 

مدیریت ترافیک هوایی افزایش یابد.
به گزارش ســازمان هواپیمایی کشوری، در حاشــیه بیست و دومین 
 )MIDANPIRG & RASG( اجاس ناوبــری منطقه خاورمیانــه
در دوحه قطر، نشســت مشــترکی میان هیات های اعزامی ســازمان 
هواپیمایی کشــوری ایران و امــارات متحده عربی با هدف گســترش 
همکاری ها در حوزه هــای ناوبری هوایی و مدیریــت ترافیک هوایی، 
آموزشی و تخصصی برگزار شد.در نشست مشترک هیأت های ایرانی و 
اماراتی، دو طرف به بررسی و تبادل نظر پیرامون موضوعات مهم حوزه 
صنعت هوانــوردی پرداختند.در این نشســت هماهنگی برای اصاح 
مسیرهای پروازی و تبادل ترافیک هوایی در نقاط مرز هوایی دو کشور، 
همکاری های طرفین در زمان بحران هــای منطقه ای و بین المللی که 
ترافیک هوایی در دو کشــور را تحت تاثیر قرار می دهد و تبادل دانش و 

آموزش نیروی انسانی مورد بحث و توافق قرار گرفت.
عاوه بر مــوارد فوق، انجــام تمرین هــای مشــترک دو و چندجانبه 
با کشــورهای منطقه جهت تبادل تجربیات و ایجــاد آمادگی لازم در 

شرایط اضطراری مورد تاکید قرار گرفت.

تحقق عدالت مالیاتی و تقویت تولید با تکیه 
بر اجرای کامل حسابرسی سیستمی

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسامی، در خصوص اهمیت 
شــفافیت و عدالت در سیســتم مالیاتی با توجه به اجرای حسابرسی 
سیســتمی، به نقش این امر در تقویت تولید و جذب ســرمایه ها اشاره 

کرد.
فتح الله توســلی عضو کمیســیون اقتصادی مجلس شــورای اسامی 
درباره مالیات ســتانی هوشــمند و نقش آن در تقویت تولید و هدایت 
سرمایه ها به این حوزه و تحقق شعار سال اشــاره کرد و گفت: مالیات، 
به عنوان یکی از منابع مهم درآمدی کشــور، باید به صورت هوشمند و 
عادلانه اخذ شــود، این امر می تواند تولیدکننــدگان را ترغیب کند تا 
ســرمایه های خود را به حوزه تولید بیاورند. حسابرســی سیستمی و 

تقویت آن گام مهمی در این مسیر است.
وی افزود: با ایجاد چنین سیستمی و تقویت داده محوری و حسابرسی 
سیستمی در نظام مالیاتی، کشور می تواند در راستای تحقق شعار سال 

که به رشد اقتصادی و تولید مرتبط است، گام های مؤثری بردارد.

توسلی به اهمیت شفافیت در سیستم مالیاتی اشــاره کرد و گفت: هر 
چقدر مالیات به صورت روشــن تر و شــفاف تری برای مــردم و فعالان 
اقتصادی توضیح داده شــود، انگیزه بیشــتری برای پرداخت مالیات و 
همکاری با ســازمان های مالیاتی ایجاد خواهد شــد. به ویژه زمانی که 
افراد بتوانند مشاهده کنند که مالیات آن ها در پروژه های خاصی هزینه 
می شود که خودشان تعیین کرده اند، این امر می تواند انگیزه بیشتری 
برای مشارکت در این سیســتم فراهم آورد. بنابراین شفافیت در اخذ و 
مصرف مالیات بسیار مهم است که تقویت حسابرسی سیستمی، عامل 
اصلی در تحقق شفافیت در اخذ مالیات و عدالت در نظام مالیاتی کشور 
است.وی به اقداماتی که سال گذشته توسط سازمان امور مالیاتی انجام 
شد، اشاره کرد و گفت: »سال گذشته ســازمان امور مالیاتی کشور، در 
پروژه نشان دار کردن مالیات ها اقدام به برگرداندن مالیات پرداختی به 
پروژه هایی کرد که خود پرداخت کنندگان تشــخیص می دادند در چه 
حوزه ای هزینه شــود. این اقدام به مردم این امکان را می دهد که بدانند 
مالیات پرداختی شان در راســتای عمران و آبادانی شهرها و روستاهای 
کشور هزینه می شود. این نوع شــفافیت در هزینه کرد نیز باعث اعتماد 
بیشتر مردم به سیستم مالیاتی و تشویق آنها به پرداخت مالیات خواهد 

شد.
توسلی ادامه داد: در شرایط فعلی، اصاحات مالیاتی به نفع تولید بسیار 
ضروری است و همچنین با توجه به ناترازی انرژی، سازمان امور مالیاتی 
می تواند همکاری هدفمندی را بــا این واحدهای اقتصادی انجام دهند 
تا در شرایط اقتصادی بهتر، این واحدها بتوانند رشد کنند و در نهایت به 

بهبود وضعیت اقتصادی کشور کمک کنند.
در نهایت، توســلی بر لزوم ایجاد یک سیســتم مالیاتی شفاف، منظم 
و عادلانه با تکیه بر حسابرســی سیســتمی تأکید کرد تا بتواند ضمن 
تأمین منابع مالی کشــور، از تولیــد و ســرمایه گذاری در بخش های 
مختلف اقتصادی حمایت کند. با این اقدامات، می توان به تقویت تولید 

و افزایش رونق اقتصادی کشور امیدوار بود.

کاهش سوداگری، احتکار ملک و معاملات 
غیرشفاف با سامانه خودنویس

سخنگوی کمیســیون عمران مجلس شــورای اســامی، با تأکید بر 
اهمیت راه اندازی سامانه خودنویس، آن را ابزاری کلیدی برای افزایش 
شــفافیت در بازار مسکن دانســت و خواستار تســریع در بهره برداری 
کامل از آن شــد.عبدالجال ایری، نماینده مردم بندرترکمن، بندرگز 
و کردکوی در مجلس شورای اسامی و ســخنگوی کمیسیون عمران 
مجلس شورای اســامی با اشاره به اهمیت بالای شــفافیت در بخش 
مســکن، راه انــدازی ســامانه خودنویــس را اقدامی مؤثر در مســیر 

ساماندهی بازار اماک کشور ارزیابی کرد.
ایری با تأکید بر اینکه بازار مســکن به شــدت نیازمند اطاعات دقیق، 
به روز و قابل استناد است، اظهار داشت: »ســامانه خودنویس می تواند 
یکی از مهم ترین ابزارها برای ثبت، رهگیری و نظارت بر معامات ملکی 
و دارایی های غیرمنقول باشــد. این سامانه به شــکل مؤثری می تواند 

جلوی سوداگری، احتکار ملک و معامات غیرشفاف را بگیرد.«
سخنگوی کمیســیون عمران با بیان اینکه یکی از معضات اصلی بازار 
مسکن در کشــور، نبود ســامانه های یکپارچه اطاعاتی است، افزود: 
»در ســال های گذشــته عدم تجمیع اطاعات مربوط بــه مالکیت، 
نقل و انتقــالات و وضعیت امــاک، منجر به ایجاد فضــای مبهمی در 
بازار شده که ســوداگران و فرصت طلبان از آن سوءاســتفاده کرده اند. 
ســامانه خودنویس در کنار سامانه اماک و اســکان، می تواند این خلأ 
اطاعاتی را جبران کند و بستر مناسبی برای تصمیم گیری های کان و 

سیاست گذاری های دقیق تر فراهم آورد.«
عبدالجال ایری با اشاره به بررسی های انجام شده در کمیسیون عمران 
مجلس گفت: »بر اســاس گزارش هایی که به کمیســیون ارائه شده، 

مراحل فنی سامانه خودنویس پیشرفت هایی داشته است.«

بازار

نایب رئیس اتحادیه اماک با انتقاد از نبود آمار رسمی 
در بازار مسکن گفت: به دلیل قطع سامانه های مربوطه، 
عده ای آگهی های بازار مســکن را به جــای داده های 

واقعی برای قیمت گذاری ماک قرار می دهند.
 داوود بیگی نــژاد نایب رئیس اتحادیــه اماک درباره 
اینکه بســته حمایتی موجب کاهش فشار مضاعف از 
مستأجران خواهد شــد یا خیر؟، اظهار کرد: تا به امروز 
درصد افزایش اجاره بها که باید از سوی استان ها اعام 
شود، مشخص نشده و شــهرهایی که وظیفه دارند این 
موضوع را پیگیــری و درصد افزایــش را اعام کنند، 

تاکنون اقدامی در این زمینه انجام نداده اند.
وی افزود: با این حال، شــورای عالی مســکن امسال 
نسبت به سال های گذشــته عملکرد بهتری داشته و 
پیش از آغاز فصل جابه جایی مستأجران، اقدامات لازم 
را انجــام داده و اختیار تعیین درصــد افزایش اجاره را 
به شهرها تفویض کرده اســت.بیگی نژاد درباره تأثیر 
تسهیات جدید بر بازار اجاره مسکن گفت: باید منتظر 
واکنش بازار نسبت به ورود مســتأجران باشیم، نکته 
مهم این است که باید بررسی کنیم آیا افزایش اجاره بها 

با میزان تسهیات در نظر گرفته شده تناسب 
دارد یا خیر.وی ادامه داد: لازم است وضعیت 
مســتأجرانی که در ســال های گذشــته از 
تســهیات اســتفاده کرده اند، نیز بررسی 
شود تا مشخص شود امســال چه اقداماتی 
می توانند انجــام دهند. همچنین مســئله 
خانه اولی ها که در دهک های مختلف جامعه 

قرار دارند و خرید مسکن برایشــان تقریباً غیرممکن 
شده، نیاز به توجه ویژه دارد. پیش از این دغدغه اصلی 
تأمین مســکن برای خانه اولی ها بود، اما اکنون دغدغه 

اصلی این افراد، تهیه پول پیش برای اجاره خانه است.
نایب رئیس اتحادیه اماک درباره شــرایط بازار اجاره 
در ماه های پیش رو عنــوان کرد: با توجه بــه اینکه در 
اردیبهشــت ماه قرار داریم و معمــولاً از نیمه خرداد و 
پس از تعطیلی مدارس، روند جابه جایی مســتأجران 
شدت می گیرد، بازار اجاره نیز سمت وسوی خود را پیدا 
خواهد کرد.وی خاطرنشان کرد: با بررسی آگهی های 
منتشرشده، مشــخص اســت که قیمت رهن و اجاره 
نسبت به ســال گذشــته تغییر قابل توجهی داشته و 

تمایــل مالکین بــه افزایش نرخ ها بیشــتر 
شده اســت. البته نمی توان میانگین دقیقی 
از این افزایــش ارائه کرد، زیرا ســامانه های 
مربوطه قطع هستند و به قراردادهای واقعی 
دسترسی نداریم. تکیه بر آگهی ها نیز مبنای 
دقیقی نیست، زیرا صرفاً نشان دهنده تمایل 

مالکان است و نه الزاماً معامات انجام شده.
بیگی نژاد تصریح کــرد: در حال حاضر بــه دلیل نبود 
آمار رســمی از ســوی بانک مرکزی، نمی تــوان آمار 
دقیقی ارائه کرد و ما نیز به این ســکوت آماری احترام 

می گذاریم تا موجب التهاب در بازار اجاره نشویم.
وی دربــاره طــرح مســکن تدریجی نیــز گفت: هر 
اقدامی در حوزه مســکن باید مطابق با نیاز و ســلیقه 
مردم باشــد. طرح هایی مانند مســکن متری، مسکن 
تدریجی و مســکن کوچک، همگی در راستای تأمین 
نیاز متقاضیان هســتند، اما بایــد در چارچوب قانونی 
و با شــفافیت کامل اجرا شــوند. اگر مــردم در حوزه 
ســرمایه های ملکی خود دچار آســیب شــوند، این 
خسارت جبران ناپذیر خواهد بود، به ویژه در شرایطی 

که بســیاری از خانواده ها برای پرداخت ودیعه و اجاره 
خانه با مشــکل مواجه هســتند.بیگی نژاد تأکید کرد: 
هرگونه تصمیــم و اجرای طرح در حوزه مســکن باید 
با دقت و حساسیت انجام شــود تا سرمایه اندک مردم 
دچار خطر نشــود.نایب رئیــس اول اتحادیه اماک با 
اشاره به چرایی عدم انتشــار آمار تحولات بازار مسکن 
تهران، یادآور شد: بانک مرکزی به دلیل نبود اطاعات 
مربوط به قراردادهای ثبت شــده، آمار و ارقام مرتبط 
با بــازار مســکن را ارائــه نمی دهد.وی افــزود: بانک 
مرکزی بایــد از این پس خروجی اطاعــات خود را از 
دو ســامانه »کاتــب« و »خودنویــس« دریافت کند. 
اما در حــال حاضر به دلیل نبود خروجــی قراردادها و 
قیمت ها از این سامانه ها، بانک مرکزی آمار دقیق ارائه 
نمی کند.بیگی نژاد در پایان گفت: متأسفانه بسیاری از 
کارشناسان به جای اســتناد به داده های ثبت شده در 
ســامانه ها، به آگهی های اماک بــرای تعیین قیمت 
مناطق اســتناد می کنند، در حالی کــه این آگهی ها 
گاهی اوقات بر اساس تمایل و پیشنهاد مالکان تنظیم 

می شوند و مبنای دقیقی ندارند.

مسکن

خریدار  تورم افسارگســیخته، همچون 
موریانه ای، پایه های اقتصــاد را می خورد و 
ســفره های مردم را کوچک تر می کند. این 
وضعیــت بحرانی، نیازمنــد نگاهی دقیق و 
راهکارهایی عملــی برای مهــار این غول 

سرکش است.
 نرخ تــورم در ایران در ســال های اخیر 
روند صعودی داشته و به یکی از بالاترین 
نرخ ها در میان کشــورهای جهان تبدیل 
شده است. بر اســاس آخرین آمار منتشر 
شده از ســوی مرکز آمار ایران، نرخ تورم 
سالانه در فروردین ماه ۱۴۰۴ به بیش از 
۴۰ درصد رسیده و این در حالی است که 
نرخ تورم نقطه ای نیــز همچنان بالا بوده 
و نشــان از تداوم فشــارهای تورمی در 

اقتصاد دارد.
گرچه بارها به این موضوع پرداخته شــده 
اما بررسی مجدد این موضوع خالی از لطف 
نیســت که برای چندمین بار مورد بررسی 
و تحلیل قرار دهیم که چــه عواملی در بروز 
تورم و گســترش آن دخیل هستند. عوامل 
متعددی اعم از داخلی و خارجی در افزایش 

نرخ تورم در ایران نقش دارند.

مشکلات داخلی اقتصاد
رشــد بالای نقدینگی یکــی از مهم ترین 
عوامل تورم در ایران اســت. افزایش حجم 
پول در گردش، تقاضــا را افزایش داده و در 

نتیجه قیمت ها را بالا می برد.
از طــرف دیگر کســری بودجــه دولت نیز 
یکی دیگر از عوامل اصلــی و داخلی تورم به 
شــمار می رود. دولت برای جبران کسری 
بودجه خــود، اغلب به اســتقراض از بانک 
مرکزی روی می آورد که ایــن امر منجر به 
افزایش پایه پولــی و نقدینگی می شــود. 
سیاست های پولی و مالی دولت هم از طرف 

دیگر می تواند بر نرخ تورم تأثیرگذار باشــد. 
به عنوان مثال، تعیین دســتوری نرخ ارز و 
بهره، می تواند منجر به ایجاد رانت و فساد و 

در نهایت افزایش تورم شود.
اقتصــاد ایــران با مشــکات ســاختاری 
متعــددی از جملــه وابســتگی بــه نفت، 
بهره وری پاییــن و رقابت پذیــری ضعیف 
روبرو است و این مشکات هم می توانند به 

افزایش تورم دامن بزنند.

عوامل خارجی اثرگذار در تورم
بر کسی پوشــیده نیســت که تحریم های 
اقتصادی یکــی از مهم ترین عوامل خارجی 
مؤثر بر تورم در ایران اســت. تحریم ها باعث 
محدودیــت صــادرات و واردات، کاهــش 
درآمدهای ارزی و افزایش قیمت کالاهای 

وارداتی شده است.
افزایش قیمت جهانی کالاهــا نیز می تواند 
روی نرخ تورم در ایران تأثیرگذار باشــد. به 
خصوص افزایش قیمت کالاهای اساســی و 
مواد اولیه، می تواند منجر به افزایش قیمت 

تولید و در نتیجه تورم شود.
تغییرات نــرخ ارز نیز یکی دیگــر از عوامل 
خارجــی مؤثر بر تــورم به شــمار می رود. 
افزایش نرخ ارز، قیمت کالاهــای وارداتی 
را افزایش داده و در نتیجه تورم را تشــدید 

می کند.

راهکارهای کنترل نرخ تورم در ایران
برای کنترل نرخ تورم در ایران، لازم اســت 
تا مجموعه ای از سیاســت های هماهنگ و 
جامع در زمینه های پولی، مالی و اقتصادی 

مانند هدف گذاری تورمــی، مدیریت پایه 
پولی، جلوگیری از استقراض دولت از بانک 
مرکزی، اصاح نظــام بودجه ریزی و… به 
عنوان راهکارهــای اجرایی و عملیاتی برای 

کنترل نرخ تورم به کار گرفته شوند.
یک کارشــناس اقتصادی در این خصوص 
می گوید: بانک مرکزی باید با هدف گذاری 
تورمی مشــخص و اعــام عمومــی آن، 
انتظارات تورمی را کنترل کند. همچنین با 
استفاده از ابزارهای مختلف پولی، از جمله 
نرخ بهره و سپرده قانونی، رشد پایه پولی را 

مدیریت کند.
به گفته او، عاوه بر موارد ذکر شــده دولت 
باید بــا انضباط مالی و کاهــش هزینه های 
غیرضروری، از اســتقراض از بانک مرکزی 
خــودداری کنــد و همچنین بــا افزایش 

درآمدهــای مالیاتی و کاهــش هزینه های 
غیرضروری، کســری بودجه خود را کاهش 

دهد.
این کارشــناس اقتصادی می گوید: اصاح 
نظام مالیاتی از ســوی دولــت یکی دیگر از 
این راهکارها اســت و دولت بایــد با اصاح 
نظام مالیاتی و گســترش پایه های مالیاتی، 

درآمدهای مالیاتی خود را افزایش دهد.
او تاکید می کند که شفافیت بودجه، بهبود 
فضای کســب و کار، کاهش مقررات دست 
و پاگیر، مبارزه با فســاد، حمایت از تولید، 
از جمله موارد اثرگذار در اقتصاد کشــور به 

شمار می روند.
وی می افزاید: بانک مرکزی باید با مدیریت 
بازار ارز و جلوگیری از نوســانات شدید نرخ 
ارز، از افزایــش قیمت کالاهــای وارداتی 

جلوگیری کند.
به گفته این کارشــناس اقتصــادی، دولت 
باید با تشویق صادرات و ایجاد مزیت رقابتی 
برای صادرکنندگان، درآمدهای ارزی خود 
را افزایش دهد و با ایجاد فضای امن و جذاب 
برای سرمایه گذاری خارجی، سرمایه های 

خارجی را جذب کند.
او می گوید: بانک مرکــزی همچنین باید با 
نظارت دقیق بــر بانک هــا، از فعالیت های 
سوداگرانه و غیرقانونی آنها جلوگیری کند 
و با جلوگیری از خلق پول بی ضابطه توسط 
بانک هــا، از افزایش نقدینگــی جلوگیری 

کند.
کنتــرل نرخ تــورم در ایــران نیازمند عزم 
جدی دولت و همــکاری تمامی بخش های 
اقتصادی اســت. با اجرای سیاســت های 
هماهنگ و جامع در زمینه های پولی، مالی 
و اقتصــادی، می توان امیدوار بــود که نرخ 
تورم در ایران کنترل شده و ثبات به اقتصاد 

کشور بازگردد.

سکوت آماری در بازار مسکن؛ آگهی ها ملاک قیمت گذاری ملک شد

اگر گره هسته ای باز شود، اغلب شاخص ها به طور ناگهانی مثبت خواهند شد

پیش بینی یک اقتصاددان از آینده اقتصاد با توافق و بی توافق

امیرعباس آذرم وند  عضــو هیات علمی 
دانشــگاه اهواز می گوید اگــر اقتصاد تا این 
اندازه به نفت وابسته باشــد، رفع تحریم ها 
هم نمی تواند به تــاب آوری را افزایش دهد. 
مگر اینکه از فرصت به وجــود آمده پس از 
توافق استفاده شــود و به جای تکیه بر نفت 
یا منابع طبیعی، بر نیروی انسانی موجود در 

جامعه ایرانی متکی شود.
 تاثیر مذاکرات بر شــاخص های اقتصادی 
ایــران و تغییــرات بازارهــا در کوتاه مدت 
سبب شــده اســت موضوع مهمی از سوی 
کارشناسان مورد بررسی قرار گیرد . این که 
چرا اقتصاد ایران تا این انــدازه تحت تاثیر 
عوامل بیرونــی و غیراقتصادی قــرار دارد. 
بی تردید چنیــن وضعیتی یــک وضعیت 
فوق العاده تلقی می شود و برنامه ریزی برای 
برون رفت از ان نیز نمی تواند در کوتاه مدت 

محقق شود. 

 در این باره مرتضی افقه، کارشناس اقتصاد 
کان در گفتگو با خبرآنایــن عنوان کرد: 
»شــرطی شــدن اقتصاد کشــور در این 
سطح نشــان از یک بیماری خطرناک دارد. 
امروز اقتصاد مــا همچون بیماری اســت 
که سیســتم دفاعــی اش مختل شــده و با 
ســاده ترین ویروس ها، دچار مریضی های 
سخت می شود. اقتصاد ما اکنون نه تنها در 
مقابل هیچ موضوعی تاب آوری ندارد که به 
سرعت تحت تأثیر اخبار و گاه شایعات قرار 

می گیرد. «
او ادامه داد: »این میزان از شــرطی شدن به 
دلیل آن اســت که اولویت ما به جای اینکه 
افزایــش رفاه عمومــی، تأمیــن نیازهای 
اساسی و پیشــرفت تولید باشد، چیزهای 
دیگری بود. تا زمانی کــه درآمدهای نفتی 
را داشتیم، تا حدی می شــد این مشکل را 
مدیریت کرد و این ضعف در اولویت بندی به 

چشم نمی آمد ولی با اعمال تحریم ها دیگر 
نمی توان این بیماری را پنهان کرد. «

عضو هیأت علمی دانشگاه اهواز با بیان اینکه 
اقتصادی تاب مقاومت در مقابل فشارهای 
بیرونی را دارد که متکی به نیروی انســانی 
باشــد، افزود: »مــا در کشــورمان نیروی 

انسانی خود را فراری دادیم. 
با دســتمزدهای پایین، با تنــگ نظری، با 
اجرای سیاســت هایی که به گسترش فقر 
انجامید . نتیجه این شــد بخــش مهمی از 
نیروی انسانی کشــورمان کوچ کردند و این 

روند ادامه دارد.«
افقه تأکید کرد: »متاسفانه در ایران ترجیح 
دادند به جای تکیه بر مردم و نیرئی انسانی، 
به درآمدهای سرشــار نفتــی تکیه کردند. 
انسداد سیاســی و اقتصادی ما از این ناشی 
می شــود که به جای جلــب رضایت مردم، 
اهداف دیگری را دنبال کردنــد تا امروز به 
نقطه ای برسیم که خبر تعویق یک مذاکره 
۵ درصــد از ارزش پول ملــی را از بین ببرد. 
به طــور کلی هر چیــزی جز انســان را اگر 
پیش شرط توسعه بگذاریم، مسیر را اشتباه 

رفته ایم.«
از نظر ایــن تحلیل گر، هنوز هــم در اداره 
کشــور بر فروش منابع طبیعی تکیه شده 

است.

کدام مکتب در ایجاد این وضعیت 
نقش داشت؟

مدرس اقتصاد دانشــگاه اهواز با اشــاره به 
غلبه نگاه لیبرال بر سیاستگذاری اقتصادی 
ایران توضیــح داد: »اقتصاددانان دســت 
راســتی در پدید آمدن ایــن وضعیت قطعاً 

نقش دارند. آن ها با تمسخر ایده خودکفایی، 
استقال را در کشور تضعیف کردند. به طور 
کلی این تصور که با رویکردی ریاضی محور 
خواهیم توانســت برای مشــکات موجود 
چاره جویی کنیم، از اســاس اشتباه است. 
آن ها به بهانه رد کــردن خودکفایی چنان 
مقاومــت اقتصــاد را تضعیــف کردند که 
اخبار گاه از سیاســتگذاری ها مؤثرتر عمل 

می کنند. 
خودکفایــی ممکن گرچه ممکن نیســت 
زیرا منابع هر کشــوری محدود اســت اما 
یک اقتصاد برای اینکه پیشــرفت کند نیاز 
به ثبــات دارد و یک اقتصــاد زمانی حداقل 
ثبات را خواهد داشــت که بتواند در مقابل 
فشــارهای بیرونی تــاب آورد. لیبرال ها در 
عمل پایــه تــاب آوری و اراده مقاومت را از 

اقتصاد گرفتند. «
وی درباره چشــم انداز مذاکرات با تأکید بر 
اهمیت آن گفت: »تصور من این اســت  که 
اداره کشــور، اکنون ســخت تر از هر زمان 
دیگری شده اســت و این را مسئولان کشور 
هم به خوبی درک کردند. مــا در وضعیتی 
هستیم که بدون باز شــدن گره تحریم ها، 
برون رفتی از وضع فعلی نخواهیم داشــت. 
اقتصاد ما اکنون در وضعیت اضطراری است 
و بخش مهمی از شــرطی شدن اقتصادمان 

هم ناشی از همین وضعیت است . «
افقه با اشاره به سیاســت اقتصاد مقاومتی 
ادامه داد: »سیاســت های اقتصاد مقاومتی 
سال ها است اباغ شــده و براساس آن قرار 
بود اقتصاد ما به درجه ای برسد که نوسانات 
قیمتی نفت نتوانــد آن را دچار چالش کند 
اما امــروز در وضعیتی قرار داریــم که اگر 

بخشــی از درآمدهــای نفتی مــان را احیا 
نکنیم، چرخ کشور نمی چرخد. «

عضو هیــأت علمــی دانشــگاه اهــواز به 
مذاکرات میــان ایران و آمریکا اشــاره کرد 
و گفــت: »نکته مثبت این اســت که طرف 
مقابل هم به یــک توافق با ایــران نیاز دارد 
و ترامپ نشــان داده که بــرای او به نتیجه 
رسیدن در موضوع هســته ای مهم است. به 
همین دلیل فکر می کنم علی رغم اقدامات 
برخــی عناصر دســت راســتی در حزب 
جمهوری خــواه آمریــکا، در نهایت توافق 

نهایی خواهد شد. «م

فرصتی که نباید از دست برود
وی درباره وضعیت اقتصاد کشــور تا پایان 
امسال گفت:  »اگر مذاکرات به نتیجه برسد، 
اغلب شــاخص ها به طــور ناگهانی مثبت 
خواهند شد. منتها موضوع اصلی این است 
که پس از توافق نظام تصمیم گیری به کدام 
سمت کشــور را ســوق دهد. در این مرحله 
بی تردید نیاز به برنامه اصاحات ساختاری 

جدی در عرصه اقتصادداریم. «
او هشدار داد: »برای اینکه اقتصادی مقاوم، 
متکی به نیروی داخلی و مرفه داشته باشیم 
باید تکیه گاه را بر نیروی انسانی بگذاریم و 
از میزان وابستگی نفت خود کم کنیم. اگر 
این وابســتگی را رفع نکنیم، با یک نوسان 
قیمتی در بازار جهانی نفت، شــاخص های 
مهم اقتصاد ایران اســت که دچار نوســان 
می شــوند و بی ثباتی ادامه دار می شــود. 
بایــد آرزو کرد مســئولان از فرصت توافق 
احتمالی اســتفاده کنند و اقتصاد را روی 

ریل دیگری قرار دهند. «



 ایران هدف خاص این تصمیم نیست

چرا عراق تعرفه واردات را افزایش داد؟

دبیرکل انجمن تولیدکنندگان لوازم خانگی ایران:

در حادثه بندر شهید رجایی به دنبال اصلاح ساختاری باشیم
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بهترین راه ساخت مسکن ارزان برای کارگران
از نگاه کارشناسان، ســاخت مسکن توســط تعاونی ها یکی از بهترین 
راهکارها برای خانه دار شــدن آحاد جامعه است؛ زیرا در تعاونی ها نگاه 
سود آوری حاکم نیست و مسکن با قیمت مناسب و کیفیت قابل قبول 
و مقرون به صرفه ســاخته و در اختیار متقاضیان مسکن قرار داده می 

شود.
 با توجه به آنکه مســکن نقش تأثیرگذاری در ســبد هزینه  خانوارهای 
کم درآمد و محروم به ویژه کارگران دارد، از این رو اســتفاده از ظرفیت 
تعاونی های مسکن در ساخت مسکن ارزان می تواند به عنوان راهکاری 

موثر و مقرون به صرفه در جهت خانه دار شدن اقشار جامعه دنبال شود.
تعاونی های مســکن می توانند آورده های مردم را تبدیل به ســرمایه 

ساخت مسکن کنند و سرمایه های پایدار را رقم بزنند.
بر اســاس ماده ۱۴۹ قانون کار کارفرمایان مکلفند در جوار کارخانه یا 
کارگاه، خانه سازمانی برای کارگران بسازند و زمین های در اختیار خود 

را به این امر اختصاص بدهند.
بر اســاس ماده ۱۴۹ قانون کار کارفرمایان مکلفند در جوار کارخانه یا 
کارگاه، خانه سازمانی برای کارگران بسازند و زمین های در اختیار خود 

را به این امر اختصاص بدهند.
در همین راســتا، چندی قبــل وزارت کار از ســاخت  ۳۰۰ هزار واحد 
مســکن کارگری خبر داد و اعام کرد که شــرکت خانه سازی ساخت 
۳۰۰ هزار مسکن کارگری را ظرف مدت سه سال برعهده خواهد گرفت 

و وزارت کار برنامه آن را به دولت ارائه خواهد کرد.
دی ماه ســال گذشــته علی نبیان - معــاون وزیر راه و شهرســازی و 
مدیرعامل سازمان ملی زمین و مســکن - اعام کرد که در قالب طرح 
نهضت ملی مسکن، برای ســاخت مســکن کارگران اراضی دولتی به 
طور رایگان و ۹۹ ســاله در اختیار کارگران قــرار می گیرد.به این نحو 
که ســازمان ملی زمین و مســکن در کنار هر کارخانه ای زمین داشته 
باشد و کارگران آن کارخانه اعام نیاز کنند، طبق تفاهمات انجام شده 
این اراضی را در اختیار کارفرمایان برای ســاخت مسکن کارگری قرار 

می دهد.
پیش تر مسئولان وزارت کار از مذاکره با برخی کارفرمایان شرکت های 
بزرگ برای ســاخت مســکن کارگری خبر داده و گفته بودند فرایند 
ســاخت مســکن کارگران به اســتقبال کارفرمایان بســتگی دارد و 
این مساله با پیش شــرط هایی از جمله ســرمایه گذاری ۲۰ درصدی 

کارفرمایان همراه است.
به گفته وزیر کار،کارفرمایان و صاحبان کارخانه در ســه شــهر تهران، 
تبریز و ساوه شرایط مشــارکت در ساخت مســکن را پذیرفته و اعام 
کرده اند که  ۲۰ درصد آورده از جانب شــرکت ها باشد و مابقی از طرق 
مختلف از جملــه آورده کارگران تامین شــود.احمد میــدری - وزیر 
تعاون،کار و رفاه اجتماعی - در روزهای اخیر درباره ســاخت مســکن 
کارگری در کشور اظهار کرد:در بحث مسکن کارگری قباً اعام کرده 
بودیم که اگر کارفرمایان و صاحبان واحدهای صنعتی سرمایه گذاری 
در ســاخت مســکن کارگری را بپذیرند این فرایند آغاز خواهد شد و 
اکنون خبر خوب این اســت که کارفرمایان و صاحبان کارخانه در سه 
شهر تهران، تبریز و ســاوه شــرایط را قبول کرده و پذیرفته اند که  ۲۰ 
درصد آورده شــرکت ها باشــد و مابقی از طرق مختلف از جمله آورده 

کارگران تامین شود.

او تاکید کرد: بــا توجه به اینکه کارفرمایان با ســهم آورده ۲۰ درصدی 
موافقت کرده اند، امیدواریم در جهت تولید مســکن کارگری قدم های 

مثبتی را برداریم.
وزیر کار از پیشــنهاد تشــکیل مثلث همکاری برای ســاخت مسکن 
کارگری خبر داد و بــا اذعان به وضعیت ناگوار مســکن کارگری اظهار 
کرد:گزارش هایی که درباره وضعیت مسکن کارگری تهیه شده بسیار 
هشــداردهنده اســت و این گزارش ها اراده ما را برای پیگیری موضوع 

تامین مسکن کارگران دوچندان کرده است.
تبدیــل کاربری صنعتی اراضی به مســکونی و ســرمایه گذاری 
تامین اجتماعی در پروژه های مســکن و مشارکت شهرداری ها 
از جمله پیشنهادات برای ساخت مســکن کارگران است.آنطور 
که میدری گفته، پیشــنهادهای دیگری نیز برای ساخت مسکن 
کارگری از سوی مسئولان استانی مطرح شده که تبدیل کاربری 
صنعتی اراضی به مســکونی و ســرمایه گذاری تامین اجتماعی 
در پروژه های مســکن و مشــارکت شــهرداری ها از جمله این 

پیشنهادات است.
، تامین مسکن را از دغدغه های اساسی   فتح الله بیات ـ فعال کارگری ـ
جامعه کارگری عنوان کرده و معتقد اســت: در بحث تامین مســکن 
کارگران بهتر است تعاونی ها وارد ساخت و ساز شــوند و به این منظور 
باید تعاونی های خوشنام که سابقه درخشــانی در ساخت و ساز دارند 

این کار را برعهده بگیرند.
اگر قرار است مســکن کارگری با قیمت مناسب ساخته و تحویل شود، 
بهتر است تعاونی های مسکن کارگری تشــکیل و وام مسکن ارزان به 

کارگران داده شود و دولت بر عملکرد آنها نظارت کند.
او می گوید کارگران برای صاحبخانه شــدن دریافتی و آورده کمی 
دارند، بنابر این اگر قرار اســت مســکن کارگری با قیمت مناســب 
ساخته و تحویل شــود، بهتر اســت تعاونی های مســکن کارگری 
تشکیل و وام مســکن ارزان به کارگران داده شود و دولت بر عملکرد 

آنها نظارت کند.
به گفته بیات، در تعاونی ها نگاه ســود آوری حاکم نیســت و مسکن با 
قیمت ارزان و کیفیت قابل قبول ســاخته و در اختیــار متقاضیان قرار 

داده می شود.
مطابق آمارها نزدیک به ۱۰ هزار تعاونی مســکن فعال در کشور وجود 

دارد که سهم بسزایی در خانه دار شدن آحاد جامعه داشته اند.
مســکن یکی از دغدغه های اساســی خانوارهای کارگری به شــمار 
می رود؛ به نحوی که بیش از ۸۰ درصد دریافتی کارگران را هزینه های 

مسکن و اجاره بها به خود اختصاص می دهد
 در حال حاضر صدور مجوز برای تشــکیل تعاونی ها، اختصاص زمین 
رایگان و ارزان به تعاونی های مســکن و پرداخت تســهیات بانکی از 

جمله راهکارهای خانه دار کردن کارگران به شمار می رود.
کارشناسان تاکید دارند که مشارکت شــرکت های تعاونی در ساخت 
مســکن گامی مهم در جهــت خانه دار شــدن آحاد جامعــه به ویژه 
کارگران و اقشار ضعیف و کم درآمد اســت و واحدهای صنعتی بزرگ 
و کارخانه هــا می توانند با تشــکیل تعاونــی و اســتفاده از زمین های 
اطراف کارخانه،امکان ساخت مســکن برای کارگران را در کنار همان 

واحدهای صنعتی فراهم کنند.

توسعه

تولید انواع خــودرو در بخش خصوصــی در یک ماهه 
امسال به ۱۲ هزار و ۴۴۹ دستگاه رسید که در مقایسه 
با مدت مشابه ســال گذشته رشــد ۱۴.۸ درصدی را 
نشان می دهد.طبق آمار منتشر شــده از سوی وزارت 
صنعت، معدن و تجارت، تولید انواع خودروی سواری، 
وانت، ون، مینی بوس و میدل باس، اتوبوس، کامیونت، 
کامیون و کشنده در بخش خصوصی امسال نسبت به 
سال گذشته که ۱۰ هزار و ۸۴۷ دســتگاه بود، با رشد 

یک هزار و ۶۰۲ دستگاهی روبرو شده است.
بیشــترین ســهم تولید خودرو در بخش خصوصی به 
سواری با ۱۱ هزار و ۸۷۶ دستگاه و کامیونت، کامیون 

و کشنده با ۳۱۰ دســتگاه خودرو اختصاص 
دارد.جمــع انــواع تولید خــودرو در بخش 
خصوصی و دولتی در فروردین امســال ۶۰ 
هزار و ۴۷۰ دســتگاه بوده است که این رقم 
نسبت به مدت مشابه ســال گذشته که ۵۱ 
هزار و ۷۰۸ دســتگاه بود، کاهش ۲ درصدی 

را نشان می دهد.
بیشترین ســهم تولید در بخش خصوصی و دولتی به 
تولید خودروی ســواری با ۵۶ هزار و ۱۹۱ دســتگاه و 
کمترین تولید بــه خودرو به خــودروی مینی بوس و 
میدل باس با ۲۸ دســتگاه خودرو باز می گردد.ســهم 

تولید بخش هــای دولتــی و خصوصی در 
فرودین امســال ۹۲.۹ درصد در خودروهای 
سواری، ۵.۳ درصد در خودروهای وانت، ۱.۵ 

درصد در کامیونت، کامیون و کشنده است.
بررســی روند تولید خودرو در فروردین ماه 
امسال نسبت به پنج سال گذشته نشان می 
دهد که در سال ۱۳۹۹ ، ۳۹ درصد، در سال 
۱۴۰۰ حدود ۱۴۲ درصد، در ســال ۱۴۰۱ حدود پنج 
درصد، در ســال ۱۴۰۲ حدود ۲۶ درصد، رشــد یافته 
است ولی از سال گذشته تاکنون کاهش ۲۰ درصدی و 
۲ درصدی ثبت شده اســت.در یک ماه امسال سه هزار 

و ۱۹۷ دســتگاه خودروی وانت در کشــور تولید شده 
است که نسبت به مدت مشــابه سال گذشته که هفت 
هزار و ۴۵۴ دســتگاه بوده است کاهش ۵۷ درصدی را 

ثبت کرد.
همچنین در همین مدت تولید خودروی ون نســبت 
به سال گذشته رشــد ۱۱ درصدی را نشان می دهد هر 
چند که در سال ۱۴۰۰ تولید این نوع خودرو رشد سه 
هزار و ۱۰۰ درصدی داشته است و در پنج سال گذشته 
بیشــترین تولید را ثبت کرد.امسال تولید خودروهای 
سنگین به ۹۰۰ دستگاه با رشد ۲۴ درصدی نسبت به 

سال گذشته رسیده است.

 معاون اجرایــی و هماهنگی انجمــن تولیدکنندگان 
فولاد ایران گفت: فرایندهای پیچیده گمرکی از مرحله 
ثبت سفارش تا ترخیص کالا تولیدکنندگان را گرفتار و 

با مشکل روبرو کرده است.
وحید یعقوبی ضمن تســلیت به خانواده های داغدیده 
در حادثه تلخ بندر شــهید رجایی اظهار داشت: یکی از 
مشــکاتی که در فرایند تجارت خارجی در واردات و 
صادرات کشــور وجود دارد، طولانی بودن فرآیندهای 

گمرکی و بندری است که بسیاری از تولیدکنندگان را 
با مشکل روبرو کرده است.

وی افزود: بسیاری از شــرکت ها یا واحدهای تولیدی 
نیازمند قطعات ماشین آلات، تجهیزات و یا مواد اولیه 
هستند که به خاطر طولانی بودن فرایندهای گمرکی، 

طرح های توسعه ای و تولیدی متوقف می شود.
معاون اجرایی و هماهنگی انجمن تولیدکنندگان 
فولاد ایران با بیان اینکــه واردات برای واحدهای 

تولیدی دردسرساز شده است، گفت: بیشتر از یک 
سال زمان از ثبت ســفارش تا ترخیص کالا زمان 
می برد تا کالای مورد نظر به دســت تولید کننده 

برسد.
وی ادامه داد: تولیدکننده سرمایه خود را برای مدت ها 
به خاطر بحث واردات مــی خواباند برای اینکه اقدام به 
ثبت سفارش کند در حالی که این سرمایه می توانست 
وارد چرخه تولید شــود اما روند طولانی ترخیص کالا 

تولید را با مشــکل روبرو کرده است و این نوع ترخیص 
کالا در هیچ کجای دنیا معمول نیست.

یعقوبی با بیان اینکه فرایند طولانــی ترخیص کالاها 
و تجهیزات از بنادر و گمرکات کشــور نیازمند تسریع 
و بازنگری اســت گفــت: فرایند تخصیــص ارز برای 
واردکنندگان مواد اولیه و قطعات باید تســریع شــود 
گاهی صادرکنندگان نمــی توانند از ارز صادراتی برای 

واردات استفاده کنند.

و خودر

فولاد

خریدار   دبیــرکل انجمن تولیدکنندگان 
لوازم خانگی ایران با بیــان اینکه در حادثه 
بندر شــهید رجایی باید بــه دنبال اصاح 
ساختاری باشــیم، گفت: انباشــت کالا در 
بنادر به دلایلــی چون قطع ســامانه های 
مختلف، معطلــی تخصیص ارز، هزینه های 
انبارداری و فرآیندهــای پرپیچ و خم اداری 
رخ می دهد که باید ایــن فرآیندها بازنگری 
و اصاح شــود.»امید فاضلی نیــا« ، ضمن 
تســلیت به خانواده های داغدیده در حادثه 
بندر شهید رجایی اظهار داشت: این حادثه 
طبق فرموده رهبر معظم انقاب اســامی، 
تجربه تلخی بــود و هم جان افــراد و هم از 
لحاظ اقتصادی تبعات بدی به همراه داشت 
؛ از این رو باید با عقانیت اقتصادی و با هدف 
آسیب شناســی واکاوی و مورد بررسی قرار 
گیرد.وی با بیان اینکه این حادثه ســبب از 
دست رفتن سرمایه های انســانی در کنار 
خسارات مالی شد، جر شــد تا سرمایه های 
انسانی را به راحتی از دست دهیم، افزود: نه 
تنها نباید این اتفــاق را فراموش کنیم، بلکه 
باید کاری کنیم تا این موارد مشــابه تکرار 
نشــود چرا که هزینه های ملــی و اعتباری 

سنگینی را برای کشور ایجاد می کند.
دبیرکل انجمن تولیدکنندگان لوازم خانگی 
ایران عنوان کرد: نه تنهــا اینگونه حوادث 
منجر به افزایش هزینه های دولتی می شود 
بلکه ســرمایه گذار نیز به سیستم گمرکی 
اعتماد نمی کنــد و تبعات بــدی در حوزه 

تولید و اقتصاد کشور است.

نیازمند آسیب شناسی در حادثه بندر 
شهید رجایی هستیم

وی با تاکید بر اینکه نیازمند آسیب شناسی 
در حادثه بندر شهید رجایی هستیم، گفت: 
در این شــرایط نیاز به همدلــی و همراهی 
بیشتر دستگاهها برای خروج از این وضعیت 
هستیم و اینکه باید عوامل مختلف بررسی 

شــود که چه عواملی منجر بــه بروز چنین 
حادثه ای شــد.فاضلی نیا بیان داشــت: در 
این شرایط فعلی کشــور، نیازمند دقت نظر 
و هماهنگی بیشتر در تصمیم های مدیران 

و جرات و جسارت هستیم.
وی یکی از مشکات را تعلل در نظام تصمیم 
گیری مدیریتی عنــوان کرد و افــزود: در 
دوره های زمانی مختلف شاهد اتفاق هایی 
هســتیم که نیازمند تصمیم گیری به موقع 
بود اما مشکل اینجاست که گاهی تصمیم ها 
به موقع گرفته نمی شود و گاهی هم تصمیم 
ها به موقع گرفته می شــود اما فرایندهای 
طولانــی اداری باعث می شــود کــه این 

تصمیم تحت شعاع قرار گیرد.

جسارت مدیران باید اولویت
 قرار گیرد

دبیرکل انجمــن تولیدکننــدگان لوازم 

خانگــی ایــران تاکیــد کــرد: مدیران 
باید بــه جایگاه خــود در سیســتم های 
اداری اشــراف کامل داشــته باشند و در 
سمت های مسئولیتی درســت جانمایی 
شوند تا در همه مواقع پاســخگو و دارای 
تعهد ســازمانی در قبال گفتــار و کردار 

باشند.
وی با بیان اینکه باید در حادثه بندر شــهید 
رجایی به دنبال اصاح ســاختاری باشیم 
گفت: برنامه اصاحی اگــر بودجه بندی و 
زمان بندی نداشته باشه به نتیجه نمی رسد 
ضمن اینکه توجه به سازکار پیشگیرانه کم 

هزینه تر است.
فاضلی نیا عنوان کرد: در حوزه ســاماندهی 
بایــد ســازوکار اعمــال شــود تا بــا نگاه 
پیشــگیرانه، شــاهد کاهــش هزینه های 
سیستمی باشــیم از این رو باید ساختاری 
تعریــف کنیــم کــه در قالــب آن بتوانیم 

سازکاری را برنامه ریزی و اجرا کنیم.

همه نهادهای متولی در حادثه بندر 
شهید رجایی آسیب شناسی کنند

وی به دلایل مختلف تاثیرگــذار در حادثه 
بندر شهید رجایی اشاره کرد و گفت: اکنون 
شاهد بیان علل مختلف برای انباشت کالاها 
در بندرشهید رجایی از جمله قطعی سامانه 
ها، معطلی در اختصاص ارز، کاهش هزینه 
انبارداری در گمــرک و فرایندهای پرپیچ و 

خم اداری هستیم.
دبیرکل انجمن تولیدکنندگان لوازم خانگی 
ایران اضافه کرد: هر ســازمانی بــه دنبال 
شناســایی مقصر اســت در حالی که همه 
نهادهای متولی در این حوزه به خاطر اتفاق 
هایی که افتاده اســت باید پاسخگو باشند و 

به دنبال آسیب شناسی باشند.
وی با اشــاره به اینکــه انباشــت مواد 

اولیه و عــدم ترخیص کالاها بیشــترین 
ضرر را بــه تولیدکننده مــی زند، گفت: 
تولیدکننده ســرمایه را خوابانده اســت 
و باید ســود تســهیات بانک را پرداخت 
کند و برای ایــن کار باید ســرمایه باید 
گــردش داشــته باشــد تــا بــه مرحله 

سودآوری برسد.
فاضلی نیا عنوان کرد: تســریع در عملکرد و 
تصمیم گیری مدیران باعث می شــود تا با 
نگاه منطقی و رویکــرد اصاحی دنبال رفع 
مشکل و برنامه زمان  بندی برای جلوگیری 

از این حوادث باشیم.
وی بر هوشمندسازی و استفاده از تجهیزات 
پیشــرفته در گمرکات خبر داد و گفت: نیاز 
به اســتفاده از دســتگاه های پیشرفته در 
حوزه اســکن در بنادر و گمرکات هستیم تا 
کالاها به خاطر سوء تصمیم گیری ها و نبود 

تجهیزات متروکه نشود.
دبیــرکل انجمــن تولیدکننــدگان لوازم 
خانگی ایران اضافه کرد: حجم معامات در 
بندر جبل علی امارات سه برابر بندر شهید 
رجایی اســت اما توقف کالاها در این بندر با 
اینکه بازرسی های سخت گیرانه ای دارد، از 

یک تا هفت روز است.
این تولیدکننده لوازم خانگی خواســتار آن 
شد که برای ارتقای مدیریت بنادر کشور از 
سیستم های سایر کشورها الگوبرداری شود 
و در این رابطه توضیح داد: در بنادر کشــور 
نیاز به اصاح موارد قانونی، سازوکار اجرایی 
و جسارت مدیران هســتیم تا شاهد چنین 

حوادثی در آینده نباشیم.
 وقوع انفجــار در بندر شــهید رجایی، بار 
دیگر نگاه ها را بــه اصاح مدیریــت بنادر 
کشــور به ویژه در امر خطیر ترخیص سریع 
کانتینرها معطوف کرد؛ موضوعی که حتی 
با انتقاد رئیس جمهور همراه بود و خواستار 
ارائه راهکارهای علمی و عملی برای اصاح 

آن شد.

خریدار  درپی انتشــار اخبــاری درباره 
افزایش ناگهانی تعرفه بــر کالاهای ایرانی 
در عراق، مسئولان سازمان توسعه تجارت 
اعام کردند که این تصمیــم صرفا متوجه 
ایــران نبــوده و در راســتای حمایــت از 

تولیدداخلی عراق است.
در روزهای اخیــر، گزارش هایی در برخی 
رســانه ها و شــبکه های اجتماعی منتشر 
شــده که از اعمال تعرفه های ســنگین از 
سوی دولت عراق بر کالاهای صادراتی ایران 
حکایت دارد؛ موضوعی کــه به زعم برخی 
فعالان اقتصــادی، روند تجــارت میان دو 
کشــور را تحت تأثیر قرار داده و باعث توقف 

برخی محموله ها در مرزها شده است.
با این حال، سازمان توســعه تجارت ایران 
ضمن رد این ادعا کــه تعرفه ها صرفاً متوجه 
کالاهــای ایرانی اســت، اعام کــرده که 
اقدامات دولت عراق در چارچوب سیاســت 
حمایت از تولید داخلی انجام می شود و این 
تعرفه ها برای همه کشــورها، به تناسب نوع 
کالا و وضعیــت تولید آن در عــراق، اعمال 

می شود.

افزایش تعرفه برای همه کشورها 
اعمال می شود

در این رابطــه فرزاد پیلتن، مشــاور رئیس 

سازمان توســعه تجارت ایران و دستیار وی 
در امور بین الملل در گفتگو با خبرنگار مهر، 
به تشــریح ابعاد این مســئله و راهکارهای 
پیش روی صادرکننــدگان ایرانی پرداخت 
و گفت: عراق در چارچوب قانون حمایت از 
تولید داخل، بر واردات برخی کالاها تعرفه 
وضع کرده که این موضوع صرفاً شامل ایران 

نبوده و تمامی کشورها را در بر می گیرد.
پیلتن توضیــح داد: عراق بــرای کالاهایی 
که توان تولید داخلــی آن را دارد، از طریق 
افزایش تعرفــه واردات حمایــت می کند. 
این موضوع شامل بسیاری از محصولات از 
جمله ظروف پاســتیکی، کالاهای یک بار 
مصرف و همچنین محصولات کشــاورزی 
اســت. در مــورد محصولات کشــاورزی، 
حمایت تعرفه ای به صــورت فصلی اعمال 
می شود و این اقدام نیز جنبه حمایتی دارد، 

نه محدودسازی.
دســتیار رئیس ســازمان توســعه تجارت 
در امور بین الملل تاکید کــرد: بنابراین در 
دوره هایی که تولید داخلی کالاهای عراقی 
کفایت می کند، کالاهای مشــابه خارجی 
مشــمول تعرفه های بالا یا حتی ممنوعیت 

موقت واردات می شوند.
وی با اشــاره به تجربه برخی صادرکنندگان 
ایرانی کــه اخیــراً در مرز عراق بــا افزایش 

تعرفه روبه رو شــده اند، اظهــار کرد: گاهی 
اوقات صادرکننــدگان ما در مــرز متوجه 
افزایــش ناگهانــی تعرفه ها می شــوند، اما 
این افزایش به صورت کلی اعمال می شــود 
و منحصر به ایران نیســت؛ به طــور مثال، 
صادرکننده ای که شکات صادر می کرد نیز 
با این موضوع مواجه شده بود.مشاور رئیس 
ســازمان توســعه تجارت همچنین تأکید 
کرد: تعرفه های وارداتی عراق بســته به نوع 
کالا، میــزان تولید داخلی آن و ســهم بازار 
متفاوت اســت؛ به عنوان مثال، اگر کالایی 
به طور کامــل در داخل عراق تولید شــود، 
ممکن اســت تعرفه واردات آن به طور کامل 
افزایش یابد. اما اگر فقط ۳۰ درصد نیاز بازار 
توسط تولید داخل تأمین شود، دولت عراق 

تعرفه ای پایین تر اعمال می کند تا بقیه نیاز 
از طریق واردات تأمین شود.

توصیه به صادرکنندگان: تنوع 
روش های ورود به بازار عراق

او یکی از اهداف دیگــر دولت عراق را جذب 
ســرمایه گذاری خارجی دانســت و افزود: 
عراق به دنبال آن اســت که صادرکنندگان 
خارجی از جمله ایرانی ها، به جای صادرات 
صرف، در داخــل عراق ســرمایه گذاری و 
تولید کنند. این روند می تواند ضمن کاهش 
هزینه ها، از مزایای حمایتی دولت عراق در 

بخش سرمایه گذاری نیز بهره مند شود.
پیلتن تصریح کرد: شرکت های ایرانی برای 
حفظ بازار عراق، می تواننــد از روش هایی 
ماننــد تولید مشــارکتی، انتقــال فناوری 
یا تأســیس واحدهای تولیــدی در داخل 
عراق اســتفاده کنند که عــاوه بر کاهش 
هزینه هــای تعرفــه ای، به تقویــت روابط 

اقتصادی دوجانبه نیز کمک می کند.

افزایش تعرفه و ممنوعیت واردات 
موضوع جدیدی نیست

همچنیــن عبدالامیر ربیهــاوی، مدیرکل 
دفتر غرب آسیا سازمان توسعه تجارت ایران 
در گفتگو با خبرنگار مهر در توضیحی درباره 

سیاســت های تجاری عراق گفت: موضوع 
ممنوعیت یــا افزایش نرخ تعرفــه واردات، 
مسئله ای جدید در تعامات تجاری با عراق 
نیست و ســابقه دار اســت.ربیهاوی افزود: 
برخی کالاها بر اساس قانون حمایت از تولید 
داخل عراق و بنا به درخواســت واحدهای 
تولیدی عراقی، مشمول ممنوعیت واردات 
یا افزایش تعرفه می شــوند.وی تاکید کرد: 
رویکرد جمهوری اســامی ایــران در این 
زمینه همــواره مبتنی بر تعامــل، گفتگو 
و پیگیــری از طریق وزارت تجــارت عراق 
بودهرویکــرد جمهوری اســامی ایران در 
این زمینه همــواره مبتنی بر تعامل، گفتگو 
و پیگیــری از طریق وزارت تجــارت عراق 
بوده و پس از بررســی های لازم، موضوع به 
تولیدکننــدگان و صادرکننــدگان ایرانی 
اطاع رســانی می شــود تا تصمیمات لازم 

برای ادامه فعالیت تجاری خود اتخاذ کنند.
نکته مهم آنکه مسئولان ســازمان توسعه 
تجارت تأکید کردند بــازار عراق همچنان 
از اولویت های اصلی صادراتی ایران اســت. 
فعالان اقتصادی می توانند با سرمایه گذاری 
مســتقیم، تولیــد مشــترک یا تأســیس 
نمایندگی و کارخانه در خاک عراق، ضمن 
کاهش هزینه هــا، از حمایت هــای قانونی 

دولت این کشور نیز بهره مند شوند.

و در بخش خصوصی رشد ۱۴.۸ درصدی تولید خودر

فرایندهای پیچیده گمرکی تولیدکنندگان را گرفتار کرده است



 تغییر پارادایم

آیا ۱۴۰۴ سال بورس خواهد بود؟

بازار مالی
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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بیت کوین از مرز ۱۰۰ هزار دلار عبور کرد
 شکست رکورد ۳ ماهه

قیمت بیت کوین از روز پنجشنبه در مســیر صعودی قرار گرفت و برای 
اولین بار در ســه ماه گذشته از ســطح مقاومت ۱۰۰ هزار دلاری عبور 
کرد. قیمت بیت کوین از روز پنجشنبه در مســیر صعودی قرار گرفت 
و برای اولین بار در سه ماه گذشته از ســطح مقاومت ۱۰۰ هزار دلاری 
عبور کرد و این افزایش قیمت بیت کوین حاصــل ترکیبی از تغییرات 
اقتصادی جهانی، سرمایه گذاری های شرکتی و احساسات مثبت بازار 
در بحبوحه اعام توافق تجاری دونالد ترامــپ، رئیس جمهور آمریکا با 

بریتانیا بود که آن را »پیشرفت«، توصیف کرد.
ســایت برکینگ نیوز گزارش کرد، یکی از محرک هــای اصلی افزایش 
قیمت بیت کوین، کاهــش مورد انتظار اصطکاک تجــاری بین آمریکا 
و ژاپن با شــروع مذاکرات در ۱۰ مه اســت کــه ظاهراً اعتمــاد بازار را 
بازگردانده است. عاوه بر این، ثابت نگه داشتن نرخ بهره فدرال رزرو در 
محدوده ۴.۲۵ تا ۴.۵ درصد به بازارها اطمینان داده و شرایط مساعدی 

را برای رونق دارایی های سوداگرانه مانند بیت کوین ایجاد کرده است.
مجموع ارزش بازار جهانــی ارزهای دیجیتال در حــال حاضر، ۳.۲۴ 
تریلیون دلار برآورد می شــود که این رقم نســبت بــه روز قبل، ۵.۶۲ 
درصد بیشتر شده است. در حال حاضر، ۶۳.۳۰ درصد کل بازار ارزهای 
دیجیتال، در اختیار بیت کوین اســت که ۰.۸۶ درصــد کاهش روزانه 
نشــان می دهد.حجم کل بازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ ساعت گذشته، 
به ۱۶۳.۷۲ میلیارد دلار رســید که ۵۶.۷۳ درصد افزایش داشته است. 
ارزش حجم کل در امور مالــی غیر متمرکز، در حــال حاضر، ۲۵.۹۳ 
میلیارد دلار است که ۱۵.۸۴ درصد از کل حجم بازار ارزهای دیجیتال 
در ۲۴ ساعت گذشته بوده و حجم تمام ســکه های پایدار، اکنون ۱۵۵ 
میلیارد دلار است که ۹۴.۶۸ درصد از کل حجم بازار ارزهای دیجیتال 

در ۲۴ ساعت گذشته را تشکیل می دهد.
به روزرسانی قیمت ارزهای دیجیتالی در صبح جمعه؛

این رده حاوی تغییرات قیمتی ۱۰ ارز دیجیتالــی بزرگ از نظر ارزش 
بازار است.

۱- بیت کوین
قیمت: ۱۰۳ هزار و ۵۰۲.۲۵ دلار

تغییرات قیمتی ۲۴ ساعت گذشته: ۴.۴۰ درصد افزایش
تغییرات قیمتی یک هفته اخیر: ۷.۱۹ درصد افزایش

۲- اتریوم
قیمت: ۲۲۹۴.۹۰ دلار

تغییرات قیمتی ۲۴ ساعت گذشته: ۲۰.۱۸ درصد افزایش
تغییرات قیمتی یک هفته اخیر: ۲۵.۹۱ درصد افزایش

۳- تتر
قیمت: یک دلار

تغییرات قیمتی ۲۴ ساعت گذشته: ۰.۰۱ درصد افزایش
تغییرات قیمتی یک هفته اخیر: ۰.۰۰ درصد افزایش

۴- ریپل
قیمت: ۲.۳۲ دلار

تغییرات قیمتی ۲۴ ساعت گذشته: ۶.۵۵ درصد افزایش
تغییرات قیمتی یک هفته اخیر: ۵.۴۸ درصد افزایش

۵- بایننس
قیمت: ۶۳۲.۰۱ دلار

تغییرات قیمتی ۲۴ ساعت گذشته: ۳.۰۵ درصد افزایش
تغییرات قیمتی یک هفته اخیر: ۵.۹۷ درصد افزایش

۶- سولانا
قیمت: ۱۶۴.۶۳ دلار

تغییرات قیمتی ۲۴ ساعت گذشته: ۹.۰۲ درصد افزایش
تغییرات قیمتی یک هفته اخیر: ۱۰.۶۶ درصد افزایش

ویترین

 علی فروزان فر  بازار ســرمایه پس از یک 
دوره رکود، از پاییز گذشــته وارد فاز رشــد 
شــده و حالا برخی تحلیل گــران از تغییر 
پارادایم در بورس و آغاز عصر جدیدی برای 

سهامداران سخن می گویند.
 بازار بــورس ایران پس از حدود یک ســال 
و نیم رکــود معاماتــی، از آبان ماه ۱۴۰۳ 
وارد مرحلــه ای تازه از رشــد شــده اما در 
میــان خوش بینی ها، ریســک های مهمی 
همچون تنش های سیاسی و سیاست های 
پولی هنوز ســایه انداخته اند. تحلیل گران 
معتقدنــد کــه ایــن تغییر رونــد، حاصل 
متغیرهای مهمــی از جمله بهبود نســبی 
سیاســت های پولی، رشــد نرخ ارز نیما، و 
همچنین امیدواری به تعامات سیاســی 
در ســطح بین الملل اســت. با ایــن حال، 
فضای عدم قطعیت در سیاســت خارجی، 
سیاست های مالی دولت و رفتار محتاطانه 
ســرمایه گذاران تــازه وارد، همگی موجب 
شــده اند که چشــم انداز بورس همچنان 
همراه با ابهــام باقی بمانــد. ابزارهای نوین 
مدیریت ریســک از جملــه بــازار اختیار 
معاملــه، بیش از پیــش مورد توجــه قرار 

گرفته اند.
برای پاســخ به این پرســش ها، به ســراغ 
مصطفی ثانــی خانــی، کارشــناس بازار 

سرمایه و اختیار معامله رفتیم.

وضعیت فعلی بازار ســرمایه چگونه 
ارزیابی می شود؟

بازار بــورس پــس از یک دوره ۱.۵ ســاله 
کم معامله و کم نوســان، از آبان ماه ۱۴۰۳ 
وارد یک فاز رشد جدید شــده است. به باور 
من، پارادایم بازار تغییر کرده و ســال جاری 
می تواند »ســال بورس« لقــب بگیرد. تنها 
عامل تهدیدکننده برای بازارهای سرمایه، 

خطر بروز جنگ است.
بر همیــن اســاس در دورانی کــه فضای 
مذاکرات بین المللی بسته بود، بازار واکنش 
منفی نشان داد و بســیاری از نمادها در بازه 
یک تا ۲ ماه، اصاحی در حدود ۲۰ تا حتی 
۵۰ درصد را تجربه کردند. بــا این حال، به 
محض شکل گیری فضای تعامل و مذاکره، 
بسیاری از این نمادها مجدداً روند صعودی 
به خــود گرفتند و تا ســقف قیمتی دی ماه 

۱۴۰۳ پیش رفتند.

آیا رشد بورس منوط به توافق سیاسی 
است؟

به طور کلی بورس هــا از جمله بورس ایران 
همواره با فضای جنگ و تنش، دچار مشکل 
می شــوند. با این حال، تحقــق توافق الزام 
قطعی برای رشد بورس نیســت و حتی در 
وضعیتی کــه نه مذاکره صــورت گیرد و نه 
درگیری نظامی، می توان مشــابه سال های 
۱۳۹۷ تا ۱۳۹۹، که در چنین شــرایطی به 

سر می بردیم، به رشد بورس امیدوار بود.

فاصله میان نرخ ارز در بــازار آزاد و 
نرخ دولت با توجه به کاهش نرخ دلار 
در بازار آزاد بــه کانال 80 هزار تومان، 
کاهش یافته است. بر این اساس تأثیر 
نرخ ارز بر بازار سرمایه چگونه تحلیل 

می شود؟
همانطور که می دانید مبنای قیمت گذاری 
ارز شــرکت ها، نرخ مرکز مبادله اســت لذا 
نه کاهش قیمت بازار آزاد بلکه رشــدی که 
در نیمه دوم ســال ۱۴۰۳ در نرخ ارز مرکز 
مبادله )نیمایی( شاهد آن بودیم، می تواند 
در صورت هــای مالــی شــرکت ها به ویژه 
صادرکننــدگان، در ســال جــاری تأثیر 
قابل توجهی داشته باشــد و این شرکت ها 
می توانند از این موضوع بیشــترین بهره را 

ببرند.

سیاست های پولی چه تأثیری بر بازار 
گذاشته اند؟

بانک مرکزی در دولت قبل سیاســت های 
انقباضــی در پیش گرفته بــود که از طریق 
نرخ بهره بین بانکی و نرخ ریپو قابل مشاهده 
بود. اما در دور جدید و با توجه سیاست های 

جدید وزارت اقتصاد، این سیاست ها بهبود 
یافت و فضای بهتری برای ســرمایه گذاری 
داخلی ایجاد شــد. البتــه با تغییــر وزیر 
اقتصاد در روزهای پایانی ســال گذشته، در 
حال حاضر آمارهــای هفتگی بانک مرکزی 
مجدداً نشــانه هایی از بازگشت به سیاست 
انقباضی را نشان می دهد.هر چند حتی در 
صورت ادامه مذاکرات، دولــت توان تداوم 
این سیاست را نخواهد داشت؛ چراکه طبق 
قانون بودجه، دولت موظف به انتشــار ۸۱۰ 
هزار میلیارد تومان اوراق بدهی اســت که 
حدود ۴۳۰ هزار میلیارد تومــان آن اوراق 
جدید اســت. ایــن حجــم از اوراق تنها در 
صورت رونق بازار سرمایه قابل جذب است؛ 
در غیر این صورت، دولت با کســری بودجه 

شدیدی مواجه خواهد شد.

پیش بینی شما از بازدهی بازار بورس 
در سال جاری چیست؟

با توجــه به مجموعه شــرایط ذکرشــده، 
پیش بینی می شــود بازار بورس در ســال 
جاری سود قابل توجهی به سهامداران خود 

ارائه دهد.

راهکار پیشــنهادی برای پوشــش 
ریســک ســرمایه گذاری در بورس 

چیست؟
تشکیل سبد سرمایه گذاری متنوع بهترین 
راه برای پوشش ریسک است. میزان سرمایه 
اهمیتی ندارد؛ آن چه اهمیت دارد این است 
که ســرمایه گذار بتواند در این بــازار باقی 
بماند. بر این اســاس، وجــود طا، صندوق 
درآمد ثابت، ســهام بنیادی و سهام ارزشی 

در پرتفوی سرمایه گذار ضروری است.
ســرمایه گذاران نبایــد بــا ســرمایه های 
کوچک، ریســک های بــزرگ را بپذیرند؛ 
چراکــه در صورت شکســت، به شــکلی 
بی رحمانه از بازار حذف خواهند شــد. پس 
تنها راه موفقیت در بازارهــای مالی و بازار 
سهام همین تشکیل ســبد سرمایه گذاری 
اســت و اینکه برخی با پول های کم، ریسک 
زیادی می کنند، باید آگاه باشــند که روی 

یک شمشیر دو لبه پا گذاشتند.

آیا ابزارهای دیگری نیز برای مدیریت 
ریسک وجود دارد؟

بازار اختیار معامله )آپشن( یکی از ابزارهای 
نوین و کارآمد برای مدیریت ریســک است 
که می تواند به ســرمایه گذاران خرد و کان 
کمک کند. جذابیت معرفی این ابزار اینقدر 
برای من زیاد اســت که دقیقاً آن را می توانم 
به احساس کودکانه ای تشبیه کنم که تازه 
نوشــتن و خواندن را آموخته و شــوق بیان 

کردن آن را دارم.
در بــازار اختیــار معاملــه، ســرمایه گذار 
می تواند با اســتراتژی کم ریسک وارد شود 
و تاش کند هر ماه ســودی در حدود ۴ تا ۵ 
درصد کسب کند. هدف این است که بدون 
توجه به نوسانات کوتاه مدت بازار، پرتفوی 
سرمایه گذار به شکل لاک پشتی اما مستمر 

رشد کند.

این ســود با توجه به نرخ تورمی که 
داریم، چه کارکردی می تواند داشته 

باشد؟
نکتــه دقیقــاً همین جاســت. اگــر در 
بزرگ تریــن کانال هــا و مجموعه هــای 
بورسی کشــور نظرســنجی برگزار شود، 
مشخص خواهد شــد که بیش از ۷۰ درصد 
سهام داران، در ســال گذشته سودی کمتر 
از نرخ ســود بانکی به دســت آورده اند. این 
در حالی اســت که در همان سال شاخص 
کل بورس به ســطح ۳ میلیون واحد رسید 
و ارزش معامــات روزانــه در برخی بازه ها 
به طور متوالــی از ۱۵ هزار میلیــارد تومان 

عبور کرد.
بنابراین بــا عدد کوچکی مواجه نیســتیم. 
دســتیابی به چنیــن بازدهی بــرای یک 
ســهام دار عادی می تواند رویایی باشد، اما 
نکته قابل توجه این اســت که با استفاده از 
ابزار اختیار معامله، این سطح از سودآوری 

قابل تحقق خواهد بود.

اساســاً هدف از ایجاد بــازار اختیار 
معامله چه بوده است؟

بازار اختیــار معاملــه با دو هــدف اصلی 
راه اندازی شــد؛ نخســت تأمین مالی برای 
شــرکت های بــزرگ، و دوم فراهم کردن 
امــکان مدیریــت و کنترل ریســک برای 
معامله گران و ســهام داران بازار ســرمایه. 
به عنوان مثــال، با اســتفاده از قراردادهای 
اختیار فروش، می توان زیان ناشی از کاهش 
قیمت سهم را محدود و سهم خریداری شده 

را بیمه کرد.
البتــه باید توجــه داشــت کــه در حال 
حاضــر همه نمادهــای معاماتــی چنین 
قراردادهایــی را ارائــه نمی دهنــد. حدود 
۴۰ سهم در بازار هســتند که به طور منظم 
قراردادهــای اختیار را منتشــر می کنند. 
بنابراین ســرمایه گذار می توانــد با خرید 
ســهمی که به طور منظم این قراردادها را 
منتشــر می کند و در گام بعد تهیه قرارداد 
اختیار فــروش آن، زیان خــود را مدیریت 
کرده و عماً ســهم را بیمه کنــد. بر همین 
اساس است که گفته می شــود ابزار اختیار 
معامله، به طور خاص برای کنترل ریســک 

طراحی شده است.

در شــرایطی که آینده بــازار قابل 
پیش بینی نیست، ســرمایه گذار چه 

راهکاری دارد؟
نویســنده و معامله گری لبنانی به نام نسیم 
نیکولاس طالــب، کتابی با عنــوان »قوی 
سیاه« منتشر کرده که به شدت مورد توجه 
فعــالان بازارهای مالی قرار گرفته اســت و 
پیشنهاد من هم این اســت که هر کس در 
بازار ایران فعالیت دارد یا ســرمایه گذاری 

می کند باید این کتاب را بخواند.
خاصــه پیــام این کتــاب آن اســت که 
هیچ کس قــادر به پیش بینــی دقیق آینده 
نیســت و تحلیل های مبتنی بــر داده های 
تاریخی نیز الزاماً تصمیم ساز نخواهند بود، 
یعنی هیچکس نمی تواند بر اســاس آمار و 

دیتاهای گذشــته تصمیم گیــری کند؛ و 
اصولاً توزیــع نرمالی که در علــم آمار با آن 
سر و کار داریم و بر اساس این توزیع، شروع 
به مدل ســازی رفتار قیمت و … می کنیم 
عماً کارا نیســت، چرا که ســود واقعی در 
بازار، ناشی از نوســانات است؛ حال چه این 

نوسانات مثبت باشد و چه منفی.
در شــرایط فعلی، چشــم انداز پیش رو دو 
سناریوی غالب محتمل را نشان می دهد: یا 
میان ایران و آمریکا توافقی صورت می گیرد، 
یا تنش ها به سطح نظامی کشیده می شود. 
در هر دو حالت، بازار با نوسان شدید مواجه 

خواهد شد؛ یا صعودی یا نزولی.
در چنیــن فضایی، ســرمایه گذار می تواند 
بدون اینکه ریسک ســنگینی را به پرتفوی 
خود تحمیل کند، اختیار خریــد و اختیار 
فروش یکی از نمادهای شاخص ساز را تهیه 
کند و منتظر وقوع حرکت اصلی بازار بماند. 
البته بهره گیری از این ابزار نیازمند تحلیل 
دقیق، محاســبه نقطه سر به ســر و رعایت 
ماحظات فنی اســت، امــا در نهایت، این 
امکان را فراهم می کند که حتی در شــرایط 

ابهام نیز بتوان از بازار کسب سود کرد.

آیا پول جدید وارد بورس شده است؟
ارزیابی من این اســت که هنوز پول جدید و 
ســرمایه مردم عادی وارد بازار سهام نشده 
اســت. در حال حاضــر، دیگر هر ســهمی 
صرف نظر از شــرایط بنیــادی، مورد توجه 
بازار قرار نمی گیرد. مقایسه ای میان شرایط 
فعلی و سال ۱۳۹۹ نشان می دهد که در آن 
مقطع، بســیاری از معامله گران حرفه ای از 
اردیبهشــت و خردادماه به طــور کامل نقد 
بودند و نســبت به خریدهای بدون تحلیل 

مردم عادی ابراز نگرانی می کردند.
در شــرایط کنونی، معامله گران برای خرید 
ســهم معیارهای مشــخصی را مدنظر قرار 
می دهند؛ از جمله نســبت قیمت به ســود 
)P/E(. توصیه می شــود ســهامی که این 
نســبت در آن هــا بالاتر از عدد ۱۰ اســت، 
خریداری نشــود. با توجه به نرخ سود بانکی 
فعلی، مناسب تر آن است که سهام با نسبت 
P/E در محــدوده ۴ یــا ۵ انتخاب شــوند. 
خوشبختانه چنین سهم هایی همچنان در 

بازار موجودند.

آیا می توان وضعیت فعلی را با دوره ای 
دیگر مقایسه کرد؟

بله، وضعیــت فعلی بازار با دوره ســال های 
۱۳۸۱ و ۱۳۸۲ قابل مقایســه اســت. در 
آن زمان نیز شــرایطی مشــابه ولی با ابعاد 
کوچک تــر در بازار شــکل گرفــت. با این 
حال، به نظر می رســد پولی کــه اکنون در 
بازار سهام در جریان است، عمدتاً متعلق به 
سرمایه گذاران حرفه ای بازار سرمایه است 
و ســرمایه تازه ای از بیرون به بــازار تزریق 
نشــده اســت. نحوه جابه جایی سرمایه ها 
بین صنایع مختلف به شــکلی هوشمندانه 

صورت می گیرد.

مثالی برای تحلیل جریان نقدینگی در 

بازار دارید؟
به عنوان نمونه، صنعت سیمان در زمستان 
گذشته و فروردین ماه سال جاری، عملکرد 
بسیار موفقی در بورس کالا داشته و فروش 
آن ها حتی نسبت به ســال قبل نیز افزایش 
یافته اســت. تحلیل منطقی ایــن رویداد 
نشان می دهد که خریداران به دلیل نگرانی 
از ناترازی انــرژی، به ویژه در تابســتان در 
بخش نیروگاهی، اقدام به خرید زودهنگام 

کرده اند.
همیــن مســئله باعــث شــد که ســهام 
شرکت های ســیمانی در دو تا سه ماه اخیر، 
بازدهی بهتری نسبت به سایر گروه ها ثبت 
کنند. چنین رفتارهایی نشان دهنده نقش 
پررنگ معامله گــران حرفه ای در بازار فعلی 
اســت. اکنون دیگر ســهم هایی که صرفاً 
در شــبکه های اجتماعی مــورد توجه قرار 
می گیرند، الزاماً با اســتقبال بــازار مواجه 

نمی شوند.

کدام صنایع مســتعد رشد در آینده 
هستند؟

برای پیش بینی صنایع مستعد رشد، باید به 
تفکیک هر صنعت را بررسی کرد و همچنین 
ســناریوی توافق یا عدم توافق سیاســی را 
مدنظر قرار داد. در صورتی که چشــم انداز 
توافق میان ایــران و آمریکا تقویت شــود، 
صنایع بانکی، خودرویی و دارویی می توانند 
گزینه های مناسبی برای ســرمایه گذاری 
باشــند؛ البته با این پیش فرض که هر سهم 
به صورت مجزا از نظر ســودآوری، فروش و 
طرح های توسعه ای مورد بررسی قرار گیرد.

اینکه یک صنعت را تأیید کنیم، حتماً نباید 
مجوزی برای خرید هر ســهم دلخواه از آن 
صنعت باشد. در نهایت پورتفویی که شامل 
ســهام خوب بانکی و خودرویــی و دارویی 
باشد می تواند در دوران پســا توافق به شما 

سود خوبی بدهد.
در مقابــل، در صورتی که ســناریوی عدم 
توافق تحقق یابد، پس از عبور از شوک های 
اولیه، ســهام دلاری و صادرات محور نظیر 
پتروشیمی ها، فلزات اساسی، پالایشی ها و 
حتی صنعت غذایی می توانند از رشــد نرخ 
ارز منتفع شــوند یا اگر کسی که عدم توافق 
را پررنــگ می بیند، حتماً ایــن قیمت های 

صندوق های طا برایش جذاب است.

جمع بندی شما از وضعیت کنونی بازار 
چیست؟

در بازار سهام ایران، برخاف جمله معروف 
وارن بافت که گفته است »بازار محل انتقال 
پول از عجول ها به صبورهاســت«، این بازار 
بیشتر محل انتقال پول از افراد غیرحرفه ای 
بــه ســرمایه گذاران حرفه ای اســت. در 
بسیاری از کشــورهای توسعه یافته، حضور 
مستقیم اشــخاص حقیقی در بازار سرمایه 
به این انــدازه رایج نیســت و صندوق های 

سرمایه گذاری این نقش را برعهده دارند.
ایجاد صندوق های بخشی می تواند این خلأ 
را در ایران نیز پر کند و رقابت میان مدیران 
صندوق ها بــرای تشــکیل پورتفوی های 
پربازده، زمینه ســاز افزایــش کارایی بازار 
شــود. ســرمایه گذاران نیــز می توانند با 
مقایســه عملکرد این صندوق ها، بهترین 
گزینــه را بــرای ســرمایه گذاری انتخاب 
کنند. این بهترین ماک اســت برای اینکه 
شــما بین صندوق های مختلــف و مدیران 
صندوق های مختلف انتخــاب کنید که در 
کدام صندوق ســرمایه گذاری کنید. ما به 
این سمت در حال حرکت هستیم و به نظرم 

مسیر مثبت و روشنی است.
در کنار همه این موضوعات، توســعه بازار 
اختیار معاملــه نیز نقش قابــل توجهی در 
افزایــش کارایی و پوشــش ریســک دارد. 
ارزش معامات روزانه در این بازار از حدود 
۱۰۰ میلیــون تومان در خال ســال های 
۱۳۹۸ و ۱۳۹۹ به بیــش از ۱,۰۰۰ میلیارد 
تومان در روزهای اخیر رســیده است. این 
روند، نشانه مثبتی برای عمق بخشی به بازار 
مشتقه و افزایش ابزارهای مدیریت ریسک 

در بازار سرمایه است.

رئیــس اتحادیه طــا و جواهر تهــران ضمن 
اشاره به نوســانات هفته اخیر بازارهای جهانی 
و داخلی، از ثبات نســبی قیمت ها در بازار طا 
و ســکه طی یک هفته اخیر خبــر داد و اعام 
کرد: با توجه به شرایط فعلی، مردم نباید انتظار 
نوسانات شــدید قیمتی را داشته باشند. ممکن 
است نوســانات یک تا پنج درصدی رخ دهد که 
طبیعی اســت، اما در مجموع مردم می توانند با 
خیال راحت مبادلات خــود را در زمینه خرید 

مصنوعات طا و سکه انجام دهند.
نادر بذرافشــان در گفت وگو با ایســنا، درباره 
وضعیت یک هفته اخیر بازار ســکه و طا اظهار 
کرد: در طول هفته گذشــته بــازار جهانی طا 
ابتدا با نوسانات افزایشی روبرو بود، اما در اواخر 

هفته روندی کاهشی به خود گرفت. در مجموع 
اونس جهانی طا طی این هفته ۳۱ دلار کاهش 
داشــته و در پایان هفته به قیمــت ۳۳۲۲ دلار 
رسیده است.رئیس اتحادیه طا و جواهر تهران 
افزود: در بازار داخلــی هم با وجود کاهش اونس 
جهانی، شــاهد اندکی افزایــش قیمت بودیم. 
به طور مشــخص، هر گــرم طــای ۱۸ عیار با 
افزایش ۱۷ هزار تومانی، به قیمت شش میلیون 

و ۶۸۰ هزار تومان رسید.
وی تصریــح کرد: بازار ســکه نیــز در مجموع 
نوسان افزایشی داشته اســت. براساس آخرین 
معامات روز )پنجشــنبه( هر قطعه سکه تمام 
طــرح جدید با ۴۰۰ هــزار تومــان افزایش، به 
قیمــت ۷۴ میلیون و ۸۰۰ هزار تومان رســید. 

ســکه طرح قدیم نیز بــا افزایــش ۲۰۰ هزار 
تومانــی، ۷۰ میلیــون و ۶۰۰ هــزار تومــان 

قیمت گذاری شد.
وی افزود: نیم سکه با ۳۰۰ هزار تومان افزایش، 
به ۴۶ میلیون تومان رســید. ربع ســکه با ۴۰۰ 
هزار تومــان افزایش، ۲۶ میلیــون و ۳۰۰ هزار 
تومان معامله شــد و ســکه های یــک گرمی 
بانک مرکزی بدون تغییــر، ۱۳ میلیون و ۹۰۰ 
هزار تومان باقی ماند.این مقام صنفی پیرامون 
آخرین وضعیت حباب ســکه نیز گفت: حباب 
سکه در بازار داخلی با وجود نوسانات افزایشی و 
کاهشی در طول هفته، در مجموع کاهش یافت 
و با ۷۰۰ هزار تومان کاهش، به ۹ میلیون و ۲۰۰ 

هزار تومان رسید.

طلا

پیش بینی بازار طلا و سکه 

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

 برابر رای شماره 0064 مورخ 1404/01/06 هيات موضوع قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی 
و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی بوشهر تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی 
حسن زارع فرزند محمد به شماره شناسنامه 7 شماره ملی 5329887100 صادره از سعد آباد در 
قسمتی از شش دانگ یکباب خانه به مساحت 144 متر مربع پلاک 127 فرعی از 2310 اصلی مفروزی 

و مجزا شده از 2309 و 2310 اصلی واقع در بخش دو بوشهر خریداری مالک گردیده رسمی است.
به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی ميشود در صورتی که اشخاص نسبت 
به صدور سند لذا مالکيت متقاضی اعتراضی داشته باشند ميتوانند از تاریخ انتشار اولين آگهی به مدت دو 
ماه اعتراض خود را به این اداره تسليم و پس از اخذ ،رسيد ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسليم اعتراض 
، دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم 

وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکيت صادر خواهد شد.
م الف 394
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آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شماره 4563 مورخ 14/07/1403 هيات موضوع قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی 
و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی بوشهر تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی 
عبدالرسول روکی زاده فرزند حسن به شماره شناسنامه 172 و شماره ملی 3501298595 صادره از 
بوشهر در قسمتی از شش دانگ یکباب ساختمان به مساحت 445/77 متر مربع پلاک 21412 فرعی 
از 3768 اصلی مفروزی و مجزا شده از 320/3768 اصلی واقع در بخش دو بوشهر خریداری مالک 

رسمی گردیده است.
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی ميشود در صورتی که اشخاص نسبت 
به صدور سند مالکيت متقاضی اعتراضی داشته باشند ميتوانند از تاریخ انتشار اولين آگهی به مدت دو 
ماه اعتراض خود را به این اداره تسليم و پس از اخذ رسيد ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسليم اعتراض 
دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم 

وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکيت صادر خواهد شد.
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آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شماره 0614 مورخ 1404/01/25 هيات موضوع قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی 
و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی بوشهر تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی 
عليرضا رستميان فرزند حسين به شماره شناسنامه 3490068890 و شماره ملی 3490068890

صادره از بوشهر در قسمتی از شش دانگ یکباب ساختمان به مساحت 178 متر مربع پلاک 130 فرعی 
از 3398 اصلی مفروزی و مجزا شده از اصلی واقع در بخش دو بوشهر خریداری مالک رسمی گردیده 
است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی ميشود در صورتی که اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکيت متقاضی اعتراضی داشته باشند ميتوانند از تاریخ انتشار اولين آگهی به 
مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسليم و پس از اخذ ،رسيد ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسليم 
اعتراض ، دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور 

و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکيت صادر خواهد شد./
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آگهی اختصاصی موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر ماده ۳ و ماده ۱۳

آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
شناسه آگهی: ۱۹۲۴۶۲۲

برابر آراء صادره هيئت موضوع قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی مستقر در واحد ثبتی تصرفات مالکانه حسن جلالی نژاد بشماره شناسنامه 162
بشماره ملی 2030657735 صادره از گنبد کاووس فرزند حاجی متقاضی کلاسه پرونده 
1403114412480001597 در ششدانگ اعيانی یک قطعه باغ بانضمام پنج دانگ مشاع 
از ششدانگ عرصه یک قطعه باغ که مابقی آن وقف می باشد به مساحت 10721.05 متر 
مربع از پلاک شماره 88 اصلی واقع در اراضی جعفر آباد بخش 3 حوزه ثبت ناحيه 2 گرگان 
طبق رای صادره حکایت از تصرفات متقاضی دارد. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو 
نوبت به فاصله پانزده روز آگهی ميشود از این رو اشخاصی که نسبت به رای صادره فوق الذکر 
اعتراض داشته باشند ميتوانند از تاریخ انتشار اولين آگهی بمدت دو ماه اعتراض خود را با 
ذکر شماره پرونده به این اداره تسليم و پس از اخذ رسيد ظرف مدت یکماه از تاریخ تسليم 
اعتراض به مرجع ثبتی دادخواست خود را به مرجع ذیصلاح قضائی تقدیم و گواهی تقدیم 

دادخواست را به این اداره ارائه نمایند 
 تاریخ انتشار نوبت اول : 1404/02/20
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1404/03/05

مهدی شاه مهری کفیل اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو گرگان



 اصفهان-مریم مومنی مدیرانرژی و سیالات 
فولاد مبارکه از پیشرفت ۹۲ درصدی فاز زودهنگام 
پروژه انتقال آب دریا به صنایع استان اصفهان خبر 
داد و گفت: این فاز شــامل انتقال آب از ســیرجان 
به اصفهان اســت و طی دو تا ســه مــاه آینده به 

بهره برداری اولیه می رسد.
سید امیر طباطبائیان، مدیر انرژی و سیالات فولاد 
مبارکه  با اشــاره به طرح پروژه انتقــال آب دریا به 
استان اصفهان اظهار داشــت: این پروژه در دو فاز 
اصلی طراحی شده که فاز اول با ظرفیت انتقال ۷۰ 
میلیون مترمکعب و فاز دوم با ظرفیت ۲۰۰ میلیون 
مترمکعب انتقــال آب از دریای عمــان به صنایع 

استان اصفهان اســت. مدیر انرژی و سیالات فولاد 
مبارکه با تاکید بر اینکه اجرای بخش های ساحلی و 
شیرین سازی آب در فازهای اصلی فرایندی زمان بر 
است، گفت: به منظور سرعت بخشی به پروژه انتقال 
آب دریا عــاوه بر دو فاز اصلی، فــاز زودهنگام نیز 
برای بهره برداری ســریع تر از پروژه اجرای شد؛ که 
در گزارشــات اقتصادی با عنوان فاز یــک از آن یاد 

می شود؛ که در واقع بخشی از فاز اصلی است.
طباطبائیان در خصوص مشخصات فاز زودهنگام 
پروژه انتقال آب دریا به اصفهــان گفت: در این فاز، 
یک خط لوله از سیرجان به اصفهان ایجاد شده است 
که با احداث پمپ خانه ها، آب از پــروژه انتقال آب 

کرمان-یزد که از خلیج فارس شیرین سازی شده، 
خریداری و به صنایع اصفهان منتقل می شود.

مدیر انرژی و ســیالات فولاد مبارکه بــا تاکید بر 
دینامیک بــودن پروژه گفت: در حــال حاضر این 
پروژه با پیشرفت ۹۲ درصدی در حال اجرا است و 
طی دو تا ســه ماه آینده با پیش بهره برداری از فاز 
زودهنگام آب دریا در اختیار صنایع استان اصفهان 

قرار می گیرد.
طباطبائیان با اشــاره به آغاز دوره پیش راه اندازی 
در ماه های آینده گفت: ایــن دوره برای اطمینان 
از عملکرد صحیح تمام اجزای پروژه و رســیدن به 

ظرفیت نهایی طراحی شده است.

مدیر انرژی و سیالات فولاد مبارکه اعلام کرد؛

وژه انتقال آب دریای عمان به اصفهان ودهنگام پر پیشرفت ۹۲ درصدی فاز ز

مدیرکل بیمه سلامت استان بوشهر:

و و شیرخشک  شیوه پرداخت یارانه دار
 تغییر می کند

بوشــهر –هادی مینایی پور مدیرکل بیمه سامت اســتان بوشهر گفت: بر 
اساس جزء ۲ بند »الف« تبصره ۸ قانون بودجه ۱۴۰۳ کل کشور، پرداخت یارانه دارو 
و شیرخشک تا سال گذشــته در چارچوب قانون هدفمند کردن یارانه ها تخصیص 
می یافت و توسط سازمان هدفمندسازی یارانه ها به داروخانه ها پرداخت می شد که 

از سال ۱۴۰۴ شیوه پرداخت این مبالغ متفاوت خواهد بود.
داراب بارگاهــی درباره مــوارد مطرح شــده در زمینه تأخیــر در پرداخت هزینه 
شیرخشــک به داروخانه ها افزود: بعــد از انتقــال ارز ترجیحی از مبــدأ واردات و 
تولیدکنندگان به مصرف کنندگان نهایی، موضوع ثبت و کنترل سهمیه شیرخشک 
یکی از مشکات حوزه سامت بود و سامانه تی تک سازمان غذا و دارو در این زمینه به 
تنهایی پاسخگو نبود؛ در نتیجه سامانه نسخه الکترونیک سازمان بیمه سامت ایران 
در این زمینه همکاری و مســاعدت نرم افزاری کرد که این همراهی همچنان ادامه 

دارد.
بارگاهی تصریح کرد: در حال حاضر امکان ثبت و کنترل ســهمیه شیرخشــک در 
سامانه نسخه الکترونیک سازمان بیمه سامت ایران و سامانه تی تک سازمان غذا و 

دارو فراهم است.
مدیرکل بیمه سامت استان بوشهر اظهار داشت: تا ســال ۱۴۰۳ در پایان هر ماه، 
صورت حســاب و عملکرد داروخانه ها استخراج شــده و به سازمان هدفمندسازی 
یارانه ها جهت پرداخت هزینه شیرخشک ارسال می شــد و بر اساس قانون بودجه 
سال ۱۴۰۳، این پرداختی باید توسط سازمان هدفمندسازی یارانه ها به داروخانه ها 
انجام می شد که بنا به اظهارات سازمان برنامه و بودجه، در سال جاری نحوه پرداخت 

آن تغییر خواهد کرد، به نحوی که رضایت بهتری ایجاد شود.

و شهرداری اهواز  تخفیف ۲۰ درصدی عوارض خودر
در سال ۱۴۰۴

اهواز –محمد مجدم مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شهرداری اهواز از اعمال 
تخفیف ۲۰ درصدی عوارض سالیانه خودرو در سال ۱۴۰۴ خبر داد.

آزاده عالی پور عنوان کرد: بر اســاس قوانین مالکین وسایل نقلیه باید هزینه ای را به 
صورت ســالیانه بابت تردد در خیابان ها به شــهرداری بپردازند تا شهرداری بتواند 
هزینه مربوط به نوسازی و بهسازی معابر، خیابان ها و بهبود سیسستم حمل و نقل 

شهری و … را از محل این درآمد جبران کند.
مدیرکل تشخیص و وصول درآمد با بیان اینکه عوارض سالیانه شهرداری از عوارض 
خودرو اســت که حتما باید پرداخت شــود، افزود: مالک خودرو یا هر وسیله نقلیه 
دیگری موظف هستن در ازای استفاده از خدمات شــهرداری و تردد در خیابان ها، 
مبلغی را به صورت سالیانه به شهرداری پرداخت کنند تا با استفاده از این منبع مالی، 
به نوسازی و آبادانی شهر پرداخته شود.وی خاطر نشان کرد: در حال حاضر مالکین 
وسائط نقلیه چنانچه عوارض خودروی سال ۱۴۰۴ خود را پرداخت نمایند از تخفیف 
۲۰ درصدی بهره مند می شــوند و افرادی هم که دارای بدهی معوقه از سنوات قبل 

باشند مشمول ۲ درصد جریمه ماهیانه و ۲۴ درصد سالیانه خواهند شد.

آغاز عملیات اجرایی تونل شهرکرد_ فارسان_ 
مسجد سلیمان  پس از سال ها رکود 

شهرکرد-زهرامصطفوی عملیات اجرایی پــروژه  تونل   شهرکرد_ فارسان_ 
مسجد سلیمان  پس از سال ها رکود آغاز شد.

خدایار باقــری مدیرکل راه و شهرســازی چهارمحال و بختیاری از پیشــرفت 5۰ 
درصدی این پروژه مهم خبر داد و گفت: با اعتبار اجرایی از محل اعتبار اسامی، روند 
اجرای این پروژه که سال ها به دلیل منابع تعیین شده یا بود، اکنون با شتاب در حال 
اجراست. خدایار باقری، مدیرکل راه و شهرســازی استان چهارمحال و بختیاری با 
اشاره به پروژه مهم تونل شهرکرد_ فارسان_ مسجد سلیمان اظهار کرد: این پروژه 
با هدف اتصال شهرکرد، فارس به مسجد سلیمان در دست اجرا و از سالیان گذشته 
آغاز شــده بود، اما دلیل صعب العبور بودن مسیر، سرمای شدید منطقه و اعتبارات، 
روند پیشــرفت آن با وقفه بوده اســت. وی ادامه داد: موفق با اعتبار مناسب از محل 
اعتبارات اسامی، مطالبات پیمانکار پروژه به طور کامل پرداخت و اکنون کار با توان و 
سرعت بیشتری در حال انجام است و در صورت تداوم اعتبارات اعتبارات، پیش بینی 
می شود عملیات اجرایی تونل و ورودی آن تا پایان سال جاری به طور کامل به پایان 
برسد. باقری افزود: این محدوده شامل جاده ورودی به طول ۱۳ کیلومتر، تونل اصلی 
به طول ۱55۰ متر و جاده خروجی به طول ۱۲ کیلومتر اســت. اجرای حفاری تون 
به طور کامل انجام شده و ۱۱5۰ متر از آن لاین شده است. تنها ۴۰۰ متر از عملیات 
لاینینگ باقی مانده که پیش بینی می شــود طی چند ماه آینده به پایان برسد. در 
حال حاضر، پیشــرفت عملیات لاینینگ تونل به ۷5 درصد رسیده است. مدیرکل 
راه و ساخت استان همچنین از پیشــرفت پروژه جاده ورودی در داد اول خبر داد و 
گفت: پروژه احداث تونل و راه های طرفین به طور کلی 5۰ درصد پیشرفت داشته و 
امیدواریم با روند فعلی، این مسیر کلیدی به زودی به بهره برداری می رسد و نقشی در 

ارتقاء ایمنی سفرها، افزایش حمل ونقل بین استانی و توسعه اقتصادی منطقه کند.

 مصرف بیش از 5 میلیارد متر مکعب گاز در استان 

کرمانشاه طی سال گذشته
کرمانشاه-حسنافخارزاده مدیرعامل شرکت گاز استان کرمانشاه از مصرف 

پنج میلیارد و 5۰ میلیون مترمکعب گاز در سال گذشته در استان کرمانشاه خبر داد.
به گزارش روابط عمومی شرکت ملی گاز ایران، ناصر حسینی مدیرعامل شرکت گاز 
استان کرمانشاه اعام کرد: در سال ۱۴۰۳ مجموعا پنج میلیارد و 5۰ میلیون و ۲۸۶ 

هزار و ۷5۷ مترمکعب گاز در استان کرمانشاه به مصرف رسیده است.
وی بیان داشت: از این میزان بیش از یک میلیارد و ۶۴۷ میلیون مترمکعب در بخش 

نیروگاهی و جهت تأمین برق مردم استان مصرف شده است.
حســینی ادامه داد: ۴۶۹ میلیون متر مکعب از این میزان نیز در صنایع پتروشیمی 

استان استفاده شده است.
مدیرعامل شرکت گاز استان کرمانشاه بیان کرد: بیش از دو میلیارد و  ۹۳۴ میلیون 
متر مکعب گاز نیز در بخش خانگی، صنایع غیر عمده، اداری، تجاری، ورزشی مصرف 
شده است. وی در پایان گفت: مطلوب ما این است که  سرانه مصرف گاز بخش خانگی 
استان هرساله با صرفه جویی و درست مصرف کردن کاهش یابد و در کنار واحدهای 

تولیدی بیشتری از نعمت گاز برخوردار شوند.

 استاندار مطرح کرد:

وابط  عزم جدی فارس برای تقویت و توسعه ر
 با سایر کشورها

شیراز استاندار فارس با اشاره به سیاســت دولت چهاردهم در اعطای اختیارات 
وسیع تر نسبت به گذشته، به استانداران سراسر کشور، از عزم جدی استانداری فارس 

در جهت تقویت و توسعه روابط با سایر کشورها خبر داد.
حســینعلی امیری در دیدار با سفیر مجارستان که در شــیراز انجام شد، با اشاره به 
حضور ســفیر مجارســتان در فارس همزمان با اجاس کمیسیون همکاری های 
مشترک ایران و تاجیکســتان، تعدد دیدارها و رفت و آمد هیئت های بین المللی را 

نشان از تحولی در دیپلماسی منطقه ای و نقش موثر شیراز در این زمینه دانست.
استاندار فارس به مناسبات تاریخی و فرهنگی ایران و مجارستان اشاره و تصریح کرد: 
روابط ایران و مجارستان قدمتی صدساله دارد. وی ادامه داد: در شرایطی که تحریم ها 
و قطعنامه های ظالمانه سعی در منزوی کردن کشــور ما داشته، کشور مجارستان 

رویکردی منطقی در این باره اتخاذ نموده که شایسته تقدیر است.

خبر

ســنندج-فاطمه ملایی قائم مقام کمیته امداد اســتان 
کردستان از ارائه ۳۶5 مورد خدمت حقوقی رایگان به مددجویان 

کردستانی در سال گذشته خبر داد.
 محمد جالی عنوان کرد: بخشی از فعالیتهای این نهاد شامل ارائه 
خدمات حقوقی رایگان به خانواده های تحت حمایت بوده که از 
طریق حوزه حقوقی و بهره گیری از همــکاری مراجع قضایی و 

حقوقی پیگیری می شود.

وی افزود: ســال گذشــته از طریق این نهاد ۳۶5 مورد خدمات 
حقوقی رایگان به مددجویان ارائه شد.

جالی گفت: این خدمات شــامل ۶۴ مورد سهم الارث و انحصار 
وراثت، ۹۴ مورد امور خانواده، حضانت، طاق و مهریه، ۱۰ مورد 
دادگاه تجدید نظر و داوری شورای حل اختاف، چهارمورد امور 

اداری و مسکن و ۳۴ مورد اختاف مالی و معاماتی بوده است.
وی تصریح کــرد: ۱5۹ مورد از این خدمــات نیز کاهش هزینه 

کارشناسی و تعرفه بوده است.
قائم مقام کمیته امداد عنوان کرد: بخشی از خدمات حقوقی این 
نهاد از طریق صدور احکام محکومین و تبدیل آن به ارائه خدمت 

به نیازمندان پیگیری می شود.
وی تصریــح کــرد: در این زمینــه ۱۸مورد حکم صادر شــده 
دادســراهای اســتان به ارائه خدمت به نیازمندان تبدیل شده 
و خدماتی به ارزش ۳۳۸ میلیون تومــان از طریق محکومین به 

مددجویان کمیته امداد ارائه شده است.
طبق اظهارات جالی، مددجویان این نهاد از پرداخت هزینه های 

دادرسی معاف هستند.

شــهردار کرج گفت: فرودگاه پیام یکی   کرج-ترنم مظفری
از ظرفیت های برجسته البرز است که می تواند به طور مؤثری به 

پتانسیل های توسعه ای استان افزوده شود.
 مهرداد کیانی، شهردار کان شــهر کرج، ضمن بازدید از منطقه 
ویژه اقتصادی و فرودگاه پیام با محســن حســنلو، مشاور وزیر 
ارتباطات و فناوری اطاعات و مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی 

و فرودگاه بین المللی پیام دیدار کرد.
شــهردار با تاکید بر تدوین برنامه های توسعه ای در این منطقه، 
گفت: پیاده سازی اقتصاد دیجیتال و توســعه زیرساخت های 
حمل ونقل، به ویژه در حوزه حمل ونقل هوایی، دو بال شکوفایی 

منطقه پیام هستند که امروز با جدیت در حال اجرا هستند.

کیانی با اشــاره به اهمیت منطقه پیام در توسعه استان، گفت: 
فرودگاه پیام یکی از ظرفیت های برجسته البرز است که می تواند 

به طور مؤثری به پتانسیل های توسعه ای استان افزوده شود.
وی با اشاره به احداث پروژه کنارگذر مهرشهر که به فرودگاه پیام 
متصل می شود، بیان کرد: اجرای این پروژه بزرگ نیازمند حمایت 
همه جانبه دستگاه های اجرایی اســتان است و نقش مهمی در 

تسهیل تردد سرمایه گذاران و مسافران ایفا خواهد کرد.
این مسئول با مثبت ارزیابی کردن نگاه استاندار به منطقه پیام، 
اضافه کرد: این دیدگاه زمینه ساز بهره گیری از ظرفیت های سایر 

بخش ها و در نهایت توسعه این منطقه خواهد شد.
شهردار کرج همچنین از اقدامات انجام شده در منطقه اقتصادی 
و فرودگاه پیام تقدیر و خاطرنشــان کرد: توسعه و پیشرفت قابل 

توجهی در این منطقه رخ داده که شایسته تحسین است.
این مسئول با اشاره به کمبود زیرســاخت ها در البرز، بیان کرد: 
منطقه ویژه اقتصــادی و فــرودگاه پیام می توانــد در رفع این 

کمبودها نقشی محوری ایفا کند.
در ادامه این نشست حسنلو مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی پیام 
با اشاره به همزیســتی مؤثر میان منطقه اقتصادی پیام و استان 
البرز گفت: با بهره گیری از این هم افزایی، می توان از ظرفیت های 

متقابل بهره برد و توسعه پایدار را رقم زد.
وی  همچنین از آمادگی کامل منطقه ویژه پیام برای ایفای نقش 
کلیدی در توسعه اســتان البرز خبر داد و با اشــاره به راه اندازی 
پروازهای مســافری از فرودگاه پیام گفت: اگرچه در ماموریت 
این فرودگاه پروازهای مســافری تعریف نشــده، اما در راستای 

مسئولیت اجتماعی و رفاه مردم، این موضوع را با جدیت پیگیری 
می کنیم.

البرز

کردستان

شهردارکرج:

ودگاهی پیام آماده ایم برای همکاری با منطقه ویژه اقتصادی و فر

ساری-فریباعزیزپور سرپرســت معاونت هماهنگی امور 
اقتصادی و گردشگری اســتانداری مازندران بر رفع مشکات 
نانوایان استان با مشارکت و همفکری نمایندگان خبازان مناطق 

مختلف مازندران خبر داد.  
محمد ابراهیم تولایی در نشست مشــترک با اتحادیه خبازان 
استان با بیان اینکه مسایل مدیریتی مرتبط با حوزه نان علیرغم 
ملی بودن و حاکمیتی بودن آن  را می توان در اســتان حل کرد، 
افزود:مطمئنا بــا کمک اتحادیه خبازان اســتان مــی توانیم 

مشکات مدیریتی نانوایی های استان را حل کنیم.

وی در ادامه این نشست، خواستار تشــکیل کارگروه مشورتی 
متشکل از نانوایان مناطق مختلف استان برای حضور در جلسات 
تصمیم گیری مربوط به آرد و نان شــد و گفت: هرگونه تصمیم 
درخصوص آرد و نان اســتان با مشارکت و همفکری نمایندگان 

نانوایان مناطق مختلف استان اتخاذ خواهد شد.
سرپرســت معاونت هماهنگــی امور اقتصادی و گردشــگری 
اســتانداری مازندران در تماس با مدیر شعب بانک سپه استان، 
خواستار اعطای تســهیات خرید موتور برق مورد نیاز نانوایان 
استان و تسریع در پرداخت یارانه دولت برای کمک هزینه نانوایان 

شد.
تولایی با تقدیر از زحمات مجاهدانه نانوایان اســتان در تأمین 
نان برای شــهروندان مازندرانی، بر پیگیری مسایل و مشکات 

مطروحه توسط اتحادیه خبازان استان تاکید کرد.
لازم به ذکر است در ابتدای این نشست، اعضای اتحادیه خبازان 
استان مشکات مربوط به این صنعت را از قبیل اختالات سامانه 
نانینو، افزایش دســتمزد کارگران، قطعی برق، افزایش قیمت 
حامل های انرژی، افزایش قیمت مواد اولیه و عدم تعیین نرخ نان 

به جلسه ارائه کردند.

مازندران
سرپرست معاونت هماهنگی امور اقتصادی استانداری مازندران خبر داد؛

    رفع مشکلات نانوایان مازندران با مشارکت نمایندگان خبازان مناطق مختلف استان

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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 نماینده مردم پارس آباد، بیله سوار و اصلاندوز در مجلس تاکید کرد:

وم وم تداوم نهضت مدرسه سازی با تمرکز ویژه بر مدارس مناطق محر    لز
اردبیل-افســون جبارزاده ابراهیم فهیمی، نماینده مردم 
پارس آباد، بیله سوار و اصاندوز در مجلس شورای اسامی؛ ، بر لزوم 
تداوم نهضت مدرسه سازی با تمرکز ویژه بر مدارس مناطق محروم 
تأکید کرد و افزود: نهضت مدرسه سازی باید در اولویت برنامه های 

عمرانی استان قرار گیرد.
به گزارش روابط عمومی اداره کل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس 
استان اردبیل؛ ابراهیم فهیمی نماینده حوزه انتخابیه شهرستانهای 
پارس آباد، بیله سوار و اصاندوز در مجلس شورای اسامی گفت: 
باید زمینه ی تحصیل مناسب برای دانش آموزان نقاط کم برخوردار 
به ویژه آن هایی که جمعیت دانش آموزی  زیادی دارند، فراهم شود.  
فهیمی همچنین از همکاری و پشتیبانی اداره کل نوسازی، توسعه 

و تجهیز مدارس استان اردبیل تشــکر کرد و گفت: از تاش های 
بی وقفه مجموعه نوســازی مدارس اســتان در تأمین اعتبارات، 
تســریع در روند اجرایی پروژه ها و حمایت از خیرین مدرسه ساز 
صمیمانه سپاســگزارم. در ابتدای این نشست، مدیرکل نوسازی 
مدارس استان اردبیل با اشاره به اولویت های نهضت مدرسه سازی 
اظهار داشت:»نهضت مدرسه ســازی با تمرکز بر  حذف مدارس 
کانکسی بالای ده نفر دانش آموز ، جایگزینی مدارس سنگی نا ایمن 
، تخریب و بازسازی مدارس فرسوده و پروژه های نیمه تمام دولتی 
دنبال می شود و بنا داریم تا پایان برنامه هفتم توسعه، سرانه فضای 

آموزشی استان را به میانگین کشوری برسانیم.
بهزاد محمدی خلفلــو نیز ضمــن ارج نهادن بــه نقش خیرین 

مدرسه ســاز، بر اجرای طرح شــهید پناهی برای حذف مدارس 
کانکســی بالای ده دانش آموز و تســریع در جایگزینی مدارس 

سنگی نا ایمن تأکید کرد.
وی در ادامه به وضعیت مدارس کانکســی اشــاره کرد و گفت: در 
استان بیش از ۲۰۰ مدرسه کانکسی فعال اســت که از این تعداد 
5۶ مدرسه با جمعیت بالای ده دانش آموز در قالب طرح ملی شهید 

پناهی تا شهریور آینده به بهره برداری رسیده و برچیده خواهد شد.
محمدی خلفلو افزود: 5۶ مدرســه کانکسی دیگر با جمعیت بین 
هشت تا ده دانش آموز نیز با همت حاج اکبر ابراهیمی، خیر بزرگ 
مدرسه ســاز، در یک برنامه سه ســاله برچیده و مــدارس جدید 

جایگزین آن ها خواهد شد.

 به میزبانی شرکت بهره برداری نفت و گاز غرب برگزار شد؛

وسای حوزه منابع انسانی شرکت های تابعه صنعت نفت کرمانشاه نشست هم اندیشی مدیران و ر

درسال 1403 انجام شد؛

برگزاری بیش از 26 هزار نفرساعت آموزش در شرکت گاز استان اردبیل

در سال 1403؛

365 مورد خدمت حقوقی رایگان به مددجویان کردستانی ارائه شد

گردهم آیی و هم اندیشی مدیران  کرمانشاه-حسنافخارزاده
و روسای حوزه منابع انسانی شرکت های تابعه صنعت نفت در شهر 
کرمانشاه به میزبانی شــرکت بهره برداری نفت و گاز غرب برگزار 

شد.
 در این جلسه که با حضور مدیرعامل شــرکت بهره برداری نفت و 
گاز غرب و مدیران و روسا و مســئولان حوزه منابع انسانی شرکت 
خطوط لوله و مخابرات، شــرکت گاز، شرکت پخش فرآورده های 
نفتی و سازمان بهداری و بهداشت غرب کشــور و مدیر و روسای 
واحدهای تابعه حوزه مدیریت منابع انسانی شرکت بهره برداری 

نفت و گاز غرب برگزار شد.

 در این گردهمایی موضوعات و چالش های حوزه منابع انســانی 
شرکت های تابعه وزارت نفت در شــهر کرمانشاه، بحث و بررسی 
راهکارهــای عملی رفــع چالش هــای این حــوزه و همچنین 
هم اندیشــی در خصوص همکاری های چندجانبه مورد بحث و 

بررسی قرار گرفت.
بررســی و پیگیری موضوع فوق العاده بدی آب و هوا، بررســی و 
پیگیری پرداخت فوق العاده فرآورشی، بررسی و پیگیری موضوع 
فوق العاده مناطق عملیاتــی دفاع مقدس)جنگــی ( ماده ۱۱۲ 
قانون ششم توسعه، استفاده و بکارگیری از فضای آموزش شرکت 
ها جهت برگزاری دوره های مشــترک آموزشی، ایجاد گروه های 

مجازی جهت اطاع رسانی دوره های آموزشی، پایین بودن مبلغ 
سهمیه اختصاصی وام اضطراری، پایین بودن مبلغ کمک هزینه 
معیشتی برای فرزندان معلول، اســتفاده از مراکز خدمات مشاور 
روانشناســی برای کارکنان و خانواده همکاران، همســان سازی 
خدمات باشــگاهی کارکنان و خانواده آنها و در نهایت هماهنگی 
در خصوص استفاده از امکانات مهمانسرای تمام شرکت های زیر 
مجموعه نفت در کرمانشاه از دیگر موارد مطرح شده در این جلسه 

بود.
لازم به ذکر است مقرر گردید موارد مطرح شــده در جلسه آتی با 

حضور مدیران شرکت مورد بحث و بررسی و پیگیری قرار گیرد.

اردبیل-افسون جبارزاده مدیرعامل شــرکت گاز استان 
اردبیل از برگزاری بیش از ۲۶ هزار نفرساعت آموزش به کارکنان 

طی یکسال گذشته خبر داد.

به گــزارش روابط عمومي شــرکت گاز اســتان اردبیل، معرفت 
خدابنده سرپرست این شرکت با اعام این خبر، اظهار داشت: این 
آموزش ها در قالب دوره هاي حضوري و غیرحضوري در راستای 
آموزش های عمومی، فنی و تخصصی، شغلی، ارتقاء و بروز نمودن 
دانش کارکنان و مسئولین طی سال گذشته برنامه ریزی و اجرایی 

شده است.
وی افزایش آمادگی، مهارت، تقویت کار گروهی، توانمندســازی 
تیم های عملیاتی و همچنین ارتقاء دانش فنی پرسنل را از اهداف 
دوره های برگزار شــده عنوان نمود و افزود: از مجموع دوره های 
برگزار شــده در سال گذشــته تعداد 5۳ دوره بصورت حضوری و 

تعداد ۶۲ دوره بصورت غیر حضوری و بر خط بوده است.

خدابنده در ادامه بحث آموزش را یکی از اولویت های صنعت گاز در 
حوزه منابع انسانی برشمرد و گفت: مسئله آموزش و تاثیرات آن در 
ارتقاء سطح بهره وری و کارایی پرسنل بسیار حائز اهمیت می باشد 
و در برنامه ریزی های انجام شده نیز رشد فنی و علمی کارکنان به 

عنوان سرمایه هاي اصلي شرکت لحاظ شده است.
این مقام مسئول با اعام اینکه هدف نهایی آموزش کارکنان، دانش 
افزایی و ارتقای بهره وری ســازمانی اســت، تصریح کرد: تجزیه و 
تحلیل نتایج و اثربخشی دوره ها، حلقه نهایی فرآیند آموزش می 
باشد که بر اساس سنجش های صورت گرفته در این شرکت، میزان 
اثربخشی دوره های آموزشی برگزار شده طی سال گذشته طبق 
نظر سنجی های انجام گرفته ۹۴ درصد بوده که بر اهمّیت آموزش 

در فرآیندهای اجرایی این شرکت اشاره دارد.
وی دوره های HSE، حمل ونقل، سیســتم قرائت کنتورخوانی، 
آمادگی امداد برای مواجهه با فصول ســرد ســال برای گازبانان و 
امدادگران، تربیت مربی ویژه مربیان شرکت، پاسخگویی و ارزیابی 
شــکایات و... را از جمله دوره های برگزار شــده در این مجموعه 

برشمرد.
مدیرعامل گاز استان اردبیل در خاتمه  فرآیند نیازسنجی آموزشی 
را اولین گام در توانمندســازی پرسنل عنوان نمود و اظهار داشت: 
طبق نیاز ســنجی های انجام شــده از کارکنان و مطابق تقویم 
آموزشی این شرکت، دوره ها و سمینارهای آموزشی برنامه ریزی 

و اجرایی می شود.

 شنبه      20   اردیبهشت 1404    شماره 1863



 با تحقق اکتشاف در دریای خزر

احتمال افزایش حدود ۶۰۰ میلیون متر مکعب نفت خام درجا

انرژی
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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تعرفه ارزیابی خسارت وسایل نقلیه در سال 
۱۴۰۴ ابلاغ شد

بیمــه مرکزی جمهوری اســامی ایران تعرفه هــای جدید ارزیابی 
خسارات ناشــی از حوادث وسایل نقلیه برای ســال ۱۴۰۴ را اعام 

کرد.
بیمه مرکزی جمهوری اســامی ایران طی نامه ای رسمی، تعرفه های 
جدید ارزیابی خسارت ناشــی از حوادث مرتبط با وســایل نقلیه برای 

سال ۱۴۰۴ را اعام کرد. 
این تعرفه ها بر اساس مصوبات جلســه مورخ ۲۲ اسفند ۱۴۰۳ شورای 
عالی بیمه تعیین و به انجمن ارزیابان خســارت حرفه ای صنعت بیمه 

اباغ شده است.
مطابق این نامه، هزینه ارزیابی خســارت بر اســاس ســه دسته اصلی 

خودروها تعیین گردیده است:
موتورسیکلت ها: تعرفه ارزیابی خســارت برای موتورسیکلت ها مبلغ 

۳.۱۶۴.۰۶۲ ریال تعیین شده است.
خودروهای سواری و بارکش با ظرفیت کمتر از ۳ تن: مبلغ تعرفه برای 

این دسته از خودروها ۴,۹۵۷,۰۳۱ ریال می باشد.
خودروهــای بارکش با ظرفیــت ۳ تن و بیشــتر، اتوبوس ها و ســایر 
خودروها: تعرفه ای معادل ۶,۶۴۴,۵۳۱ ریال برای این گروه اعام شده 

است.
این تعرفه ها بر اســاس تبصره ماده )۳۹( قانون بیمه اجباری خسارات 
واردشــده به شــخص ثالث )مصوب ســال ۱۳۹۵( و طبق تصمیمات 

شورای عالی بیمه به اجرا درآمده اند.
لازم به ذکر اســت، تعرفه های جدید با هدف شفاف ســازی و بهبود 
فرآیند ارزیابی خسارت وســایل نقلیه در صنعت بیمه کشور طراحی 
شــده اند و به تمامی ارزیابان خســارت حرفه ای صنعت بیمه اباغ 

گردیده اند.
این اقدام، بخشــی از سیاســت های بیمه مرکزی برای مدیریت بهتر 
خسارات ناشــی از حوادث رانندگی و ایجاد وحدت رویه در محاسبات 

خسارت های بیمه ای محسوب می شود.

 تقدیر از دختران جوان و معلمان فرهیخته 
ودشت موسسه ملل در شعبه مر

همزمان با فرا رسیدن دهه کرامت و ایام فرخنده ولادت حضرت فاطمه 
معصومــه )س(، روز دختر و روز معلم، مراســمی صمیمانه در شــعبه 

مرودشت مؤسسه برگزار شد.
به گزارش خریدار، در این مراســم، جمعی از مشــتریان شعبه، شامل 
دختران عزیز به مناســبت ولادت حضرت فاطمه معصومه )س( و روز 
دختر و همچنیــن فرهنگیان گرامی به مناســبت روز معلم، دعوت به 
عمل آمده و با اهدای هدایایی همراه با شاخه گل به رسم یادبود، از آنان 
تقدیر شد. این اقدام در راستای گرامیداشت جایگاه دختران و معلمان 
در جامعه اســامی و با هدف تقویت ارتباط دوسویه با مشتریان وفادار 

انجام شد.

 بانک ملت 39 ملک را از طریق مزایده 
وش می رساند به فر

بانک ملت ۳۹ ملک مازاد در ۸ استان از جمله تهران را با شرایط ویژه از 
طریق مزایده به فروش می رساند.

به گــزارش خریدار، بانــک ملت با توجه بــه ماده ۱۲ دســتورالعمل 
واگذاری اموال مازاد موسســات اعتباری اباغی از سوی بانک مرکزی، 
۳۹ ملک مازاد در اســتان های تهران، خراســان رضوی، خوزســتان، 

سمنان،کرمان، گلستان، مازندران و یزد را به مزایده گذاشت.

براســاس این گزارش، اماک مازاد بانک ملت از طریق شرکت توسعه 
بازاریابــی و فروش ماد با وکالت ایــن بانک و با شــرایط ویژه به فروش 

خواهد رسید.
متقاضیان می توانند برای دریافت اســناد مزایده و کســب اطاعات 
بیشــتر به نشــانی اینترنتی www.maadmellat.ir یــا به صورت 
حضوری به دفتر شــرکت واقع در بزرگراه آفریقا، نرســیده به چهارراه 
جهان کودک، کوچه ژوبیــن مراجعه کنند. پاکت های پیشــنهادات 
رسیده به شرکت ماد ساعت ۱۴ چهارشنبه ۳۱ اردیبهشت ماه در محل 

دفتر مرکزی شرکت بازگشایی خواهد شد.

 تمرکز بر ظرفیت های بانک مسکن در نشست 
ودشت و ارسنجان با نماینده شهرستان های مر

در نشست مشترک نماینده مردم شهرستان های مرودشت، پاسارگاد 
و ارسنجان در مجلس شــورای اسامی با مدیر شــعب استان فارس، 
ضمن تاکید بر ظرفیت های متنوع بانک مســکن، راهکارهای توسعه 
و همکاری های بانکی بــا محوریت حمایت از بخش هــای اقتصادی و 

صنعتی شمال استان بررسی شد.
به گزارش  خریدار؛ در این دیدار، اســفندیار عبدالهی،نماینده مجلس 
با اشاره به ظرفیت های مطلوب بانک مسکن و عملکرد مثبت این بانک 
در حوزه های مختلف، تمرکز منابع مالی شرکت ها و نهادهای فعال در 

منطقه را در بانک مسکن خواستار شد.
احمدعلی جعفری مدیر شــعب بانک مســکن فارس در ادامه، ضمن 
تشــریح خدمات متنوع بانک، به توانمندی های بانک مســکن در ارائه 
خدمات مالی متناسب با نیازهای مشتریان اشاره کرد.وی افزود: بانک 
مســکن با ســاختار متمرکز و سیاســت های هدفمند خود قادر است 
خدمات را به صورت مدلسازی شــده و بر اساس نیاز مشتریان به صورت 

بهینه ارائه دهد.
مدیرشــعب فارس گفت: بانک مســکن از ابتدای نهضت ملی مسکن 
تاکنون، تامین مالی حدود ۳۳ هزار و ۲۰۰ واحد مســکونی به ارزش 
حدود ۱۴۵ هزار میلیارد ریال را در اســتان فارس به انجام رســانده 

است.
جعفری افزود: تمرکز منابع مالی شرکت ها و سازمان ها در بانک مسکن، 
ضمن تســریع فرایند ارائه خدمات، امکان بهره بــرداری حداکثری از 
تسهیات و ابزارهای مالی بانک را فراهم می سازد که این مهم در نهایت 

به افزایش رضایت مندی مشتریان منجر خواهد شد.
در پایان، مدیر شــعب بانک مسکن اســتان فارس، با تأکید بر اهمیت 
نقش بانک مسکن به عنوان یک بانک دولتی در حمایت از اقتصاد کشور، 
تصریح کرد: بانک مســکن همــواره برای کمک به دولت در راســتای 
بهبود شرایط اقتصادی به ویژه خانه دار شــدن آحاد جامعه پیش قدم 
و خدمتگزار مردم اســت.این نشســت با هدف تقویــت همکاری ها و 
گسترش تعامات بانکی در راســتای حمایت از بخش های اقتصادی و 

تسهیل فرآیند سرمایه گذاری در منطقه برگزار شد.

شعبه

وزیر نیرو گفت: من با فناوری رمزارز مخالف نیستم، اما 
ماینینگ غیرمجاز نوعی دزدی است و به عبارت دیگر 
دست کردن در جیب مردم است و با این پدیده به طور 

جدی برخورد می کنیم.
عباس علی آبادی وزیر نیرو اظهار کــرد: من با فناوری 
رمز ارز مخالف نیســتم. حتی کارت های بانکی امروز 
نوعی رمز ارز به حســاب می آیند. امــا آن چه من با آن 
مخالفم، گسترش غیرقانونی و غیرمجاز استخراج رمز 

ارز در کشور است.

وی افــزود: ماینرهای غیرمجــاز به صورت 
مخفیانــه افزایش پیــدا کرده انــد. البته ما 
مصرف برق غیرعــادی را از طریق فیدرها و 
دیســپاچینگ شناســایی می کنیم. پدیده 
ماینینگ غیرمجاز یک دزدی است. این کار 
زشت و ناپسند است و باید با آن مقابله شود. 
روزانه تعــداد قابل توجهــی ماینر غیرمجاز 

کشف می شود.
وزیر نیرو بیان کرد: در ســال گذشته بیش از ۲۲۰ هزار 

دســتگاه ماینر کشــف کرده ایم. هر ماینر 
مصرف برقی در حد یک کولر گازی دارد که 
به طور ۲۴ ساعته کار می کند؛ یعنی حدود ۲ 
کیلووات. ما فقط در این بخش حدود ۱۰۰۰ 

مگاوات برق کشف کرده ایم.
وی ادامــه داد: از رســانه ها و مردم خواهش 
می کنم در بیان این مســئله دقت کنند. این 
رفتارها فرهنگ ما را تهدید می کند. ما ملتی هستیم با 
تمدن که باید بدانیم استخراج غیرمجاز رمز ارز، دزدی 

و به عبارتی دست کردن در جیب دیگران است. مبارزه 
ما با این پدیده تا اینجا موفق بوده اســت و با همکاری 
مردم، اطاع رســانی و همراهی نهادهــا ادامه خواهد 

یافت.
علی آبــادی در پایان گفت: اگر مردم مورد مشــکوکی 
دیدنــد می توانند بــا وزارت نیــرو تمــاس بگیرند. 
شــرکت های توزیــع در تمــام اســتان ها موظف اند 
رســیدگی کنند. اگر هم گزارشی رســید و رسیدگی 

نشد، حتماً به ما اطاع دهند.

وزیر

خریدار  وزیــر نفت گفت: اگــر عملیات 
اکتشــاف در دریای خزر بــه نتیجه دلخواه 
برســد حدود۶۰۰ میلیون متر مکعب نفت 

خام درجا محقق می شود.
محســن پاک نژاد روز جمعه در دومین روز 
بیست و نهمین نمایشگاه بین المللی نفت، 
گاز، پالایش و پتروشیمی ایران و در جریان 
صدور فرمان عملیات اجرایی اکتشــاف در 
دریای خزر در پاســخ به خبرنگار اقتصادی 
ایرنا افزود: نزدیک به ۲۸ ســال بود که کار 
حفاری در حوزه آب هــای کم عمق دریای 
خزر که جنوبی ترین قســمت هم هســت 

تقریبا تعطیل بوده است.
وی ادامه داد: بعد از ۲۸ ســال در ســاختار 
هیدرو کربوری رودســر که در فاصله ۱۵ تا 
۱۶ کیلومتری ساحل است و در عمق ۷۰ تا 

۷۵ متری عملیات شروع خواهد شد.
وزیر نفت خاطرنشــان کرد: حفاری از بستر 
دریا حدود ۵ کیلومتر اســت که با به نتیجه 
رســیدن این عملیــات اکتشــافی معلوم 
خواهد شــد که آیا می توان این ســاختار 

هیدروکربوری را مخزن یا میدان بدانیم.
پاک نژاد گفت: این امر نیازمند محاســبات 
گسترده دارد که توسط شــرکت ملی نفت 

انجام می شود.
وی ادامــه داد: برآوردهای اولیه براســاس 
مطالعــات لرزه نــگاری و زمین شناســی 
چیزی حدود ۶۰۰ میلیون متر مکعب نفت 
خام درجا و ۲ تی.ســی.اف امکان تولید گاز 

دارد.
وزیر نفــت افزود: البتــه این اعــداد بعد از 
مشخص شــدن نتایج مطالعات که یکسال 

طول می کشد خواهد بود.

مدت زمان قرادادهای نفتی
 به 6 ماه رسید

وزیر نفت گفت: از ابتــدای دولت چهاردهم 
تیمــی در وزارت نفت مســتقر شــد که با 
مشــکات فرایند انعقاد و تنفیذ قراردادها 
آشــنایی دارند و این موضوع ســبب شــد 
بتوانیم فاصلــه زمانی امضای چند ســاله 
قراردادها را که خارج از اراده وزارت نفت بود 

به حدود ۶ ماه کاهش دهیم.
وی تصریح کرد: اســتقبال چشمگیری از 
سوی متخصصان و فعالان حوزه نفت، گاز، 

پالایش و پتروشــیمی از این رویداد صورت 
گرفت. بنابرایــن این نمایشــگاه فرصتی 
ارزشمند برای معرفی توانمندی  ها و قابلیت 
شــرکت  ها در حوزه  هــای مختلف صنعت 
نفت و افزایــش در بیــن تولیدکنندگان، 
ارائه دهندگان خدمات و مصرف کنندگان 
تجهیزات در حوزه های بالادســت و پاینی 

دست است.
پاک نژاد با تاکید براینکه باید از قالب سنتی 
نمایشگاه  ها خارج شد افزود: باید به سمت 
افزایش تمرکز روی نــوآوری  ها، ایده  های 
جدید و هوش مصنوعی گام برداشــت. زیرا 
تاکنون در این حوزه عقب مانده  ایم و نباید 
از کشورهای همســایه عقب بیفتیم که این 

امر با کمک بخش خصوصی ممکن است.
وی اظهارداشت: این نمایشگاه محلی برای 
انتقــال تکنولوژی هــا و قراردادهایی برای 
بکارگیــری هوش مصنوعــی در این حوزه 
اســت تا در نهایت این باعــث رونق صنعت 
نفت و اقتصاد کشور شــود که منفعتش به 
مردم خواهد رسید و امیدوارم سال آینده با 
کمک بخش خصوصی و نخبگان این حوزه 
تمرکز بیشتری بر فناوری  های نوین داشته 

باشیم.
وزیر نفت با اشــاره به وجود ســکوی ایران 

امیرکبیــر و پروژه  های گذشــته در دریای 
خزر گفت: ســکوی نیمــه شــناور ایران 
امیرکبیر در گذشته نیز در آب  های عمیق و 
میدان سردار جنگل دو حلقه چاه اکتشافی 
حفاری کرده اما نیازمند مطالعات بیشتری 
اســت تا بتوانیم به میزان نفت درجا در این 

ساختارها دست پیدا کنیم.
پاک نژاد ادامه داد: عملیاتی  سازی تولید از 
این میادین و میدان  هایی که در عمق ۷۰۰ 
متری آب قــرار دارند، بــه  دلیل پیچیدگی 
فنی نیازمند دســتیابی به فنــاوری  هایی 
اســت که در تعامل با شــرکت  های دانش  
بنیــان در حــال پیگیــری آن هســتیم و 
تجهیزات ROV و سایر ابزارهای مورد نیاز 
حفاری در آب  های عمیق باید تامین شــود 

که این فرایند زمان بر است.
وی با بیان اینکــه درحدود ۲۸ ســاله کار 
حفاری اکتشــافی در حــوزه آب  های کم 
عمق دریای خزر بی وقفه انجام شــده است 
اظهارداشــت: ســاختار هیدروکربنی راد 
رودســر که در فاصله حدود ۱۵ کیلومتری 
ســاحل در عمق ۷۰ تا ۷۵ متری آب شروع 
می شود که با به نتیجه رسیدن این عملیات 
حفاری اکتشــافی مــی توانیم ســاختار 

هیدروکربنی را مخزن و میدان اعام کنیم.

پایداری شبکه گاز در زمستان 
سال گذشته

وزیــر نفت دربــاره وضعیت تولیــد گاز در 
زمســتان گذشــته گفت: زمســتان سال 
گذشــته یکی از کم  چالش  ترین زمســتان  
های ســال  های اخیر در حــوزه تامین گاز 
بوده اســت. زیــرا همکاران ما در شــرکت 
ملی نفت ایران با تاش بــی  وقفه در مدت 
زمان کوتاهی حدود ۳۰ میلیون متر مکعب 
در روز به ظرفیت تولیــد گاز افزودند که کار 

دشواری بود.
وی افزود: همزمان، شــرکت ملی گاز ایران 
با حفظ پایداری شــبکه و مدیریت لحظات 

بحرانی مانع از بروز بحران شد.
 البتــه واردات نفت  و گاز نیــز در این مدت 
قابل توجه بــوده که در دی و بهمن  ســال 
گذشته نزدیک به یک میلیارد لیتر از سوی 
شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده  های 
نفتی ایران وارد شــد که هزینه  ای بالغ بر 
۶۰۰ میلیون دلار برای کشــور دربرداشته 

است.
پاک نژاد گفــت: بخش زیــادی از مصرف 
بالای سوخت در زمســتان ناشی از عملکرد 
ضعیف نیروگاه  هایی با کارایی پایین یعنی 
کمتر از ۳۰ درصد است؛ به این معنا که تنها 

۲۰۰ میلیون دلار از این هزینه صرف تولید 
برق شــد و ۴۰۰ میلیــون دلار دیگر از بین 
رفت که امیدوارم وزارت نیرو نیز با افزایش 
راندمان )بهــره وری( نیروگاه  هــا، در این 

مسیر همراهی بیشتری داشته باشد.
به گفته وی، ناترازی ها مربوط به سال های 
گذشــته تاکنون بود اما بــه تدریج به دلیل 
لجام گســیختگی مصرف و تقاضا این سیر 
افزایش پیداکرده و به هر میزان که به تولید 
حامل های انرژی اضافه شــده، بازهم عقب 
مانده ایم و به شکل چاهی شده که عمیق و 

عمیق تر می شود.
وزیر نفت با بیان اینکه زمســتان امسال به 
طور قطع شرایط دشــوار خواهد بود، گفت: 
بضاعت تولید برق کشــور به میزان سرمایه 
گذاری است که تاکنون صورت گرفته است 
اما باید مدیریت مصــرف، مدیریت تقاضا و 
بهینه ســازی مصرف در اولویت قراردهیم؛ 
گرچه در حوزه افزایــش تولید همکاران ما 
همت خواهند داشــت اما افزایش تولید به 
تنهایی پاســخگوی تقاضا نیست. بنابراین 

این مهم همراهی مردم را می طلبد.
وی با تاکیــد براینکــه فرهنگســازی در 
مدیریت بهینــه مصرف، تاثیرگذار اســت 
افــزود: زمســتان گذشــته شــاهد تاثیر 
فرهنگسازی با پویش دو درجه کمتر بودیم 
که همین امر باعث شــد زمســتان را پشت 

سربگذاریم.
پاک نــژاد تصریح کرد: ایــن موضوع نقش 
ما را در دولت کم نمی کنــد و باید به دنبال 
تجهیزاتی با بازدهی بالا باشــیم که بهینه 
مصرف داشــته باشــد و در اختیــار مردم 
بگذاریم حتی در قالب ارائه تسهیات مالی 
تا ســاختار مصرف تغییر کند کــه در این 
خصوص ظرفیت  های قانونی خوبی داریم؛ 
به طوری که در برنامه هفتم توســعه تدابیر 
و راهکارهایی در قانون بودجه سنواتی برای 

امسال دیده شده است.
وی درباره تولید نفــت خام گفت: همچنین 
تا پایــان برنامه هفتم توســعه حدود چهار 
میلیــون و ۵۸۰ هــزار بشــکه تولید نفت 
خام و حــدود یک میلیــارد و ۳۴۰ میلیون 
متر مکعب تولید گاز دیده شــده اســت که 
امیدواریم با برنامه ریزی بتوانیم این اهداف 

را محقق کنیم.

خریــدار   مدیرعامــل شــرکت ملــی 
نفت ایــران اعام کرد: امســال بر اســاس 
برنامه ریزی های انجام شــده، میزان تولید 
نفت کشــور به ۲۵۰ هــزار بشــکه در روز 

افزایش خواهد یافت.
حمید بورد در دومین روز از برگزاری بیست 

و نهمین نمایشــگاه نفــت، گاز، پالایش و 
پتروشــیمی ایران در نشست خبری گفت: 
از ابتدای دولت چهاردهم میزان تولید نفت 
۱۵۰ هزار بشکه در روز شــد و برای امسال 
برنامه ریزی شــده که این میــزان تولید به 
۲۵۰ هزار بشــکه در روز برســد که نیاز به 

فراهم شدن شرایط خاص دارد.
معاون وزیر نفــت فراهم شــدن دکل ها و 
ســایر ملزوم ها را جزو این شرایط دانست و 
خاطرنشــان کرد: از همه کسانی که امکان 
ســاخت دکل دارند، دعوت مــی کنیم به 

کمک بیایند.
بورد گفت: آمادگی داریم بــا انعقاد قرارداد 
با بخش خصوصی نســبت بــه خرید دکل 
دریایی و خشــکی مورد نیاز با شرایط خوب 
اقدام کنیم و برای تحقــق این هدف یک و 
نیم میلیارد دلار ســرمایه گذاری نیاز است 
که انجام شــود. باید بخش خصوصی در این 

زمینه ورود کند و ما استقبال می کنیم.
بورد از شکسته شــدن میزان تولید گاز در 
دولت چهاردهم حداقل ۱۴ بار خبر داد که 
یک میلیــارد و ۱۰۶ میلیون متر مکعب گاز 

تولید شد.
وی در عین حال بر ضرورت مصرف منصفانه 
از سوی هموطنان تاکید کرد و گفت: توسعه 
در کنار تولید به طور جدی دنبال می شــود 
و فردا چنــد قــرارداد مهم در ایــن زمینه 

امضا می شــود.بورد خاطرنشــان کرد: اگر 
ســرمایه های داخلی به سمت صنعت نفت 
هدایت شوند، سایر بخش های اقتصادی نیز 
فعال می شوند و تحقق رشد هشت درصدی 
پیش بینی شده در برنامه هفتم توسعه دور 

از دسترس نخواهد بود.
وی در باره آخرین وضع میدان ابوذر افزود: 
این میدان کــه به تازگی دچار مشــکات 
فنی شــده بود، اکنون در حال تولید است و 
به زودی سرمایه گذاری های جدیدی در آن 

آغاز می شود.
معاون وزیــر نفت افزود: برای پیشــگیری 
از آســیب دوبــاره، تولید فعلــی به صورت 

کنترل شده انجام می شود.
بورد درباره وضع بدهی هــای بابک زنجانی 
خاطر نشــان کرد: امــوال وی، طبق احکام 
قضایی، تحت نظارت قــرار دارد و نهادهای 
مسئول، از جمله بانک مرکزی و قوه قضاییه 
در حال پیگیری وصول مطالبات هســتند. 
هرگونه اقــدام جدید نیز پــس از حصول 

نتیجه، اطاع رسانی می شود.

تأثیر تحریم ها و مقابله با آن در حوزه 
صادرات انرژی

معاون وزیر نفت دربــاره تأثیر تحریم ها 
بر صــادرات نفت، بــه اقدام هــای این 
شــرکت بــرای خنثی ســازی تحریم ها 
اشــاره کرد و گفــت: گرچــه تحریم ها 
سخت گیرانه تر شــده  است، وزارت نفت 
با طراحــی روش های نویــن حمل ونقل 
و توسعه مســیرهای دریایی جایگزین، 
تاش کرده اســت صادرات را پایدار نگه 

دارد.
بورد دربــاره صــادرات ال پی جــی اظهار 
داشت: مشتریان بســیاری برای ال پی جی 
وجــود دارد اما محصــول به انــدازه کافی 

موجود نیست.
وی ادامه داد: ســه محور کلیدی در مسیر 
افزایش تولید مدنظر است؛ ظرفیت تولید، 
تولید محقق شده و تولید هدف گذاری شده. 
برنامه ریزی بر اســاس نزدیکــی این اعداد 
انجام می شود تا با رعایت واقع گرایی، زمینه 

تحقق اهداف مهیا شود.

و: استخراج غیرمجاز رمز ارز دزدی است وزیر نیر

مدیرعامل شرکت خطوط لوله و مخابرات نفت ایران از 
جابه جایی و انتقال بیش از ۱۴۴ میلیارد لیتر نفت خام 

و فرآورده های نفتی در سال ۱۴۰۳ خبر داد.
 علی احمدی پور مدیرعامل شــرکت خطــوط لوله و 
مخابرات نفت ایران در نخســتین روز بیست و نهمین 
نمایشگاه بین المللی نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی با 
اشاره به عملکرد گسترده این شرکت در سال ۱۴۰۳، 
اظهار کرد: در مجموع بیــش از ۱۴۴ میلیارد لیتر انواع 

نفت خام و فرآورده های نفتــی از طریق خطوط لوله به 
مبادی مختلف مصرف منتقل شده که از این مقدار، ۷۴ 
میلیارد و ۶۰۰ میلیون لیتر بــه نفت خام و ۶۹ میلیارد 
و ۴۰۰ میلیون لیتر به فرآورده هــای نفتی اختصاص 

داشته است.
وی با بیان اینکه مقدار انتقال نفتی در ســال ۱۴۰۳ 
نســبت به مدت مشــابه ســال ۱۴۰۲، ۵.۶ درصد 
افزایش داشته است، بیان کرد: شاخص های عملکرد 

انرژی این شرکت در ســال ۱۴۰۳ نسبت به متوسط 
عملکرد دهه ۹۰ شمســی، بیــش از ۴ درصد بهبود 
داشته اســت، به رغم آنکه مقدار حمل مواد نفتی در 
این سال بیش از ۲۰ درصد نسبت به آن دوره افزایش 

داشته است.
مدیرعامل شــرکت خطوط لوله و مخابرات نفت ایران 
با بیان اینکه حمل ایــن مقدار از مواد نفتی از ســوی 
شبکه خطوط لوله در مقایســه با حمل جاده ای سبب 

صرفه جویی بیش از ۱.۸ میلیارد لیتر نفت گاز به ارزش 
تقریبی ۱.۲ میلیارد دلار شده اســت، افزود: عملکرد 
پایدار و قابل اطمینان شبکه خطوط لوله و مراکز انتقال 
نفت کشور در ســال ۱۴۰۳ از تردد ۵.۸ میلیون تانکر 
نفتکش ۲۵ هزار لیتری با مجموع پیمایشی معادل ۶.۸ 
میلیارد کیلومتر در ســطح جاده های کشور ممانعت 
کرده که این موضوع ســبب عدم انتشــار معادل ۵.۳ 

میلیون تن دی اکسید کربن شده است.

نفت

انتقال بیش از ۱۴۴ میلیارد لیتر نفت خام و فرآورده های نفتی

مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران:

وز افزایش خواهد یافت میزان تولید نفت به ۲۵۰ هزار بشکه در ر



اختصاص یارانه خرید کتاب به تمام 
بازدیدکنندگان نمایشگاه کتاب تهران

تمام بازدیدکنندگان سی وششمین نمایشگاه بین المللی کتاب تهران 
می توانند برای نخستین بار در این رویداد، از یارانه خرید کتاب استفاده 

کنند.
 در راســتای عدالت اجتماعی و حمایت از اقشــار مختلف عاقه مند به 
کتاب، وزارت فرهنگ و ارشاد اســامی در نظر دارد یارانه خرید کتاب 
به عموم مخاطبانی که قصد خرید کتاب در نمایشگاه بین المللی کتاب 
تهران را دارند اختصاص دهــد.از این رو متقاضیــان می توانند در ایام 
برگزاری این رویداد، هر روز از ســاعت ۱۰ صبح نســبت به تهیه یارانه 

مدنظر به آدرس tibf.ir مراجعه کنند.
با توجه به اینکه میزان یارانه در هر روز محدود اســت، اولویت با کسانی 

خواهد بود که زودتر اقدام به ثبت درخواست خود کنند.
یارانه حمایتی خرید کتاب در طرح مذکور ۳۰ درصد مشارکت تا سقف 

خرید یک میلیون تومان برای هر خریدار است.
سی وششــمین نمایشــگاه بین المللــی کتــاب تهــران از ۱۷ تا ۲۷ 
اردیبهشــت ماه ۱۴۰۴ با شــعار »بخوانیم برای ایران« در محل مصلی 
امام خمینی )ره( در حال برگزاری اســت. هم زمــان با برگزاری بخش 
حضوری نمایشــگاه کتاب ۱۴۰۴ تهــران، بخش مجازی نمایشــگاه 
نیز در ســامانه book.icfi.ir امکان خرید غیرحضوری کتاب را برای 

عاقه مندان مهیا کرده است.

نقاشی جدید حسن روح الامین برای امام رضا 
علیه السلام رونمایی شد

نقاشی »عطاء السلطان« اثر جدید حســن روح الامین به مناسبت امام 
رضا )ع( منتشر و رونمایی شد.

جدیدترین نقاشی حسن روح الامین، به مناسبت ولادت امام رضا علیه 
السام با عنوان »عطاء السلطان« منتشر شد.

روح الامین که هنرمند نقاش ولایی محســوب می شود و عمدتاً آثارش 
مرتبط با اهل بیت علیهم الســام و آیینی و دینی است، در توضیح این 
نقاشی دیجیتال نوشته اســت: »ولادت با ســعادت حضرت علی ابن 
موســی الرضا علیه الســام رو خدمت همه محبان آقــا تبریک عرض 
می کنم.«وی همچنین به مناسبت میاد حضرت امام رضا علیه السام 
در برنامه ای با اجرای امیرحســین مدرس درباره کار در حوزه نقاشــی 

آیینی سخن گفت.
حسن روح الامین همچنین، سال گذشــته تابلوی »مائده« با موضوع 
غذا خوردن آن حضرت با غامان سیاه پوست منتشر کرده بود و تابلوی 
مناظره امام رئوف علیه الســام بــا ادیان مختلف نیــز در حرم مطهر 

رضوی رونمایی شد.

 اعضای انجمن تهیه کنندگان مستقل
 »سفیران فرهنگ ترافیک« شدند

»سفیران فرهنگ ترافیک« در نخستین نشست فصلی اعضای انجمن 
تهیه کنندگان مستقل معرفی شدند.

نخســتین نشســت فصلی اعضای انجمــن تهیه کنندگان مســتقل 
سینمای ایران در سال جدید با حضور اکثریت اعضا برگزار شد.

در این نشست، سردار سیدابوالفضل موســوی پور رئیس پلیس راهور 
تهران بزرگ، به عنوان مهمان ویژه حضور یافت.

در آغــاز مراســم، ســیدغامرضا موســوی رئیس انجمــن، ضمن 
خوش آمدگویی به ســردار موسوی پور، ســرهنگ فیروز کشیر معاون 
فرهنگی پلیس راهور تهــران و مرتضی علی آبادی مشــاور فرهنگی و 
هنری راهور، از تاش های پلیس راهور در راســتای فرهنگ ســازی و 

ترویج رعایت قوانین راهنمایی و رانندگی قدردانی کرد.
در ادامه، سردار موسوی پور با تأکید بر نقش مؤثر هنر به ویژه سینما، در 
نهادینه سازی فرهنگ قانون مداری، آمادگی پلیس راهور تهران بزرگ 

را برای همکاری گسترده با هنرمندان اعام کرد.
در پایان مراســم، احکام اعضای انجمن به عنوان »ســفیران فرهنگ 

ترافیک« توسط سردار موسوی پور و سرهنگ کشیر اهدا شد.

رسول صدرعاملی: 
 در دوران فیلسازی ام ذره ای رانت یا پول

 از جایی نگرفتم
رســول صدرعاملی با حضور در بین ســینماگران جوان درباره تجربه 
ساخت فیلم سینمایی »زیبا صدایم کن« و سال ها فعالیت در سینمای 

ایران صحبت کرد.
به نقل از روابط عمومی جشنواره، رســول صدرعاملی کارگردان فیلم 
سینمایی »زیبا صدایم کن« که در چهل و سومین جشنواره فیلم فجر 
به عنوان بهترین فیلم جشنواره شــناخته شده بود، با حضور در نشست 
پرسش و پاسخ با فیلمســازان جوان که در حاشیه جشنواره فیلم ۱۰۰ 
و پس از اکران این فیلم برگزار شــد، گفت: همیشه فکر می کنم چقدر 
قصه های نگفته، ننوشته و فیلم ساخته نشــده در این سرزمین داریم. 
هیچ وقت نگذاشتند استودیوهایمان شــکل بگیرد و تهیه کننده های 
قدرتمند از دل این استودیوهای فیلمســازی متولد شوند. به این دلیل 
است که ســینما تبدیل می شود به شــوهای تلویزیونی که البته خوب 
است ولی ســینما نیســت. باید فکر کنیم چرا این اتفاق برای خیلی از 

فیلمسازهای ما افتاده است.
وی درباره مشــکات اقتصادی موجود در ســینمای ایران ادامه داد: 
ما خیلی فقیرانــه کار کرده ایم. اولین فیلمی که برای ســاختش کمتر 
احســاس فقر کردم و مجبور نبودم دنبال پول بدوم »زیبا صدایم کن« 
بود. اگر این فقر در ســینمای ایران نبود و مجبــور نبودیم دنبال پول 

بدویم حتما جهان به تسخیر سینمای ایران در می آمد.
کارگردان فیلــم »زیبا صدایم کن« درباره چگونگی شــکل گیری این 
فیلم گفت: ســال ها پیش از کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان 
رمان پرفروشی به نام »زیبا صدایم کن«  به دست من رسید که نویسنده 
آن آقای فرهاد اصان زاده است. احساس کردم می توانم برای آن کاری 
کنم. بعد روند نوشــتن فیلمنامه و تولید آن طولانی شــد و در نهایت 

توانستیم اثر را به جشنواره فجر ۴۳ برسانیم.
کارگردان پیشکسوت ســینما افزود: فیلم خیلی سختی بود چون قصه 
آن ۲۰ سال پیش نوشته شده بود و مناسبات آن نسبت به دنیای امروز 
عوض شده بود. ۲ کاراکتر اصلی و لوکیشن متعلق به کتاب است. خسرو 
در آسایشگاه و زیبا در خوابگاه خیریه ای بود. بقیه داستان بازنویسی شد 

ولی همین میزان داستانی که کتاب به ما داد هم خیلی خوب بود.
صدرعاملی بیان کرد: برای این فیلم حدود ۵ ماه پیش تولید داشــتیم و 

عجله ای برای فیلمبرداری نداشتیم. 

هشدار پلیس در مورد افزایش سرقت در زمان 
خاموشی معابر و خیابان ها

تاریکی معابــر، تهدیدی جدی بــرای امنیت عمومی اســت که باعث 
افزایش جرایم و احساس ناامنی در محات می شود و توجه به رفع این 

مشکل بسیار حائز اهمیت است.
کم نور بودن محله ها و خیابان های شهری در تهران و دیگر کان شهرها، 
تهدیدات جدی برای امنیت عمومی به همراه دارد. تاریکی شــبانه نه 
تنها فضای مناسب برای وقوع ســرقت ها و جرایم دیگر فراهم می آورد، 
بلکه احساس ناامنی را در دل ســاکنان ایجاد می کند. این وضعیت به 
ویــژه در محله هایی کــه چراغ های خیابــان و معابر آن ها یا روشــن 

نمی شود یا کم نور هستند، بیشتر خود را نشان می دهد.
پیش از این شــاهد وقوع چندین حادثه ناگــوار در محله های تاریک 
بوده ایم. وقوع چنین جرایمی به ویژه در ســاعات پایانی شب، زمانی که 
خیابان ها خلوت هســتند، بی توجهی به ضرورت روشــنایی را بیش از 

پیش نمایان می کند.
نبود نور مناســب در محله ها یکی از مهم ترین عوامل تســهیل کننده 
وقوع جرایم اســت. محله هایی که به دلیل مشکات روشنایی از امنیت 
کمتــری برخوردارند، به راحتی به محل هایی برای وقوع ســرقت های 

شبانه، زورگیری ها و دیگر رفتارهای جنایت کارانه تبدیل می شوند.
در بســیاری از مناطق شــهری، مکان های خلوت، تاریک و بی دفاع به 
کانون هایی برای ارتکاب جرایم مختلف تبدیل شده اند؛ نقاطی که نبود 
نظارت کافی، روشنایی مناسب و تجهیزات کنترلی، فرصت مناسبی را 

برای مجرمان فراهم می کند.
ســرهنگ نثاری با تأکید بر نقش حیاتی پیشــگیری در کاهش جرایم 
شهری، و هشدار در مورد فعالیت سارقان با سو استفاده از تاریکی شب 
اظهار داشــت: پلیس قطعاً تمام توان و ظرفیت خود را برای پیشگیری 
انتظامی از وقوع جرم به کار گرفته، اما آنچه از این نوع پیشگیری مهم تر 

است، توجه به پیشگیری وضعی و اجتماعی است.
وی افزود: پیشــگیری وضعی نیازمند همکاری جدی تر دســتگاه ها و 
نهادهایی مانند شهرداری ها، وزارت راه و ســایر سازمان های مسئول 
است تا بتوانند نقاط خلوت و اصطاحاً بی دفاع شهری را با پوشش های 
اپتیکی، الکترونیکی و حتی ارتقا روشنایی به گونه ای ایمن سازی کنند 

که فرصت ارتکاب جرم از مجرمان سلب شود.
سرهنگ نثاری خاطرنشان کرد: کاهش جرم تنها با تاش پلیس 
محقق نمی شود و لازم است سایر نهادها نیز نقش خود را در حوزه 
پیشــگیری ایفا کنند. از جمله نگرانی های اصلی مردم ساکن در 
این محله ها، وقوع سرقت های شــبانه و تهدیدات جسمی است. 
با وجود تاریکی، سارقان به راحتی وارد می شوند و مردم را تهدید 

می کنند.
گفتنی است؛ با توجه به اثرات منفی که تاریکی شبانه بر امنیت محله ها 
دارد، اقدامات فوری و مؤثر می تواند به رفع این مشــکل کمک کند و تا 

حد امکان از قطعی برق در خیابان ها جلوگیری شود.
همزمان با ناترازی انــرژی و قطعی برق افزایش گشــت های پلیس 
در مناطق کم نــور و پرخطر، از اقداماتی اســت کــه می تواند تأثیر 
زیادی در تأمین امنیت شــبانه داشته باشــد. حضور مستمر پلیس 
در ساعات شب، عاوه بر ایجاد احســاس امنیت برای مردم، موجب 
جلوگیــری از جرایم خواهد شــد. این گشــت ها نه تنهــا امنیت را 
افزایش می دهند، بلکه نشــان دهنده اراده پلیــس در تأمین امنیت 

عمومی است.
اســتفاده از انرژی خورشــیدی و همکاری مســتمر شــهرداری ها با 
پلیس و دیگر نهادهای مرتبــط نیز در این زمینه حائز اهمیت اســت. 
برنامه ریزی های شــهری برای تأمین روشــنایی خیابان هــا و بهبود 
زیرســاخت ها، مانند ایجاد پارک ها و فضاهای عمومی روشن، باید در 
دستور کار شــهرداری ها قرار گیرد. این اقدامات به ویژه در محله های 

پرخطر، باعث ارتقا کیفیت زندگی شهری و کاهش جرایم می شود.

رییس کمیته سلامت شورای شهر:
ونشست زمین تهدیدی جدی برای   فر

آینده تهران
 رییس کمیته ســامت شورای اسامی شــهر تهران با اشاره به بحران 
فرونشست زمین در پایتخت گفت: فرونشست زمین یکی از بحران های 
جدی زیست محیطی اســت که ایران با آن دســت  وپنجه نرم می کند 
بطوریکه در حال حاضر ۹۰ برابر میانگین کشورهای توسعه یافته با این 

پدیده مواجه است.

ســوده نجفی اظهار کرد: طبق برآوردها ســالانه میزان فرونشست در 
تهران به ۲۴ یا ۲۵ سانتی متر می رســد، این وضعیت اغلب در مناطق 
جنوبی تهران همچون مناطق ۱۸، ۱۷ و ۱۹ مشــاهده می شود، اما این 
پدیده در ســایر مناطق مانند ۱۱، ۱۲، ۱۵ و ۱۶ نیز در حال پیشــرفت 

است.
وی با اشــاره به علت های اصلی این بحران ادامه داد: برداشت بی رویه از 
منابع آب های زیرزمینی و کاهش ورودی آب به ســفره های زیرزمینی 
از جمله عوامل اصلی این مشکل اســت همچنین در بسیاری از مناطق 
شــهر، مردم بطور غیرمجاز از آب چاه ها اســتفاده می کنند که باعث 

تشدید این بحران شده است.
نجفی با اشــاره به بحران فرونشســت زمین و اقداماتی کــه باید برای 
پیشــگیری از این وضعیت بحرانی در تهران انجام شود، افزود: شورای 
شــهر تهران اقدامات مختلفی همانند اســتفاده از آب های سطحی و 
پساب ها و هوشمندسازی آبیاری فضای ســبز به منظور کاهش اثرات 
فرونشست انجام شده اســت اما با همه این اقدامات برای مقابله با این 
بحران جدی همکاری و مداخــات همه نهادهــای ذی ربط از جمله 

وزارت نیرو و شهرداری ضروری است.
رییس کمیسیون محیط زیست و خدمات شهری شورای اسامی شهر 
تهران با هشدار بر افزایش نرخ رشد فرونشســت زمین در حریم تهران 
گفت: بر اساس آمار اعامی ســازمان نقشــه برداری کشوری، میزان 
فرونشســت زمین در محدوده حریم جنوب غربی تهران بطور رسمی 
به ۳۱ سانتی متر رســیده و این موضوع یکی از جدی ترین چالش های 
محیط زیست  و ایمنی در پایتخت اســت. می توانید ادامه خبر را اینجا 

بخوانید.
 آمارها نشان می دهد که فرونشســت زمین در محدوده حریم جنوبی 
غربی و قسمت های از جنوب تهران به دلیل برداشت بی رویه آب )بنابر 
گفته کارشناســان( در حال رخداد است.کارشناسان محیط زیست و 
ژئوفیزیک معتقدند که فرونشســت ها خطرات فاجعه آمیزی همچون 
آسیب رساندن به زیرســاخت ها، ترک خوردگی معابر و تشدید اثرات 
زلزله را در لایه های عمقی زمین را بــه دنبال دارند که باید با پیگیری ها 

راهکارهای موجود آن را مدیریت کرد.
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مهدی جعفری:

نبض سینما در فیلم های کوتاه می زند

خریدار  مهــدی جعفری کارگردان ســینما با 
حضور در جمع ســینماگران جــوان در کارگاه 
تخصصی فیلمســازی جشــنواره فیلم ۱۰۰، از 

اهمیت فیلم های کوتاه در سینما گفت.
به نقــل از روابــط عمومــی جشــنواره، کارگاه 
تخصصی فیلمســازی و تجربه نگاری با تدریس 
مهدی جعفری فیلمســاز و کارگردان سینما در 
حاشیه چهاردهمین جشــنواره بین المللی فیلم 
۱۰۰ برگزار شد. جعفری در ابتدای کارگاه درباره 
اهمیت فیلم کوتاه گفت: خون ســینما بیشتر در 
فیلم های کوتاه رواج یافته و نبض ســینما در این 
حوزه می زند چــون آزادی عمل زیــادی در این 
زمینه وجود دارد و مســائل اقتصاد سینما، جای 
ریســک و آزمون و خطا را از فیلمساز نمی گیرد. 
راستش را بخواهید کسانی که به حوزه سینمای 
بلند می آیند اگر اســتثنای بچه پولداری نباشد 

سخت می توانند آزادی عمل داشته باشند.
وی بیان کرد:  بر اساس تجربه های خودم می گویم 
تا زمانی کــه در عرصه فیلــم کوتاه هســتید و 
می توانید بلندپروازانه و آزادانه عمل کنید از این 
فرصت اســتفاده کنید. اگر تماشــاگر سینمای 
کوتاه هســتید خودتان قاضی خوبی هستید که 
بدانید ســینما آنجا جریان دارد. با هر سختی که 
این فیلم ها دارد تولید می شود ولی باز هم نبضش 
می زند.کارگــردان فیلم »۲۳ نفــر« اظهار کرد: 
اگر مســئولان بدانند که چقدر این حوزه اهمیت 
دارد، با کشــاندن بودجه و حمایت به این عرصه، 
درخشش اســتعداد فیلمســازان فیلم کوتاه را 
شــاهد خواهند بود. این فیلمســازان تحملشان 
زیاد اســت و هر اتفاقی که رخ دهد باز هم آنها را از 

مسیرشان منصرف نمی کند.
وی افزود: حالم با فیلم کوتاه خیلی خوب اســت 
و خوشــحالم که اگــر فیلم اجتماعــی و کمدی 
وضعیت نامناســبی دارد به جای آن فیلم کوتاه 
در ژانرهــای متفاوت موفق بــوده و در این زمینه  

کارهای خوبی صورت گرفته است.
این کارگردان ســینما گفت: هرجایی که بوده ام 
یا دســتم به جایی می رســیده، برای توســعه و 
ارائه فیلم های کوتاه به مســئولان، کارشناسان، 
جامعه شناسان و روانشناسان کاری انجام داده ام 

ولی هنوز به نتیجه مطلوب نرسیده است.

فیلم کوتاه بازتاب و آینه قشر جوان است
جعفری بیان کرد: فیلم کوتاه بازتاب و آینه قشــر 
جوان اســت و از این کم هزینه تر چطور می توان 
دانست که در ذهن جوان ما چه می گذرد. نه فقط 
فیلم های کوتاه  راه یافته به جشنواره ها بلکه همه 
فیلم های کوتاه ساخته شده یک دستاورد بزرگ 
اســت که بدانیم بچه های ما از لحــاظ تکنیکی و 
محتوایــی چطــور فکــر می کنند. هر ســال به 
بهانه های مختلف فیلم کوتاه می بینم. فیلمسازان 
جوان بســیار پیشــرفت کرده  و جلو هستند. به 
ندرت می توان گفت که کاری از نظر تکنیکی قابل 

اعتنا نیست.
وی اظهار کــرد: به نظر من مرکز ثقل ســینمای 
کوتاه، ایران اســت. در هیچ کشــوری اینطور از 
فیلم کوتاه حمایت نمی شــود. البتــه این امر به 
معنای این نیســت که این حمایت ها کافی است 
بلکه طلب حمایت بیشتر هم داریم ولی در همین 
شــرایط هم چند فســتیوال درجه الف در سطح 
دنیا داریم که به موضوع فیلــم کوتاه می پردازند. 
حتی اگر مبنا کمیت باشــد هم مدل حمایتی از 
جشنواره های کوتاه نشان می دهد که این عرصه 
پویا و در دنیا رکورددار اســت. خودمان هم باید 
با حمایــت و جدی گرفتــن این حرفــه، قبل از 

مسئولان به این جریان کمک کنیم.
کارگــردان فیلم »یــدو« بیان کرد: بســیاری از 
افرادی کــه در بخش های مختلف ســینما ورود 
کرده اند کار جدی شــان را از ســینما کوتاه آغاز 
کرده و بعد به ســینمای بلند راه یافته اند و اینطور 
نبوده کــه فقط برای بــاز کردن مسیرشــان به 
سینما، فیلم ساخته باشند. از همه می خواهم این 
مســیر را با همین روند و بلکه بهتر ادامه دهیم و 
این پویایی را حفظ کنیم. از هر فرصتی اســتفاده 

کنیم که این نوع کارها را حمایت کنیم.
جعفری اظهار کــرد: از ۱۵ ســالگی فیلم کوتاه 

می ساختم و بعد که در دانشکده سینما خواندم، 
احساس می کردم دانشــگاه چیزی ندارد که به ما 
اضافه کند و شاید اشــتباه هم نمی کردم. امروز با 
این تحولاتــی که رخ داده طی یــک ماه می توان 
ســینمای تئوریک را آموخت اما این دانشــگاه 
بود که به من آموخت ســینما چقدر جدی است. 
ما به ســختی فیلم گیر می آوردیم و می دیدیم و 
دانشــگاه به ما فرصت فیلم دیدن مــی داد و به ما 

نشان می داد که سینمای واقعی چیست.
وی ادامــه داد: بعد از اینکه درســم را در رشــته 
کارگردانی تمام کردم، از محتوای سینما وحشت 
کردم چون می گفتم این حجــم از عمق و ژرفای 
محتوایی را ســاختن مســئولیت بزرگی است. 
فیلمســاز عاوه بر اینکه باید سررشته ای در همه 
زمینه های صدا، تصویر، نور و ... داشته باشد، باید 
در حد یک فیلســوف، یک روانشناسی که ۴ سال 
درس خوانده و یک جامعه شناســی که ۲ کتاب 

بیرون داده بداند. این را دانشگاه به من یاد داد.
این کارگردان سینما گفت: چون عاقه مند بودم 
فیلمبرداری را انتخاب کردم که در ســینما باقی 
بمانم. از مستندســازی و فیلم کوتاه شروع کردم 
و این مســیر را به همراه غنی کردن ذهن و وجود 
خودم ادامه دادم تا به یک نقطه برســم که بتوانم 

فیلم بسازم.
جعفری بیان کرد: هیاهو و زرق و برق سینما باعث 
می شــود در نوجوانی جذب آن شویم. برای ورود 
به این عرصه بد نیســت ولی جایــی باید بفهمیم 
که چه چیزی از سینما و از خودمان می خواهیم. 
همین جایی که الان هســتم که جای خاصی هم 
نیست اصلی ترین دلیلش ممارست و تحمل زیاد 
اســت. بعدی این اســت که فهمیدم نباید عجله 
داشــته باشــم. باید با حوصله جلو بروم و پر شوم 
از چیزهایی که ندارم؛ از نگاهی کــه ندارم و باید 
داشــته باشــم از کتاب هایی که نخواندم و باید 

بخوانم.
وی اظهار کرد: فیلمســاز خوب باید از خودش به 
یک جهان مشخصی برسد. نباید چشممان فقط 
دنبال دیده شــدن و صدا، دوربین، حرکت باشد 
بلکه باید ذهن و جهان بینی غنی داشــته باشــد 
و فیلمســاز خودش باید خودش را پــر کند و بعد 
از آن همه موارد دیگر مثل دیده شــدن، جایزه و 

معروفیت به همراه آن می آید.

4 گام برای فیلمساز شدن
جعفری در پاســخ به اینکه بهترین راه آموختن 
ســینما بین کار عملی، تئوری یــا تلفیقی کدام 
اســت، توضیح داد: برای خودم ۴ گام یا سطح را 
ترســیم کرده ام. اول، الفبای سینما است که باید 
بیاموزیم. در حوزه تصویر، صدا، تدوین و پســت 
پروداکشن که سطح تکنیکی تر فیلمسازی است، 

در این گام جا می گیرد.
وی ادامه داد: گام بعدی کمی جدی تر اســت که 
میزانسن و فضاســازی می کنیم. باید یاد بگیریم 
با این ها ترکیبات فیزیکی بسازیم. در این مرحله 
فرم و محتــوا را به هم گره می زنیم تــا به ترکیب 

پیچیده تری از عناصر فیلم برسیم.
کارگردان »۲۳ نفر« افزود: مرحله ســوم داستان 
گفتن با سینما است. هرچه جلو می رویم مراحل 
پیچیده تر می شود. هنر واقعی این است که چطور 
قصه بگوییم که مخاطب را درگیر کنیم. همدلی، 
همدردی و کنترل احساســات تماشــاگر راه آن 
است که مســیر را پیچیده تر می کند. باید بتوانیم 
هر بایــی می توانیم ســر احساســات مخاطب 

بیاوریم تا او را درگیر کنیم.
جعفری گفــت: در فیلــم کوتــاه جدی تری که 
ســاختم ســعی کردم یک قصه کوتــاه بگویم. 
شــروع، میانه، پایان تاثیرگذار، دیالوگ نویسی و 
میزانسن ها را چیدم و بعد از آن سینما برای من به 

قصه گفتن تبدیل شد.
وی ادامــه داد: مرحلــه چهارم مرحله ای اســت 
که باید از ابتدای مســیر به آن توجــه کرد یعنی 
کشــف عنصر ســاختاری مهم در ســاز  و کار و 
ساختار سینما که اسم آن توجه به مخاطب است. 
فیلمســاز نباید یادش برود که هرچه یاد گرفته  
برای مخاطب اســت. از مرحله ســوم به بعد وارد 
شیمی سینما می شــویم و وارد این می شویم که 

با این ابزار جادوگری چطــور می توانیم در ۱۰۰ 
ثانیه و یا ۵ دقیقه یک ســالن را از روی صندلی ها 
بلند کنیم و آنهــا را در رویایمان با خودمان همراه 
کنیم و در این مســیر به او بگوییــم می توانم تو را 
بخندانم، بگریانم و در پایان یک ســیلی به تو بزنم 
که تا مدت ها بــه آن فکر کنی زیــرا هرچه فیلم 
بتواند بیشــتر به یاد بماند یعنی اثری اســت که 

برای تاریخ ساخته شده است.
کارگردان ســینما افزود: بهتریــن جایزه ای که 
فیلمســاز می تواند بگیرد تعداد مخاطبانی است 
که روی صندلی ســالن فیلم او می نشینند. اصا 

هم مهم نیست بعدا چه نظری می دهند.

تماشاگر فیلم خودتان باشید
جعفری اظهار کرد: در مسیر فیلمسازی خودتان 
در همه مراحل باید تماشــاگر فیلمتان باشید و با 
این کار، پاسخ ۹۰ درصد سوالاتتان پیدا می شود. 
همه چیز را نیاز تماشــاگر مشخص می کند. برای 
این کار باید از کالبد کارگردان و نویســنده بیرون 
بیایید تا بتوانید این را بفهمیــد. تکلیفتان وقتی 
معلوم می شود که مخاطبتان را بشناسید و بدانید 
اثرتان را برای چه جامعه هدفی می ســازید. این 
موضوع راحت تر شما را به چیزی که می خواهید 
می رســاند.وی گفت: همه عناصر دیگــر فیلم را 
در زمان محبوس کرده ایم فقــط یک عنصر تا ابد 
زنده است و آن تماشاگر است. ممکن است ارتباط 
داینامیکی با فیلم داشته باشد که واکنش آن هم 
قابل پیش بینی نیست. این را باید از لحاظ ریاضی 
در تمام لحظاتی کــه داریم فیلم را می ســازیم، 

ضرب کنیم.
این کارگــردان بیان کرد: مــا در زمانه ای زندگی 
می کنیم کــه به نظر من از ســینما عبور شــده 
یعنی فیلمســاز جایگاهی ندارد. هرکس موبایل 
در جیبش هست یک فیلمســاز درجه یک است. 
فیلمســاز آگاه باید به اینکه مخاطــب امروز چه 
می خواهد توجه کند. قدیم دسترســی به فیلم و 
تصویر نبود ولی امروز آنقــدر فیلم و تصویر وجود 
دارد که مخاطب حالش از آن بــه هم می خورد. 
حــالا ببینید چقدر کار ما ســخت تر اســت. این 
موضوع وظیفه ما را پررنگ تر و ســخت تر می کند 
و نیازمند هوش فیلمساز اســت که بتواند کاری 

بسازد که مخاطب را درگیر کند.
جعفری ادامه داد: وظیفه ما به عنوان فیلمســاز 
این است که آگاه باشــیم در این بمباران تصویر 
چه تفاوتی با دیگران داریم. باید به روز باشــیم و 
درباره محیط اطرافمان و تماشــاگران اثرمان به 
تحلیل درستی برســیم.وی درباره کمدی های 
مبتذلی کــه هربــار روی پرده ســینما می رود، 
گفت: بخشــی از داستان اســفناکی که در ایران 
پیش آمده به خاطر نامــردی و بی رحمی اقتصاد 
ســینما اســت که می گوید من تابع ســلیقه ها 
ســرمایه گذاری می کنم. بخش بعدی این است 
که ما با ناجوانمردی داریم از این موضوع استفاده 
می کنیم.این کارگردان ســینما اظهار کرد: باید 
بپذیریم که خیلی از این نوع فیلم ها ابتذال محض 
هســتند ولی چیزی که باعث تداوم این مدل آثار 
می شود بی تعهدی منِ فیلمساز است که توجهی 
به این موضوع ندارم. ولی اتفاقــا این حرفه ثابت 
کرده که کمپانی، تهیه کننده و سینماگر موظف 
اســت در عین حالی کــه فیلم ســرگرم کننده 
می سازد دهه به دهه ســلیقه مخاطب را هم ارتقا 

دهد و او را از فاکتورهای مبتذل دور کند.
جعفــری افزود: ایــن چیزی که در حــال حاضر 
وجود دارد، استثمار تماشــاگر به واسطه سلیقه 
او اســت. ما داریم ناجوانمردانه از ســلیقه پایین 

نگه داشته شده  مخاطب استفاده می کنیم.
جعفری گفت: اگر تهیه کننده باسواد، فرهیخته، 
دلســوز، با بینش و آگاهی داشــته باشــیم آنها 
فیلمنامه هــا و کارگردان هــای خوب را شــکار 
می کننــد.وی در پایان عنوان کرد: ســلیقه یک 
معادله دو طرفه اســت عاوه بــر اینکه مخاطب، 
مشــخص می کند که چه چیزی ســاخته شود، 
فیلمســاز هم ۵۰ درصد آن ســلیقه را می سازد. 
اگر طی۱۰ ســال تعهــد کنیم یــک جریان را 
پیش ببریم بعد از آن مخاطــب دیگر آن کارهای 

ضعیف تر را نمی پسندد.
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